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جهان اقتصاد گزارش می دهد؛ 

تأخیر در پاسخگویی 
علت دیپورت 

فلفل های ایرانی!
در سـال های اخیر اخباری مبنی بر بازگشـت خوردن کالاهای ایرانی  
از بـرخی کشـورهای نـه چنـدان مطـرح بـه گـوش رسیـد. از برگشـت زدن 
کالاهـا از ونـزوئلا گرفتـه تـا افغانسـتان و عـراق و روسیـه. در ابتـدا کـه 
موضـوع صرفـا معطـوف بـه سـوخت و بنزیـن بـود، حسـاسیت هـا در قبال 
ایـن موضـوع کـم بـود زیـرا بـا نـگاهی بـه آسـمان تهران می تـوان حدس 
زد کـه موضـوع چـه بـود. امـا زمـانی کـه بحـث ممنـوع الخـروجی مـواد 
خوراکی ایرانی شـنیده شـد، سـوالات زیادی برای افکار عمومی به وجود 
آمـد. از جملـه ایـن کـه سرنوشـت محصـولات برگشـتی چه شـد و اساسـا 

به چه علت محصولات خوراکی ایرانی برگشت خورده بود؟
برای پاسخ به این سوالات به کمی قبل تر بر می گردیم. 

اساسـا صـادرات فلفـل بـه روسیه فرصـتی جذاب بـرای صادرکنندگان 
ایرانی است. روسیه به عنوان یکی از...

با خروج ایران از کشورهای پر ریسک FATF؛

موتور محرک بازار 
روشن می شود
»جهان اقتصاد« گزارش می دهد ؛

ماینرها و تعمیق بحران 
بی برقی

یادداشتیادداشتسرمقاله

کامران ندری
کارشناس اقتصادی و بانکی

میلاد صادقی - وکیل دادگستری و 
پژوهشگر حقوق هوافضا

عباس مجیدی نژاد -رئیس انجمن صنفی مراکز 
معاینه فنی خودرو کشور

پذیرش  )FATF(  خوب است 
اما کافی نیست!

ابهام در آینده مراکز معاینه فنی »تأملی در کارگروه صنعت هوایی« 
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بررسی ها نشان می دهد؛

نیمی از چالش استارتاپ ها داخلی است

آگهی فراخوان مناقصه عمومیآگهی فراخوان مناقصه عمومی
 دو مرحله ای یکپارچه دو مرحله ای یکپارچه

آگهی مزایده عمومیآگهی مزایده عمومی

نوبت اول

نوبت اول

روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

شرکت توزیع نیروی برق استان زنجان

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه هفتم در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومی دو مرحله ای  یکپارچه از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

 موضوع مزایده: فروش انواع سیم مسی اسقاط در سایزهای مختلف به شماره 67_1403

وزن کل برآوردیکالای مورد فروششماره مزایده
)کیلو گرم(

مبلغ س پرده شرکت در 
مزایده )ریال(

سامانه ستادداخلی

1403_671003005071000003
انواع سیم مسی اسقاط در سایزهای 

30،0007.800.000.000مختلف

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده درج گردیده است .
 www.setadiran.ir کلیه مراحل مزایده شامل ثبت، خرید اسناد مزایده، دریافت و ارسال پاکت ها و ارائه پیشنهاد قیمت از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت"ستاد" به آدرس

برگزاری می گردد.
مهلت فروش اسناد: از تاریخ 1403/10/15  تا 1403/10/22 به مدت 8 روز

نوع سپرده شرکت در مزایده: نوع سپرده به صورت مشروح در اسناد مزایده اشاره گردیده که مزایده گران محترم می بایست ضمن بارگذاری تصویر سپرده شرکت در مزایده در سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت »ستاد« اصل سپرده را در تاریخ مقرر بصورت فیزیکی ارائه نمایند. عدم ارائه بموقع موجب رد مزایده گر خواهد شد.

به پیشنهادهای فاقد امضاء ،فاقد سپرده ، مشروط ، مخدوش و یا کمتر از میزان سپرده مقرر ، چك شخصی و نظایرآن و پیشنهاداتی که بعد از مدت مقرر ارائه گردد ، ترتیب اثر داده 
نخواهد شد .

مهلت بارگذاری و بازگشایی و ارسال اسناد مزایده : مهلت بارگذاری تمامی اسناد مزایده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت "ستاد" تا ساعت 08:00 مورخه 1403/11/08 می باشد و 
بازگشایی پاکات مورخه 1403/11/08 رأس ساعت 09:00 در سالن کنفرانس شماره 3 شرکت توزیع نیروی برق استان زنجان خواهد بود. 

لازم به ذکر است ضمن بارگذاری اسناد مزایده )پاکت های الف و ب و ج( در سامانه ستاد، پیشنهاددهندگان می بایست پاکت )الف( که سپرده شرکت در مزایده و اصل گواهی امضای 
محضری و کپی شناسنامه و کارت ملی صاحبان امضای مجاز می باشد به صورت فیزیکی و مهر و موم شده تا موعد مقرر به آدرس اشاره شده مزایده گزار ارائه یا ارسال گردد در غیر 

این صورت به پیشنهادات وارده ترتیب اثرداده نخواهد شد.
شرایط متقاضیان جهت شرکت در مزایده فروش انواع سیم مسی اسقاط در سایزهای مختلف به شماره 67_1403: 

کلیه تولیدکنندگان سیم و کابل و کلیه شرکت های تبدیل کننده سیم مسی اسقاط به مفتول و یا سایر محصولات مشابه با ارائه مدارك مثبته.
نام و نشانی شرکت مزایده گزار : زنجان-خیابان سرباز )سعدی شمالی(- شرکت توزیع نیروی برق استان زنجان-امور تدارکات-کد پستی :13111-45137  تلفن: 33440011-13–024  

فکس: 33442035-024 کسب اطلاعات بیشتر در صورت نیاز تلفن: 024-33157274 
شرکت:   قرادادها  اداره  )تلفن  نماید.  سوال  شرکت  قراردادهای  اداره  از  را  آن  مبلغ  می بایست  مزایده گر  و  بود  خواهد  مزایده  برنده  برعهده  روزنامه:  آگهی  نوبت  دو  درج  هزینه 

)024-33157274
آگهی مزایده مشروحه در سایت های زیر نیز قابل مشاهده می باشد:

)سایت شرکت توزیع نیروی برق استان زنجان  www.zedc.ir ( و )www.tavanir.org.ir شبکه اطلاع رسانی معاملات توانیر( یا )http://iets.mporg.ir پایگاه ملی مناقصات(

 بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد 
های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. مناقصه گران می 

توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره  1455-07731311467 تماس حاصل فرمایند.
شناسه آگهی: 1857573

2003096683000076
شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران

تقاضای 4071100231 مناقصه شماره 1403/25
 شماره مناقصه و تقاضا

High Flow Monitor موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
2/750/000/000 ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/
ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران  و مطابق شرايط مندرج در سامانه ستاد مي باشد كه مي بايست قبل از 

تاريخ گشايش پاكتها به صورت فيزيكي تسليم خريدار و در سامانه نيز بارگذاری گردد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

55/000/000/000 ریال مبلغ برآوردی مناقصه

5 روز پس از درج نوبت دوم آگهي در صفحه اعلان عمومي سامانه ستاد ايران مي باشد.  آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه در
 سامانه ستاد

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد مي باشد.   آخرین مهلت بارگذاری پاکات الف.ب.ج و مستندات ارزیابی
کیفی )رزومه( در سامانه ستاد

 استان بوشهر- شهرستان عسلویه-شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالایشگاه هفتم-اداره تدارکات و
عملیات کالا آدرس مناقصه گزار

شرکت  توزیع  نیروی  برق استان گلستان در نظر دارد بر اساس استانداردهای وزارت نیرو، ملی یا بین المللی، لوازم را از تولیدکنندگان و فروشندگان داخلی که دارای 
تاییدیه از شرکت توانیر یا شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان می باشند از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت مناقصه عمومی )دو مرحله ای( )با ارزیابی 

کیفی( از محل اعتبارات داخلی  بشرح ذیل خریداری نماید.

ف
 مبلغ ضمانت شرکت در مناقصهشماره مناقصهمحل بودجه داخلیشـــرح کالاردی

)به ریال(

 تجديد مرحله ششم خريد انواع جعبه انشعاب1
كامپزيتي

 گذر از تابستان، توسعه شهری
سه ماهه سوم

1403/2-61.900.000.000

2
 تجديد مرحله اول خريد انواع كابل خودنگهدار
 فشارضعيف 70*3 مقدار 200.000 و 50*3

  مقدار 50.000
10215.300.000.000-1403/2سيم به كابل

1233.840.000.000-1403/2عوارض برق عشايرتجديد مرحله اول خريد پنلهای خورشيدی عشاير3

 تجديد مرحله اول خريد تعداد 60 دستگاه4
1246.608.000.000-1403/2هوشمند سازیسكسيونر گازی هوايي  با مودم و متعلقات

 تجديد مرحله اول خريد كليد فيوز هوايي كابل5
lcخودنگهدار  160 آمپر از محل 

lcكاهش تلفات 
 )سيم به كابل خودنگهدار 130

روستا(
1403/2-1262.550.000.000

6
  تجديد مرحله اول خريد انواع يرآق آلات گالوانيزه

LCاز محل 

lcكاهش تلفات 
 )سيم به كابل خودنگهدار 130

روستا(
1403/2-1285.520.000.000

1- فروش اسناد مناقصه:
       متقاضیان می توانند در صورت تمایل نسبت به واریز وجه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت مبلغ 300.000 ریال بابت هر مناقصه بحساب فراگیر 3136038140 
نزد بانك تجارت با شناسه واریزی 38140100  شعبه ولیعصر گرگان بنام شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان ، جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ1403/10/16 

لغایت 1403/10/22 به سایت سامانه تدارکات الکترونیکی دولت مراجعه نمایند.
2- نحوه برگزاری و محل تحویل پاکت الف مهلت و زمان بازگشایی پیشنهادات:

www.  کلیه مراحل برگزاری مناقصه  از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس 
setadiran.ir انجام خواهد شد و تحویل پاکت الف مهر و موم شده به آدرس گرگان، خیابان ولی عصر عدالت 23 طبقه اول دبیرخانه شرکت توزیع گلستان و مهلت 
آن تا ساعت 11روز یکشنبه مورخ 1403/11/07 و زمان بازگشایی پاکات شرکتهایی که حداقل امتیاز ارزیابی کیفی را کسب نموده اند ، در ساعت 11 روز یکشنبه مورخ 
1403/11/14 در اتاق امور تدارکات و قراردادها واقع درگرگان، ابتدای جاده آق قلا، بعد از اب منطقه ای ، ساختمان شماره دو شرکت توزیع برق استان گلستان می باشد

2-1- اسناد ارزیابی کیفی و مستندات مربوط به آن از طریق سامانه ارسال گردد.  
2- 2-  ارائه اسناد ارزیابی کیفی به همراه اسناد مناقصه ) الف ، ب و ج ( در یك لفاف کلی به منزله عدم ارائه اسناد ارزیابی کیفی تلقی خواهد شد.

3- مبلغ ضمانت نامه شرکت در مناقصه به میزان مندرج در جدول فوق، به نفع کارفرما مطابق فرم ارائه شده در اسناد مناقصه که به مدت سه ماه از تاریخ افتتاح پاکات 
معتبر بوده و قابل تمدید تا به مدت سه ماه دیگر باشد باید به یکی از صورتهای زیر ، همرا ه با  اسناد مناقصه در پاکت ) الف ( به دستگاه مناقصه گزار تسلیم شود : 

الف– ضمانت نامه بانکی و یا ضمانت نامه های صادرشده از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی که دارای مجوز فعالیت از سوی بانك مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
هستند .

ب-  اصل رسید واریز وجه نقد به حساب جاری شماره 0222148886007  نزد بانك ملی شعبه خیابان ولیعصر گرگان به نام شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان 
 .)IR 270170000000222148886007 شماره شبا(

پ-ضمانتنامه صادره توسط موسسات بیمه گر دارای مجوز لازم برای فعالیت و صدور ضمانتنامه از سوی بیمه مرکزی ایران 
ت- گواهی خالص مطالبات قطعی تایید شده از سوی  امور مالی شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان بر اساس فرم نمونه ضمیمه اسناد مناقصه 

ث- چك تضمین شده بانکی برای تضمین شرکت در مناقصه
4- ذکر شماره مناقصه روی پاکات الزامی بوده و حضور یك نفر از پیشنهاد دهندگان در جلسه بازگشایی پاکات )الف،ب،ج( با معرفی نامه کتبی معتبر آزاد است

5- شرکت توزیع گلستان در رد یا قبول هریك یا تمام پیشنهادات مختاراست.
6- به پیشنهادهای فاقدامضاء ، مشروط،مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل میشود،مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهد شد.

7- تکمیل کردن فرم پرسشنامه اطلاعاتی مربوط به ارزیابی صلاحیت تامین کنندگان کالا پیوست اسناد ارزیابی کیفی الزامی است.
8- هزینه آگهی هر دو نوبت بر عهده دستگاه مناقصه گزار می باشد.

9- فروشندگان و تولیدکنندگان باید کد معاملاتی فرا بورس داشته باشند و مکلف به دریافت و ارسال پیشنهادات از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی 
www.setadiran.ir می باشند و پرداخت هرگونه کارمزد سامانه فوق به عهده برنده مناقصه می باشد.

http://iets. و پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی www.Tavanir.org.ir 10- ضمناً این آگهی از طریق شبکه اطلاع رسانی معاملات توانیر به نشانی
mporg.ir  قابل دسترسی می باشد و جهت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 32684412-017 تماس و به شماره تلفن 32689430-017 فاکس نمائید.

11- سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

آگهی تجدید مناقصه عمومی دو آگهی تجدید مناقصه عمومی دو 
مرحله ای با ارزیابی کیفیمرحله ای با ارزیابی کیفی

    روابط عمومی شرکت توزیع نیروی استان گلستان      

نوبت دوم



WWW.JAHANEGHTESAD.COMاقتصاد

15 دی ماه 1403 سال سی ودوم  شماره 8603 شنبه 

   Saturday    2025 4 January 2

اسـتارتاپ های ایـرانی بـا وجـود چالش هـای فـراوان، ظرفیـت 
بـالایی بـرای رشـد و تحـول اقتصـادی دارنـد ,  و بـه نظر می رسـد 
جـذب  و  زیرسـاخت ها  توسـعه  سیاسـت ها،  اصلاح  بـا 
سـرمایه گذاری های داخـلی و خـارجی، ایـن بخـش می توانـد بـه 
یـکی از موتور هـای اصـلی توسـعه اقتصـادی ایـران تبدیـل شـود 
موضـوعی کـه بـه گفتـه کارشناسـان از تحریـم هـا و زیـر سـاخت 
هـای بیـن الملـلی گرفتـه تا تصمیمات خلق و سـاعه ، نوسـان برق 
، قوانیـن دسـت و پـا گیـر ایـن حـوزه و همچنیـن مهاجـرت جوانان 
بـا اسـتعداد ، همـه و همـه دسـت بـه دسـت هـم داده انـد تـا ایـن 
حوزه را درگیر مشـکلاتی کنند که با حل مشـکلات داخلی شـاید 

نیمی از آن ها برطرف شود
اسـتارتاپ ها به عنـوان نمـاد نوآوری و تحـول در اقتصاد جهانی، 
نقـشی حیـاتی در ایجـاد فرصت هـای شـغلی، رشـد اقتصـادی و 
توسـعه فنـاوری ایفـا می کننـد. در ایـران نیـز طی دهـه گذشـته، 
اسـتارتاپ ها بـا وجـود تمـام محدودیت هـا توانسـته اند جایـگاه 
ویـژه ای در بـازار داخـلی پیـدا کننـد. بااین حـال، مسیـر رشـد آنهـا 
همـواره بـا چالش هـایی ماننـد کمبـود سـرمایه گذاری، ضعـف 
زیرسـاخت ها، قوانیـن دسـت وپاگیر و مهاجـرت نخبـگان همـراه 
بـوده اسـت. ایـن گـزارش بـه بـررسی مهم تریـن موانـع رشـد 
اسـتارتاپ ها در ایـران و فرصت هـای بالقـوه ای کـه می توانـد ایـن 

مسیر را هموارتر کند، می پردازد.
در ایـن راسـتا قنـادان مدیـر یکی از شـرکت های اسـتارتاپی در 
گفتگـو بـا روزنامه»جهـان اقتصاد«اظهـار داشـت:  بـرخی چالـش 
هـای حـوزه اسـتارتاپ هـا  مباحـث مربـوط بـه تحریم هاسـت که 
عـدم امـکان کارکـردن و یـا اسـتفاده از بـرخی زیـر سـاخت هـا را 
بـرای ایـن حـوزه فراهـم کـرده  کـه بزرگتریـن چالـش ایـن حوزه 

محسـوب می شـود چراکـه بـه عنـوان کسـب و کارهـای حـوزه 
تکنولـوژی نیـاز بـه اسـتفاده از زیـر سـاخت هایی اسـت که عرضه 
کننـده بسیـاری از خدمـاتی اسـت کـه مـا از آن ها اسـتفاده میکنیم 
و بـرخی از آن هـا عرضـه کننـدگان بین المللی هسـتند که در داخل 
امـکان تولیـد داخـل همـه آن هـا وجـود نـدارد ،  چراکـه در حـوره 
تکنولـوژی و نـرم افـزاری مجبوریـم کـه از زیـر سـاخت هـای بین 
الملـلی اسـتفاده کنیـم و کشـوری وجـود ندارد کـه بتواند به صورت 

کامل روی پای خود بایستد.
وی افـزود:  بـر ایـن اسـاس بحـث فیلترینـگ نیز یـکی دیگر از 
چالـش هـای مهـم اسـت کـه حـتی اگـر تحریم ها برداشـته شـود 
فیلترینـگ و عـدم ثبـات زیـر سـاخت هـا یکی دیگـر از چالش های 

اساسی این حوزه است .
بـه گفتـه ایـن مدیـر ، بسیـاری از فیلتـر شـکن هـا در کشـور ، 
شـبکه را نیـز از نظـر امنیـتی دچـار مشـکلاتی میکنـد کـه اجتناب 

ناپذیـر اسـت و عـده ای مجبـور بـه اسـتفاده  از ایـن فیلتر شـکن ها 
هستند که خود مشکلاتی را ایجاد میکند.

وی افـزود: نکتـه بعـدی ایـن اسـت که نیـروی کار در این حوزه 
جوانان با اسـتعدادی هسـتند که پیشـنهادات شـغلی زیادی از خارج 
کشـور دارنـد  و مهاجـرت بسیـاری از ایـن نیروهـا در اولیـن فرصت 

یکی دیگر از چالش های این حوزه است .
قنـادان ادامـه داد: چالـش اخیـر دیگری که کمتر کسـب و کاری 
بـا ان مواجـه اسـت ، نهادهـای قانـون  و مقـررات گـذار در حـوزه 

استارتاپ هاست که چالش های زیادی را ایجاد میکنند.
بـه گفتـه وی ، یـکی از ایـن  چالـش هـا  تعـدد و تنـوع دسـتگاه 
هـا در قانـون گـذاری اسـت و علـت آن ایـن اسـت کـه اثـر گـذاری 
اسـتارتاپ ها از کسـب و کارهای سـنتی بیشـتر اسـت و دسـترسی 
بـه آن هـا راحـت تـر اسـت و بـه محـض اینکـه احسـاس چالـش 
کنند و یا حتی سـلیقه ای در خصوص اسـتارتاپ ها تصمیم گیری 

و دخالت می کنند.
قنـادان افـزود: بنابرایـن دخالـت دسـتگاه هـای مختلـف برای 
حـوزه اسـتارتاپ هـا چالـش برانگیـز اسـت و گاهی در طـول یـک 
ماه باید به چندین دسـتگاه  پاسـخگو بود که شـاید شـناخت کافی 
نیـز از ایـن حـوزه ندارنـد و صرفـا بابـت یـک خبـر و تبلیغـات آن 
اسـتارتاپ مورد بازخواسـت قرار میگیرد و بازار کار را برای سـرمایه 

گذاران نا امن میکند .
وی افزود: همه کسـب و کارها در ارزوی بزرگ شـدن هسـتند 
امـا وقـتی بـه ایـن درجـه می رسـند بـا انـواع چالـش هـا روبرو می 
شـوند کـه نهادهـا بابـت چالـش هـایی کـه قانـون گـذاران ایجاد و 

اعمل میکنند نیز پاسخگو نیستند.
ایـن مدیـر خاطـر نشـان کـرد: یکی از موضوعـات مهم عمومی 
اخیـر طی چنـد وقـت گدشـته، آسیـب بـه  زیـر سـاخت ها بـه دلیل 
نوسـان بـرق بـوده کـه  در ایـن حـوزه  اطلاعـات مربـوط بـه برخی 
سـرورها بـه دلیـل نوسـان بـرق از بیـن رفته  که ضـررو زیان زیادی 

به شرکت ها وارد کرده است و هزینه های زیادی را وارد میکنند.
به گفته وی در حال حاضر بزرگترین  چالش در حوزه استارتاپ 
ها  تجمیع چالش ها بر روی هم اسـت  وهمچون برخی کشـورها 
کـه شـاید  بـا یـکی از ایـن چالـش هـا روبـرو باشـند نیسـت کـه بـا 
یـکی از ایـن چالـش هـا روبـرو هسـتند و کمتـر کشـوری همچون 
ایـران وجـود دارد کـه همـه چالـش هـا را به صورت همزمان دشـته 

باشد که شرایط را سخت میکند.
قنـادان خاطـر نشـان کـرد: در نهایـت می تـوان گفـت بـه نظر 
نـمی رسـد کـه چالـش هـای مدیریـتی داخـلی حل نشـدنی باشـد 
چراکـه بسیـاری از آن هـا از  تصمیمـات خلـق السـاعه و یـک شـبه 
یـک مدیـر  نشـات میگیـرد کـه اگر پاسـخگویی بابـت تصمیماتی 
کـه سـبب ضـرر و زیـان هـزاران نفـر می شـود وجود داشـت شـاید 
بـه ایـن راحـتی نـمی توانسـتند تصمیمـات اینچنینی خلـق کنند و 
بابـت آن فکـر و  در نهایـت تصمیمـات کنتـرل می شـد کـه اگـر 
بـرای تصمیـم گیـران کـم هزینـه نبـود دیواری کوتاه تـر از دیواری  

کسب و کارهای بخش خصوصی پیدا میکردند.

بررسی ها نشان می دهد؛

نیمی از چالش استارتاپ ها داخلی است

یک نماینده مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: نتیجه 
حضور دولت در هر بخشی عدم موفقیت آن بخش بوده است 
مانند ورود دولت به قیمت گذاری دستوری که نتیجه معکوس 

به همراه داشته است.
مهرداد لاهوتی نماینده مجلس شورای اسلامی در گفتگو 
با خبرنگار مهر در رابطه با حذف قیمت گذاری دستوری و 
تأثیر آن در اقتصاد کشور اظهار کرد: خروج و کناره گیری 

دولت از اقتصاد یک ضرورت است. بیش از ۸۰ درصد اقتصاد 
ما در حال حاضر در اختیار دولت است و ما با اقتصاد دولتی 
به جایی نخواهیم رسید.وی عنوان کرد: ما اگر امور را به 
بخش خصوصی واگذار کردیم باید آن را به عنوان یک عامل 

اقتصادی مهم باور داشته باشیم.
این نماینده مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در گام 
باید قیمت گذاری  اقتصاد،  از  از خروج دولت  بعدی پس 

دستوری حذف شود. بازار محصول تعامل میان عرضه و 
تقاضا است و حتی بخش خصوصی هم در آن نقش ندارد در 

نتیجه بازار جای خودش را در این شرایط پیدا خواهد کرد.
بازار  اقدامات دولت جهت کنترل  با اشاره به  لاهوتی 
خاطرنشان کرد: دولت تلاش می کند از طریق قیمت گذاری 
دستوری بازار را کنترل کند اما این امر امکان پذیر نیست و 
ما شاهد هستیم وقتی قیمتی افزایش پیدا می کند به راحتی 

قابل برگشت و کاهش نیست و یکی از دلایل آن این است 
که ارز به اندازه نیاز توزیع نمی شود و با توجه به همین موضوع، 

دستور اثرگذار نخواهد بود.
وی در پایان بیان کرد: نتیجه حضور دولت در هر بخشی 
عدم موفقیت آن بخش بوده است؛ مانند ورود دولت به مسکن. 
هر جا دولت وارد قیمت گذاری دستوری شد، نتیجه معکوس 

حاصل شد.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: توسعه اقتصاد 
دیجیتال و دستیابی به سهم ۱۰ درصدی اقتصاد دیجیتال از 

تولید ناخالص داخلی برنامه ریزی شده است.
 »سید ستار هاشمی« امروز )جمعه( در گفت وگویی افزود: 
در این زمینه، حمایت از استارتاپ ها و شرکت های دانش 
بنیان و توسعه بخش اقتصاد دیجیتال با تمرکز بر نیازهای 

کشور در دستور کار است.
بروز  موجب  انرژی  ناترازی  امروز  بیان داشت:  وی 
زیرساخت های  ارتباطات و همچنین  اختلالاتی در حوزه 
پرداخت شده و کسب و کارهای مردم را تحت تاثیر قرار داده 
است.هاشمی خاطرنشان کرد: در این زمینه، طرح ها و برنامه 
های وزارت ارتباطات برای هوشمندسازی مصرف انرژی 

نهایی و به رئیس جمهور تقدیم شده است.
وی در ادامه  گفت: موضوع دیپلماسی فناوری را با حضور 
در کشورهای منطقه، آمریکای لاتین و شاخ آفریقا به صورت 

ویژه دنبال می کنیم.
وزیر ارتباطات ادامه داد: بلوغ فناوری در کشورمان به حدی 
رسیده که امکان حضور در سطح بین المللی و ارائه خدمات 

را میسر می کند.

جوانان،  انگیزه  افزایش  به  مهم  این  تصریح کرد:  وی 
ارزآوری برای کشور، جلوگیری از مهاجرت نخبگان و افزایش 

انگیزه در آنان برای حضور و خدمت در کشور می انجامد.
این عضو کابینه دولت چهاردهم اظهار داشت: درتلاشیم 

در آینده نزدیک )میان مدت و حداکثر تا پایان دولت چهاردهم( 
بتوانیم به مدار ۳۵ هزار کیلومتر زمین آهنگ ماهواره های 

مخابراتی دسترسی پیدا کنیم.
وی اضافه کرد: تحقق این مهم برای ایجاد ارتباط با مناطق 

صعب العبور و همچنین ایجاد ارتباط برای روستاهایی که به 
طور طبیعی امکان استفاده از ظرفیت زمینی در آنها مقدور 

نیست را فراهم خواهد کرد.
هاشمی افزود: با وجود تلاش های انجام شده در زمینه 
توسعه دولت الکترونیک و دولت هوشمند، اما این مقوله کمتر 

در زندگی مردم وارد شده است.
وی تاکید کرد: همه تلاش ما در دولت چهاردهم این است 
که با استفاده از ظرفیت های هوشمندسازی در کشور، بتوانیم 
خدمات را با حداقل زحمت و مراجعه مردم به دست شان 
برسانیم.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین با اشاره 
به برنامه های دولت برای گسترش زیرساخت ارتباطی در 
استان  به  سفر  در  گفت:  بویراحمد،  و  کهگیلویه  استان 
کهگیلویه و بویراحمد ۲۸ روستا با سرمایه گذاری بیش از 
یک هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال تحت پوشش اینترنت باکیفیت 
قرار گرفت.وی ادامه داد:  همچنین ۷۷ روستای دیگر این 
استان طی برنامه هفتم توسعه و در دولت وفاق ملی تحت 
پوشش قرار خواهند گرفت.هاشمی در پایان اظهار داشت: 
در این سفر فیبر نوری در شهرهای دهدشت و چرام مورد 

بهره برداری قرار گرفت.

نتیجه ورود دولت به قیمت گذاری دستوری معکوس بوده است

وزیر ارتباطات خبر داد:

برنامه ریزی برای دستیابی به سهم ۱۰ درصدی اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

اگرچه حجم تجارت ایران و اتحادیه اروپا از ژانویه تا اکتبر 
۲۰۲۴ کاهش یک درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
داشته، اما صادرات ایران به این اتحادیه ۶ درصد افزایش 

داشته است.
به گزارش خبرگزاری مهر، بر اساس آمار منتشر شده از 
سوی گمرک اروپا یورواستات، ایران و اتحادیه اروپا از ژانویه 

تا اکتبر ۲۰۲۴ در مجموع سه میلیارد و ۷۷۰ میلیون یورو 
تبادل کالا داشتند که در مقایسه با بازه زمانی مشابه سال 
قبل، یک درصد کاهش داشته است.صادرات اروپا در این بازه 
زمانی کمی بیشتر از سه میلیارد یورو بوده که در مقایسه با 
سال قبل دو درصد کاهش داشته، اما صادرات ایران به اروپا 
مثبت ۶ درصد بوده و از ۶۵۴ میلیون یورو در ۲۰۲۳ به ۶۹۵ 

میلیون یورو در ۲۰۲۴ رسیده است.در اکتبر ۲۰۲۴، حجم 
تجارت به ۳۰۰ میلیون یورو رسیده که در مقایسه با ۳۶۹ 
میلیون یورو سال قبل ۱۹ درصد کاهش داشته است. این 
مقدار پایین ترین میزان از ژانویه ۲۰۲۱ محسوب می شود. از 
این ۳۰۰ میلیون یورو، صادرات ایران ۶۵ میلیون یورو بوده 
که ۹ درصد افزایش داشته و صادرات اروپا به ایران هم به 

۲۳۵ میلیون یورو رسید که ۲۴ درصد کاهش را نشان می دهد.
آلمان با حجم تجارت یک میلیارد و ۲۳۰ میلیون یورو همچنان 
برترین شریک تجاری ایران در اروپا است و ایتالیا با ۵۸۵ 
میلیون یورو، هلند با ۵۱۲ میلیون یورو، بلژیک با ۲۸۱ میلیون 
یورو و فرانسه با ۲۳۴ میلیون یورو در رتبه های دوم تا پنجم 

برترین شرکای تجاری ایران در اروپا قرار دارند.

داران  نمایشگاه  اتحادیه  رئیس 
خودرو ضمن هشدار نسبت به خرید 
خودرو از مراجع دفاتر بدون پروانه و 
فضای مجازی، گفت که این بخش 
ها هیچ مجوزی از اتحادیه نداشته و 

نظارتی هم بر آن  وجود ندارد.
به گزارش خبرگزاری مهر، اسد 
صنف  اتحادیه  رئیس  کرمی، 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران درباره خرید یا فروش خودرو 
از مراجع دفاتر بدون پروانه و فضای 
قسم  این  کرد:  اظهار  مجازی، 
هیچ  خریداران،  یا  فروشنده ها 
مجوزی از اتحادیه نداشته و نظارتی 

هم بر آن ها وجود ندارد.

اصناف  اتاق  اعلام  اساس  بر 
تهران، این کارشناس صنفی، توضیح 
داد: فروشندگان و خریداران خودرو 
اند،  افتاده  دام کلاهبرداران  در  که 
بیعانه  عنوان  به  را  مبلغی  پیشتر 
پرداخت کرده اند بی آنکه اتومبیلی 
را به چشم دیده باشند! بعد از اینکه 
مدتی توسط مراکز و مراجع صوری، 
سرگردان و معطل می شوند، اتومبیلی 
به آن ها تحویل داده نشده و بیعانه 
آن ها هم پس داده نمی شود و این 
می شود که این افراد مالباخته اتحادیه 
مراجعه می کنند که متأسفانه اتحادیه 
هم به دلیل اینکه این مراکز زیر نظر 
او نبوده و بدون مجوز و پروانه مشغول 

به  رسیدگی  از  هستند  فعالیت 
مشکلات این افراد معذور است.

شهروندان  کرد:  تاکید  کرمی 
چنانچه قصد خرید خودرو یا حتی در 
به  دارند  را  آن  فروش  مواردی 
واحدهای صنفی دارای مجوز مراجعه 
زمینه  این  در  چنانچه  و  کرده 
جویا  اتحادیه  از  ندارند،  اطلاعاتی 
راهنمایی خواهیم  را  ما شما  شوند؛ 
گرفتار  دام کلاهبردارن،  در  تا  کرد 

نشوید.
مالباختگان  میان  در  گفت:  وی 
خودرو افرادی دیده می شود که بنا به 
آگهی های خودرو با فروش زیر قیمت 
به  آمده  تهران  به  از شهرهای دور 

دفاتر مربوطه مراجعه و بیعانه پرداخت 
کرده اند در حالی که اتومبیل مدنظرِ 
آن ها وجود خارجی ندارد، این افراد 
سرگردان  پایتخت  در  روز  چندین 
می شوند و در نهایت زمانی که متوجه 
خود  حساب  طرف  کلاهبرداری 
می شوند یه اتحادیه مراجعه می کنند؛ 
اتحادیه با اینکه وظیفه رسیدگی به 
این واحدهای بدون پروانه را ندارد 
اگر هم بخواهد رسیدگی و از طریق 
مراجع امنیتی و انتظامی به پلمپ این 
دفاتر اجاره ای اقدام کند، دفاتر جابه 
جا و به مکان نامعلوم دیگری با اسامی 
کسی  و  اند  شده  منتقل  دیگری 

نمی تواند آن ها را پیدا کند!

رشد ۶ درصدی صادرات به اروپا؛ آلمان اولین شریک تجاری

هشدار نسبت به خرید خودرو از فضای مجازی

سرمقاله

اخبار

پذیرش  )FATF(  خوب است 
اما کافی نیست!

کامران ندری - کارشناس اقتصادی و بانکی
مساله "اف ای تی اف " مربوط به نقل و انتقالات پول میان کشورهای 
مختلف است برای اینکه مطمئن شوند پولشویی اتفاق نیفتاده و یا پولی که 
جا به جا می شود برای تامین مالی تروریسم نیست ، بر این اساس الزاماتی 
را این کارگروه تعیین کرده و کشورهایی نیز داوطلبانه پذیرفته اند و متعهد 
شده اند که نقل و انتقلات مالی اطلاعاتی را از ارسال کننده پول که بابت 
چه موضوعی است تبادل کنند و هدف هم اطمینان از عدم پولشوویی است

همچنین با پذیرش  )FATF( نقل و انتقال پول برای هر منظوری می 
تواند ساده تر باشد  و هزینه ها را کمتر و نقل و انتقالات را تسهیل کند که 
می تواند به منظور واردات کالا باشد که وقتی الزامات را پذیرفته باشند نقل 

و انتقال پول ساده تر و با هزینه کمتر انجام می شود.
از طرف دیگر در خصوص صادرات نیز همین منوال وجود دارد و با 
پذیرفتن تهعدات و الزامات ، بانک ها می توانند پول را با هزینه کمتر جابه 

جا کنند.
جابه جایی پول فقط برای خرید و فروش کالا نیست و ممکن است برای 

سرمایه گذاری در بازارهای مالی نیز باشد .
به عنوان مثال افرادی پذیرفته اند تا در بازار سرمایه ایران اوراق منتشر 
شده را خریداری کند و این اوراق می تواند  بر حسب ارزهای خارجی منتشر 

شود و پول به راحتی منتقل شده و ارزها خریداری می شوند .
پذیرش )FATF(  و الزامات آن می تواند هزینه های  این گونه سرمایه 
گذاری ها  مالی را  کاهش دهد اما بدین معنا نیست که با پذیرفتن" اف ای 
تی اف" ، از همه دنیا اوراق ارزی منتشر شده ایران خریداری می شود،  بلکه 
افرادی که در ایران قصد سرمایه گذاری دارند ریسک های سیاسی  در 
سطح جهانی را باید بپذیرند ، گرچه پذیرفتن "اف ای تی اف " نقل و انتقالات 
وجوه مالی را تسهیل و کم هزینه میکند اما دلیل بر حل شدن همه مشکلات 

نیست چراکه مشکلات زیادی در ایران وجود دارد .
بر این اساس در ایران به دلیل سیاست خارجی که چند دهه ای است 
حاکم است ، امکان جذب سرمایه گذار مستقیم و یا مالی همچون دیگر 
کشورها وجود ندارد اما یک مانع از چندین مانع برای سرمایه گذاری با 

پذیرش )FATF(  مرتفع می شود.
درنهایت به نظر می رسد سبز پوش شدن بورس با خبر بررسی مجدد 
لایحه  )FATF(   موقتی است و یکی از چندین موانع است و بعید به نظر 
می رسد بازار سرمایه در حال حاضر امکان جذب سرمایه های خارجی داشته 
باشد چراکه علاوه بر ضعیف بودن زیر ساخت ها، باید از انزوای سیاسی 
خارج شود و سرمایه گذاری در ایران برای کشورهای دیگر جذابیت داشته 
باشد و این جذابیت با توجه به موضع گیری های سیاسی هنوز به وجود  
نیامده است و موارد متعددی وجود دارد که باید در آن تجدید نظر شود تا 
بتوان سرمایه خارجی را جذب کرد اما باید گفت رفع این مانع حرکت به 
سمت جذب سرمایه گذاری خارجی است بلکه بتوان از انزوای سیاسی و 
اقتصادی خارج شد که  البته کار ساده ای نیست و تصمیم گیری ها دراقتصاد 
ایران کند است و سرعت کافی را ندارد و باید بیش از این سرعت بخشیده 

شود.

افزایش همکاری ایران و چین در حوزه 
تجدیدپذیرها

معاون وزیر نیرو در حوزه تجدیدپذیرها از توسعه همکاری ها با کشور چین برای 
توسعه تجدیدپذیرها خبر داد و گفت: برنامه های زیادی را برای این مهم در نظر 

گرفته ایم.
به گزارش ایسنا، محسن طرزطلب در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه صنعت 
برق، در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوال ایسنا در خصوص برنامه ایران برای 
افزایش همکاری با کشور چین برای توسعه تجدیدپذیرها، اظهار کرد: برای این 
مهم همکاری را با کشور چین آغاز کرده ایم، تکنولوژی به روز در حوزه تجدیدپذیرها 
در کشور چین است و این کشور جزو نفرات اول دنیا در  حوزه انرژی خورشیدی و 

بادی است.
وی افزود: همکاری های زیادی را باید با دولت چین باید داشته باشیم و با افزایش 
همکاری با سازندگان و بخش خصوصی این کشور می توانیم از علم و تکنولوژی 
آن ها استفاده خواهیم کرد و میزان همکاری ها زیاد خواهد بود.معاون وزیر نیرو با 
بیان اینکه اقدام های لازم برای برگزاری مناقصه بین المللی توسعه تجدیدپذیرها 
در ایران در حال انجام است و این مناقصه که به زودی برای حضور سرمایه گذاران 
خارجی در توسعه تجدیدپذیرها در کشور برگزار می شود، اظهار کرد: از هم اکنون 
با استقبال برخی کشورها روبرو شده است.طرزطلب با بیان اینکه طبق قانون مانع 
زدایی از صنعت برق، هر واحد تجدیدپذیر که احداث می شود این امکان برای 
سرمایه گذار فراهم شده که ۱۰ درصد برق تولیدی را صادر کند، گفت: در دولت 
چهاردهم احداث ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه بادی پیش بینی شده که در مناطقی از 

کشور مانند خواف  و سیستان وبلوچستان که تونل بادی داریم، اجرا خواهد شد.
طرزطلب با بیان اینکه پیش بینی شده که در مناطق یاد شده به زودی اجرای 
۲۵۰۰ مگاوات نیروگاه بادی را آغاز کنیم، گفت: این مشوق به همه سرمایه گذاران 
که به حوزه تجدیدپذیر ورود کرده اند داده شده که می توانند ۱۰ درصد ظرفیت 
نصب شده خود را از خطوط موجود صادر کنند.به گفته وی ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذیر کشور در حدود ۱۴۰۰ مگاوات است که تا پایان امسال به ۱۸۰۰ مگاوات 
خواهد رسید؛ این ظرفیت تا پایان تابستان آینده به ۳۵۰۰ مگاوات و تا پایان سال 
۱۴۰۴ به ۴۸۰۰ مگاوات افزایش خواهد یافت.رئیس سازمان ساتبا ادامه داد:  این 
در حالی است که برای نزدیک به ۱۷ هزار مگاوات پروانه احداث صادر شده که 
۱۰ هزار مگاوات آن در قالب قرارداد در فرایند کنترل پروژه قرار دارد.طرزطلب 
تصریح کرد: ساتبا در سال های اخیر دستاوردهای خوبی در زمینه ریل گذاری و 
توسعه مدل های متنوع به منظور توسعه انرژیهای تجدیدپذیر و بهبود بهره وری 
داشته تا در ادامه با تکیه بر دانش بومی، حمایت از سرمایه گذاران داخلی و خارجی 
و همکاری نزدیک با بخش خصوصی، گام های موثرتری در توسعۀ ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر و بهبود بهره وری برق کشور بردارد.وی با بیان اینکه در 
زمینه مدیریت مصرف در بخش های مختلف خانگی، تجاری و صنعتی هم، 
اقدام های شاخصی نظیر اجباری سازی استاندارهای مصرف انرژی لوازم خانگی 
و فرایندهای صنعتی انجام شده که با افتتاح بازار مبادله گواهی صرفه جویی انرژی در 
بورس انرژی، قطعااً این روند شتاب بیشتری خواهد گرفت، گفت: پیش بینی می شود 
در بلندمدت این سکوها و چارچوب ها، منجر به کاهش تقاضای برق به میزان ۱۰ 
هزار مگاوات شود.معاون وزیر نیرو با بیان اینکه برای ادامه این مسیر و دستیابی به 
این اهداف متعالی از جمله هدفگذاری وزارت نیرو در دولت چهاردهم مبنی بر 
افزایش ظرفیت ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر طی ۴ سال، به کمک همه 
نهادهای متولی در سطوح مختلف سیاستگذاری، تنظیم گری، تسهیلگری و اجرا 
نیاز داریم، اظهار کرد: از مجلس شورای اسلامی و نهادهای مرتبط در دولت اعم 
از سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی، صندوق توسعه ملی، وزارت اقتصاد، وزارت 
نفت، صمت، گمرک و... گرفته تا همه زیرمجموعه های وزارت نیرو مانند شرکت 

توانیر، برق های منطقه ای و شرکت های توزیع نیروی برق انتظار یاری می رود.
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رشد ۱۲ درصدی درآمد فولاد هرمزگان در حالی رقم خورده است که این شرکت برای 
هفدهمین ماه پیاپی موفق به صادرات و فروش محصول خود در بازارهای بین المللی شد و 
نشان دهنده توانمندی فولاد هرمزگان برای حفظ پایدار بازارهای صادراتی خود در شرایط 

رکود بازار است.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، عطاالله معروفخانی با بیان این مطلب 
در ادامه افزود: درآمد شرکت فولاد هرمزگان در یک ماهه آذرماه برابر با ۳۲ هزار و ۳۰۸ 
میلیارد ریال بوده است که از این میزان، ۱۸ هزار و ۸۶۰ میلیارد ریال از فروش داخلی و ۱۳ 
هزار و ۴۴۷ میلیارد ریال نیز از فروش صادراتی به دست آمده است. فولاد هرمزگان مجموعا 

۱۳۰ هزار و ۴۶۱ تن تختال در بازار داخلی و خارجی به فروش رسانده است.
به گفته وی، میزان درآمد حاصل شده از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه برابر با ۲۴۳ 
هزار و ۶۲۸ میلیارد ریال بوده است و این میزان در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته 

که مبلغ ۲۱۷ هزار و ۵۲۹ میلیارد ریال به ثبت رسید، رشد ۱۲درصدی را نشان می دهد.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان تصریح کرد: طی ۹ ماهه امسال مشکلات و چالش های 
بسیاری برای تامین انرژی پیش روی این مجموعه فولادساز قرار داشته است و طی این 
مدت توانستیم ۹۷۰ هزار و ۱۷۸ تن تختال تولید کنیم؛ با این وجود میزان تولید آهن اسفنجی 
در ۹ ماهه امسال یک میلیون و ۳۴۷ هزار و ۳۴ تن بوده است و در مقایسه با مدت مشابه 

سال ۱۴۰۲ که یک میلیون و ۳۴۵ هزارو ۷۴۷ تن به ثبت رسیده با رشد همراه بوده است.
حفظ بازارهای داخلی و بین المللی

معروفخانی در ادامه به میزان محصولات فروخته شده شرکت فولاد هرمزگان در ۹ماهه 
امسال اشاره ای داشت و گفت: در ۹ ماهه امسال ۷۹۸ هزارو ۶۵ تن محصول شرکت در بازار 
داخلی به فروش رفته که از این میزان سهم تختال ۵۹۸ هزار و۷۳ تن و مابقی آن آهن 

 اسفنجی بوده است.
وی اضافه کرد: در بازار صادراتی نیز طی آذر ماه موفق به فروش ۵۸ هزار و ۱۰۰ تن و 

طی ۹ ماه امسال ۳۷۲ هزار و ۶۸۸ تن تختال شدیم که این امر نشان از توانمندی و حفظ 
جایگاه تختال هرمز در بازارهای بین المللی است و فولاد هرمزگان توانست برای هفدهمین 
ماه پیاپی محصول خود را در بازارهای جهانی عرضه کند. ضمن اینکه طی سال جاری، 
چین به دلیل داشتن مازاد تولید، محصولات خود را راهی بسیاری از بازارهای جهانی کرده 
و ثبات بازار فولاد را بر هم زده است؛ با این حال تلاش برای حفظ بازارهای بین المللی در 
کنار تامین نیاز داخلی از جمله اقداماتی بوده است که از سوی همکاران ما در بخش فروش 

به صورت مستمر وجود داشته است.
وی افزود: میزان فروش داخلی محصولات فولاد هرمزگان در مدت ۹ ماهه امسال به 
میزان ۷۹۸ هزار و ۶۵ تن رسیده و این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که ۶۹۸ 

هزار و۴۰۱ تن بود، با رشد ۱۴درصدی همراه شده است.
رشد هزینه های انرژی

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان عنوان کرد: یکی از موضوعات مهم دیگری که باید 
به آن پرداخته شود، میزان هزینه های پرداخت شده برای منابع انرژی و افزایش بهای 
۱۵۵درصدی برای برق مصرفی فولاد هرمزگان است. سال گذشته نرخ مصرف برق شرکت 
پنج میلیون و ۶۴۳ هزار ریال به ازای هر مگاوات ساعت بود که این میزان با رشد ۱۸۲ 
درصدی در سال جاری به ۱۵ میلیون و ۹۵۰ هزار ریال به ازای هر مگاوات ساعت رسیده 

است.
به گفته معروفخانی، طی ۹ماهه امسال میزان مصرف برق در این مجموعه فولادی 
برابر با یک میلیون و ۳۱ هزار مگاوات ساعت بوده و که برای آن رقم ۱۶ هزار و ۴۴۵ میلیارد 
ریال پرداخت شده است. این میزان در مقایسه با مدت مشابه در سال گذشته که میزان 
مصرف برق بیشتر از  ۹ماهه امسال و یک میلیون و ۱۴۳هزار مگاوات ساعت و بهای آن ۶ 
هزار و ۴۴۲ میلیارد ریال به ثبت رسیده، افزایش بیش از ۱۵۵درصدی را نشان می دهد.وی 
همچنین در خصوص وضعیت مصرف گاز فولاد هرمزگان اضافه کرد: میزان گاز مصرفی 
فولاد هرمزگان نیز در مدت ۹ماهه امسال برابر با ۳۸۶ میلیون و ۲۳۹ هزار مترمکعب و بهای 
پرداختی آن به میزان ۱۳ هزار و ۹۹۹ میلیارد ریال بوده است. در حالی که سال گذشته طی 
همین مدت ۴۲۱ میلیون و ۳۸ هزار مترمکعب مصرف شد و مبلغ آن حدود ۱۵ هزار و ۱۴۳ 
میلیارد ریال بود. به این ترتیب فولاد هرمزگان ضمن کاهش مصرف گاز و هزینه آن، موفق 

به افزایش تولید آهن اسفنجی نیز شده است.
گفتنی است شرکت فولاد هرمزگان به عنوان یکی از تولیدکنندگان بزرگ تختال در 
کشور به شمار می آید و چندین طرح توسعه ای به منظور تکمیل زنجیره تولید و متنوع ساختن 
سبد محصولاتی خود در دستور کار قرار داده است که با بهره برداری از آن ها، ضمن ایجاد 

ارزش افزوده و سودآوری بیشتر، بخش بیشتری از نیاز صنایع داخلی را تامین خواهد کرد.

عطاالله معروفخانی از عملکرد 9 ماهه شرکت خبر داد: 

رشد ۱2 درصدی درآمد فولاد هرمزگان با حفظ بازارهای داخلی و بین المللی

به گزارش خبرنگار روابط عمومی، آیین یادشده با حضور امیر خلفیان دادستان 
عمومی و انقلاب استان خوزستان، ولی الله حیاتی معاون امنیتی و انتظامی استاندار 
خوزستان، قدرت هاشم نیا سرپرست اداره کل زندان ها و اقدامات تامین و تربیتی 
استان خوزستان، امین ابراهیمی مدیرعامل و جمعی از مسئولان شرکت فولاد 

خوزستان برگزار شد.
این آیین روز چهارشنبه ۱۲ دی ماه ۱۴۰۳ در کمپ ماده ۱۶ الحدید اهواز برگزار 

شد. 
امیر خلفیان دادستان عمومی و انقلاب استان خوزستان در این مراسم گفت: 
اعتیاد بر اساس جرم شناسان اجتماعی، رفتاری است که به دلیل شرایطی در وضعیت 
شخص ایجاد شده و طبق ماده ۱۶ جرایم مواد مخدر، اعتیاد به مواد مخدر به عنوان 

یک بیماری شناخته شده است. 
وی افزود: یک معتاد تا زمانی که متجاهر نباشد، مجرم نیست. فرد معتاد به مواد 
مخدر در این اردوگاه با معتادان متجاهر که در ملاء عام بیماری خود را بروز می دهند، 
تفاوت دارد. از سویی بیماری اعتیاد اگر درمان نشود، جرم های خشنی همچون قتل 
و سرقت را بدنبال خواهد داشت و منجر به طلاق، بی سرپرست شدن خانواده و از 

هم پاشیدن بنیان آن می شود. 
خلفیان اظهار داشت: این مجتمع برای جمع آوری و کارآموزی معتادان متجاهر 
راه اندازی شده است. تا پیش از این چنین مجتمع هایی وجود نداشت و امروز به 

همت سازمان هایی نظیر فولاد خوزستان این مجموعه تجهیز شده است. 
وی افزود: در واقع در راستای مسئولیت های اجتماعی، با ورود سازمان ها، ارگان ها 
و شرکت ها که نمونه ای بارز آن فولاد خوزستان است، با سرعت بیشتری می توان 
برای برطرف نمودن این معضل اجتماعی تلاش نمود. تلاش برای بازیابی سلامت 
معتادان، مصداق آیه شریفه ای قرآن است که می فرماید: هر که شخصی را نجات 

دهد، به مانند این است که بشریت را نجات بخشیده است. 
ولی الله حیاتی معاون امنیتی و انتظامی استاندار خوزستان گفت: اقدام شرکت ها 
و سازمان هایی که در راستای مسئولیت های اجتماعی از جمله فولاد خوزستان که 

برای رسیدن این مرکز به این سطح همکاری ویژه ای انجام داده اند، جای تقدیر 
و تشکر دارد. 

وی افزود: امروز به حمداله ظرفیت قابل قبولی برای معتادان متجاهر ایجاد شده 
و مهم ترین وظیفه ی ما این است که شرایط را به گونه ای آماده کنیم که این بیماران 

به چرخه ی اعتیاد برنگردند. 
حیاتی اظهار داشت: در راستای حرفه آموزی این افراد با تصویب شورای تامین 
استان، فعالیت هایی در حال انجام است که پس از گذراندن مراحل آموزشی، سالم 
به چرخه ی اجتماع بازگردند.  امین ابراهیمی مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان در 
این مراسم گفت: شرکت فولاد خوزستان همواه سعی در ایفای نقش مسئولیت 

های اجتماعی در استان داشته است.
وی افزود: پایداری تولید یکی از بحث های مهم در شرکت های تولیدی می باشد. 

یکی از شاخص های پایداری، بحث محیط زیست و تعهد سازمان های صنعتی به 
آن می باشد. در کنار پایداری تولید، فولاد خوزستان توجه ای ویژه ای به طرح های 
توسعه ای داشته و نمونه بارز آن کارخانه زمزم ۳ بوده که بدست رییس جمهور 
شهید افتتاح شد و دیگری کارخانه فولادسازی صنعت فولاد شادگان است که در 

۲۲ بهمن ماه سال جاری افتتاح می گردد.
وی گفت: شرکت فولاد خوزستان به دلیل محدویت های انرژی معادل ۲۰ همت 
درآمد خود را، از دست داده است. با این حال فولاد خوزستان در چند سال گذشته 

بالغ بر ۴ همت برای پروژه های محیط زیست هزینه نموده است.
ابراهیمی ادامه داد: مسئولیت های اجتماعی به عنوان یک اصل در پایداری تولید 
تعریف می شود که وظایف یک سازمان در قبال جامعه پیرامون آن را شامل می شود. 
فولاد خوزستان در سال های گذشته، همواره سعی داشته که در جایگاه الگو و در 
یک مسیر سیستمی با نگاه درمانی بلندمدت، اقدام به ایفای نقش مسئولیت های 

اجتماعی نماید.
 وی ادامه داد: ساخت، ترمیم و اصلاح جاده ها، ساخت درمانگاه پزشکی، آزادسازی 
زندانیان جرائم غیر عمد، اهدای جهیزیه، کمک به مناطق محروم در ابتدای هر 
سال تحصیلی و اقدامات دیگر، گوشه ای از نقش فولاد خوزستان در حوزه مسئولیت 

های اجتماعی است. 
وی تصریح نمود: یک معتاد نه بعنوان یک معضل اجتماعی، بلکه در جایگاه یک 
آسیب اجتماعی، باید در شرایطی مطلوب به آغوش خانواده بازگشته و باعث تقویت 

بنیان خانواده شود.
ابراهیمی خاطرنشان کرد: علیرغم محدودیت های انرژی و کاهش درآمد، شرکت 
فولاد خوزستان بر این باور است در کنار تولید پایدار باید جامعه اطراف خود را مدنظر 

قرار دهد. 
استان  سازمان های  دیگر  برای  اقداماتی  چنین  که  کرد  امیدواری  ابراز  وی 
خوزستان تبدیل به الگو شده و برای حل مشکلات این استان، گام های موثری 

برداشته شود.

 رئیس هیات مدیره و سرپرست شرکت آلومینای ایران از ثبت رکورد جدید در هندلینگ گل 
باطله این شرکت با تلاش بی وقفه و شبانه روزی پرسنل خبر داد.

 به گزارش روابط عمومی و امور اجتماعی شرکت آلومینای ایران، دکتر حمیدرضا بادکوبه در 
این رابطه اظهار داشت: این شرکت با اجرای اقدامات اصلاحی در واحد گل قرمز طی ۱۵ ماه 
گذشته و ارسال گل به سد باطله، موفق به ثبت رکوردی جدید در هندلینگ گل باطله از ابتدای 

راه اندازی تاکنون شده است.
وی افزود: این رکورد که حاصل تلاش های بی وقفه پرسنل واحد گل قرمز طی ۱۵ ماه 

گذشته است، نشان دهنده ارتقای بهره وری و افزایش ظرفیت تولید این مجموعه می باشد.
رئیس هیات مدیره و سرپرست شرکت آلومینای ایران خاطرنشان کرد: باتوجه به افزایش 
میزان بوکسیت مصرفی جهت پایداری تولید، میزان گل خشک هندل شده در ۹ ماهه نخست 
سالجاری به بیش از ۸۶ تن در ساعت رسیده که علاوه بر اقدامات انجام شده، اضافه شدن 
فیلترهای پرس فاز دو از فروردین ماه ۱۴۰۳ و رسیدن به بالاترین ظرفیت خود از خرداد ماه )۴ 

تن در ساعت( نیز در انتقال گل از واشر آخر کمک کرده است.
وی یادآور شد: این در حالی است که بر اساس طراحی صورت گرفته مقدار گل خشک هندل 

شده حدود ۷۵ تن در ساعت می باشد که این مقدار باتوجه به اقدامات موثر اصلاحی نسبت به 
طراحی ۱۵.۸ درصد افزایش داشته است.

دکتر بادکوبه تاکید کرد: در این میان افزایش مصرف بوکسیت در خطوط تولید و ضرورت 
حفظ پایداری فرآیندها، اهمیت این دستاورد را دوچندان می کند.

-نقش اقدامات اصلاحی و تجهیزاتی در رکوردشکنی:
دکتر بادکوبه اجرای اقدامات اصلاحی در واحد گل قرمز از قبیل تدوین دستورالعمل های 
کار با تجهیزات به  منظور افزایش بهره وری ، آموزش تخصصی اپراتورها با هدف ارتقای مهارت 
و بهره وری نیروی انسانی، اجرای اصول ۵S جهت کاهش توقفات و افزایش کارایی عملیاتی 
تجهیزات و پرسنل، تهیه و تدوین برنامه منظم جهت تعویض پارچه  درام فیلترهای گل و 
شستشوی خط انتقال گل به سد باطله را از عوامل تاثیرگذار در کسب این موفقیت اعلام کرد

وی همچنین اصلاح تجهیزات و خطوط از جمله اصلاح توری های استون کچرها، اسکروهای 
درام فیلترها، شبکه های درام فیلترها در موقعیت خطوط وکیوم، همچنین رسوب زدایی خطوط 
شامل: خطوط فیلتریت، وکیوم و تجهیزات جانبی درام فیلترها را از دیگر عوامل موثر اعلام کرد

رئیس هیات مدیره و سرپرست شرکت آلومینای ایران در ادامه با تقدیر از تلاش های 
شبانه روزی پرسنل واحدهای عملیات تولید، تعمیرات، فرآیند و مهندسی و سایر واحدها در کسب  

موفقیت مذکور، این دستاورد را نتیجه کار گروهی و برنامه ریزی دقیق دانست.
وی افزود: این رکورد تنها گامی از مسیر توسعه و ارتقای بهره وری در شرکت آلومینای ایران 
است به طوری که برنامه های آتی بر توسعه فناوری ها و بهینه سازی فرآیندها متمرکز خواهد 

بود.
وی یادآور شد: کسب این دستاورد ارزشمند بیانگر عزم جدی شرکت آلومینای ایران در حفظ 

و ارتقای جایگاه خود در صنعت آلومینا و حرکت در مسیر رشد پایدار است.

برگ زرین دیگری از فولاد خوزستان در حوزه مسئولیت های اجتماعی رقم خورد؛ 

 تجهیز فاز دوم مجتمع حرفه آموزی و کاردرمانی زندان های استان خوزستان 

گامی بلند در بهینه سازی فرآیندها در شرکت آلومینای ایران؛

تحقق عملکرد بی سابقه در هندلینگ گل باطله آلومینا

رویکرد

 در آستانه ۱۳سالگی
 فولاد هرمزگان در مسیر مجاهدت صنعتی 

برای کسب آرامش و ثبات اقتصادی
رضا صفریان - مدیر روابط عمومی فولاد هرمزگان 

فولاد هرمزگان در آستانه سیزدهمین سال تأسیس، در شرایطی که به 
نمادی از خودکفایی و استقلال طلبی در عرصه صنعت و اقتصاد تبدیل شده، 
بسان درختی پربار، خیرات و برکات بسیاری را برای کشور و منطقه جنوب و 
استان هرمزگان به همراه داشته که کارآفرینی و اشتغال زایی، خلق دانش و 
ثروت و تأمین نیاز داخل و توسعه صنعتی استان و ارائه خدمات گسترده در 
حوزه های اجتماعی و فرهنگی بخشی از دستاوردهای این شرکت بوده و 
تداوم فعالیت و برنامه های توسعه آن، نویدبخش آینده ای روشن برای ایران 

اسلامی است.
ظرفیت های طبیعی و خدادادی منطقه خلیج فارس و سرمایه ها و نیروی 
انسانی متخصص و متعهد و وفادار به آرمان های انقلاب اسلامی و میهن 
ایران، زمینه مناسبی را برای توسعه و تکامل این منطقه زرخیر فراهم ساخته 
و وجود صنعتی مولد، پویا و پیشرو، بهترین زیرساخت برای تحول آفرینی و 
خلق ارزش و دانش و تأمین امنیت و ثبات اقتصادی و اجتماعی است. صنعت 
فولاد به عنوان صنعتی مادر، فرصت های ویژه ای را برای افزایش واردات و 
صادرات محصولات متبلور ساخته و این فرصت ها، زمینه را برای فعالیت 

شرکت بزرگ فولاد هرمزگان در این منطقه ایجاد کرده است.
عواید و منافع مادی و معنوی راه اندازی شرکت فولاد هرمزگان برای منافع 
ملی کشور و تمام مردم منطقه انکارناپذیر است که در صدر آن اشتغال زایی 
مستقیم و غیرمستقیم برای جمع کثیری از متخصصان و دانش آموختگان و 
کارکنان و کارگرانی است که دل در گرو ساخت ایران نهاده اند و با ایجاد 
ارزش افزوده از علم و تکنولوژی، بهره وری مطلوبی را در تولید محصولات 
فولادی به همراه آورده و این شرکت را به یکی از بزرگ ترین شرکت های 

فولادی کشور تبدیل کرده اند.
توفیقات حاصل شده در سایه ممارست و مجاهدت شبانه روزی تمامی 
دست اندرکاران و برنامه ریزان و سیاست گذارانی شکل گرفته که با امکانات 
اولیه و محدودیت های فراوان داخلی و فشارها و تحریم های بین المللی، با 
اراده و خودباوری و عزم حماسه گونه خود، بر مشکلات فائق آمده و شگفتی ساز 
شدند و بالنده و امیدوار به آینده میهن، مسیر تعالی و شکوفایی و عزت خواهی 
را دنبال کردند. گذشت بیش از یک دهه از فعالیت مستمر این واحد صنعتی، 
فرصت مناسبی برای ارزیابی عملکردها و بررسی خدمات و دستاوردهاست 
که خوشبختانه شرکت فولاد هرمزگان در تمامی شاخص ها و ارزیابی ها موفق 
و پر دستاورد ظاهر شده و با کسب افتخارات متعدد صنعتی و اقتصادی در 
عرصه ملی و بین المللی و کسب رکوردهای متعدد در تولید کمّی و کیفی 
صنعت فولاد، حرکت در مسیر ارتقای علمی و فناوری شرکت را با رعایت 
استانداردهای بین المللی دنبال کرده و زمینه رشد و تعالی فردی و گروهی و 

منطقه ای و ملی را فراهم کرده است.
مایه افتخار و خرسندی است که فولاد هرمزگان هم اکنون بر قله افتخارات 
تولیدی و صنعتی و اقتصادی ایستاده و بدون تردید تمامی توفیقات حاصل شده 
در سایه همدلی و وفاق و همراهی و مجاهدت شبانه روزی همکاران تمامی 
بخش ها در دوران مختلف کسب شده و این امید وجود دارد که با اجرای 
طرح های توسعه شرکت در ماه های آینده، شاهد جهش و تحول بیشتری در 
منطقه هرمزگان باشیم.قطع به یقین، شرکت فولاد هرمزگان خود را وام دار 
گذشت و ایثار و فداکاری ها رزمندگان و مجاهدان ایثارگر و جانباز و شهید و 
خانواده معزز و مکرم ایشان و البته تمام دغدغه مندان و دلسوزان نظام جمهوری 
اسلامی و ایران عزیز می داند که برای حفظ و حراست از این مرز و بوم جان 
و مال خود را فدا کردند. این شرکت با اعتقاد به مسیر صحیح و پربرکت نظام 
جمهوری اسلامی، در مسیر آرمان های انقلاب اسلامی که اصل اولیه آن 
تحقق استقلال و آزادی است، در راه خودکفایی و کسب استقلال صنعتی و 
اقتصادی، از هیچ کوششی فروگذاری نکرده و به حول و قوه الهی تا رسیدن 
به قله های تعالی ملی و تأمین آرامش و امنیت و ثبات اقتصادی و شکوفایی 

ایران عزیز مجاهدت خواهد کرد.

شهرداری آران و بیدگل در نظر دارد به استناد مصوبه ذیل با روش مناقصه به بخش خصوصی طبق آیین نامه مالی شهرداری ها براساس شرایط مندرج در اسناد و مدارك و شرایط مناقصه 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شرح جدول ذیل اقدام نماید:

مدت اجرا مبلغ اعتبار )ریال(عنوان پروژهتاریخ مصوبهشماره مصوبهردیف
)ماه(

35.000.000.0006خرید آسفالت جهت بلوار فرغی 2 شهرك صنعتی سلیمان صباحی بیدگلی118931403/10/04

1- دادن سپرده  جهت پروژه که از پنج درصد مبلغ کل برآورد کمتر نباشد براساس تضامین مورد قبول آیین نامه قانونی.
2- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

3- شهرداری در رد یا قبول هر یك از پیشنهادها مختار است.
4- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به موضوع پروژه در اسناد مناقصه است.

 www.setadiran.ir 5- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل اسناد مناقصات تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد.

6- متقاضیان شرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 
اقدام لازم را به عمل آورند.

7- مهلت و نحوه دریافت و تحویل و قبول اسناد: مهلت دریافت اسناد حداکثر تا تاریخ 1403/10/30 و مهلت تحویل پیشنهاد تا تاریخ 1403/11/13 و بازگشایی اسناد در تاریخ 1403/11/14 
ساعت 8:00 خواهد بود.

آگهی مناقصه )مرحله اول(آگهی مناقصه )مرحله اول(

محسن صانعی شهردار آران و بیدگل

نوبت اول

شهرداری آران و بیدگل در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 1930 مورخ 1403/10/11 شورای اسلامی شهر آران و بیدگل نسبت به واگذاری پنج قطعه زمین واقع در شهرك صنعتی سلیمان صباحی- بلوار توسعه با 
کاربری صنعتی،  از طریق مزایده عمومی با شرایط پرداخت به صورت 40% نقدی و مابقی در 9 قسط )هر قسط به فاصله یك ماه( به شرح ذیل اقدام نماید:

متراژ مشخصات ملكردیف
مترمربع

کارشناسی جمعاً به مبلغ کاربری
)ریال(

کارشناسی به ازای هر 
مترمربع

5 درصد سپرده آدرس
)ریال(

قسمتی از قطعه زمین مفروز و مجزی 1
شده از طرف شمال غربی ششدانگ اراضی 

سرداریه پلاك 1 اصلی قطعه 7 تفکیکی

شهرك صنعتی سلیمان 130.677.500.00050.000.000صنعتی2613/55
صباحی- بلوار توسعه

6.533.875.000

قسمتی از قطعه زمین مفروز و مجزی شده 2
از طرف شمال  غربی ششدانگ اراضی 
سرداریه پلاك 1 اصلی قطعه 8 تفکیکی

شهرك صنعتی سلیمان 129.942.000.00050.000.000صنعتی2598/84
صباحی- بلوار توسعه

6.497.100.000

قسمتی از قطعه زمین مفروز و مجزی 3
شده از طرف شمال غربی ششدانگ اراضی 

سرداریه پلاك 1 اصلی قطعه 9 تفکیکی

شهرك صنعتی سلیمان 130.187.000.00050.000.000صنعتی2603/74
صباحی- بلوار توسعه

6.509.350.000

قسمتی از قطعه زمین مفروز و مجزی 4
شده از طرف شمال غربی ششدانگ اراضی 

سرداریه پلاك 1 اصلی قطعه 16 تفکیکی

شهرك صنعتی سلیمان 160.642.500.00050.000.000صنعتی3212/85
صباحی- بلوار توسعه

8.032.125.000

قسمتی از قطعه زمین مفروز و مجزی 5
شده از طرف شمال غربی ششدانگ اراضی 

سرداریه پلاك 1 اصلی قطعه 22 تفکیکی

شهرك صنعتی سلیمان 160.642.500.00050.000.000صنعتی3212/85
صباحی- بلوار توسعه

8.032.125.000

1- ایداع سپرده ای که از پنج درصد مبلغ کل برآورد کمتر نباشد به صورت نقد یا اسناد خزانه یا ضمانت نامه بانکی.
2- برندگان اول و دوم و سوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

3- شهرداری در رد یا قبول هر یك از پیشنهادها مختار است.
4- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به موضوع در اسناد مزایده مندرج است.

5- کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت و تحویل اسناد مزایده تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
6- متقاضیان شرکت در مزایده در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند

7- مهلت و نحوه و محل دریافت و قبول اسناد: شرکت کنندگان می توانند از تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهی در تاریخ 1403/10/23 مهلت دارند تا تاریخ 1403/11/03 نسبت به دریافت اسناد مزایده اقدام و تا تاریخ 
1403/11/14 نسبت به تحویل پیشنهادها اقدام نمایند و بازگشایی پاکت ها در مورخ 1403/10/15 خواهد بود.

نوبت اولآگهی مزایده )مرحله اول(آگهی مزایده )مرحله اول(

محسن صانعی   شهردار آران و بیدگل

شهرک های صنعتی باید بتوانند مزیت 
اقتصادی برای خراســان رضوی ایجاد کنند

ايسنا/خراسان رضوی وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: گرچه 53 شهرک 
صنعتي در خراسان رضوی وجود دارد ولي اين شهرک ها بايد مزيت اقتصادی 

ايجاد كند.
محمد اتابک 13 ديماه، در نشست شورای برنامه ريزی و توسعه خراسان رضوی 
كه با حضور رئيس مجلس شورای اسلامي در تربت حيدريه برگزار شد، اظهار 
كرد: خراسان رضوی به بركت وجود علي بن موسي الرضا )ع( از شرايط ويژه ای در 
كشور برخوردار است.وی با تأكيد بر اينكه بايد به گونه ای عمل كرد كه مزيت های 
استان هميشه در حال ارتقاء باشد، افزود: شرايط سرمايه گذاری در خراسان رضوی 
بايد به گونه ای باشد كه بيشترين بازه و ارتقاء اقتصادی را برای استان فراهم كند

وزير صنعت معدن و تجارت گفت: گرچه خراسان رضوی 5.5 تا 6 درصد توليد 
ناخالص ملي كشور را دارد ولي در اين استان طرح های بسياری داريم كه بايد 
تعيين تكليف شوند.وی با بيان اينكه بيش از 3000 طرح داريم كه پيشرفت بين 
صفر تا 20 درصد دارند، افزود: طرح های بين 80 تا 90 درصد كمتر از 10 درصد 
است، اين نشان مي دهد كه منابع در استان پخش شده و بايد متمركز شوند تا 
زودتر شاهد بازده سرمايه گذاری ها باشيم و اجازه ندهيم سرمايه ها معطل بمانند

اتابک پول توليد را تنها پول بي عارضه اقتصاد كشور دانست و گفت: هرگاه 
سود حاصل از سرمايه گذاری های غير مولد در جاهای مختلف داريد عارضه های 

خود را در توليد مي گذارد.
وی با اشاره به اينكه بخش عظيمي از منابع موجود در خراسان رضوی منابع 

مولد هستند، بيان كرد: در حوزه كشاورزی، صنعت و يا ... توليداتي داريم.
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  رضا پور حسین
 گروه زیربنایی

در سـال هـای اخیـر اخبـاری مبـنی بـر بازگشـت خـوردن 
کالاهـای ایـرانی  از بـرخی کشـورهای نـه چنـدان مطـرح بـه 
گـوش رسیـد. از برگشـت زدن کالاهـا از ونـزوئلا گرفتـه تـا 
افغانسـتان و عراق و روسیه. در ابتدا که موضوع صرفا معطوف 
بـه سـوخت و بنزیـن بـود، حسـاسیت هـا در قبال ایـن موضوع 
کـم بـود زیـرا بـا نـگاهی بـه آسـمان تهران می تـوان حدس زد 
کـه موضـوع چـه بـود. امـا زمـانی که بحـث ممنـوع الخروجی 
مواد خوراکی ایرانی شـنیده شـد، سـوالات زیادی برای افکار 
عمومی بـه وجـود آمـد. از جملـه این که سرنوشـت محصولات 
برگشـتی چـه شـد و اساسـا بـه چـه علت محصـولات خوراکی 

ایرانی برگشت خورده بود؟
بـرای پاسـخ بـه ایـن سـوالات بـه کـمی قبـل تـر بـر می 

گردیم. 
اساسـا صـادرات فلفـل بـه روسیـه فرصـتی جـذاب بـرای 
صادرکننـدگان ایـرانی اسـت. روسیـه بـه عنـوان یـکی از 
بزرگتریـن واردکننـدگان فلفـل در جهـان، بـازار بـزرگی بـرای 

محصولات ایرانی فراهم کرده بود.
روسیـه بـا جمعیـتی بالـغ بـر ۱۴۶ میلیـون نفر، بـازار بزرگی 
برای محصولات کشـاورزی، از جمله فلفل، به شـمار می آید. 
بـا توجـه بـه تحریم هـای اخیـر علیـه روسیـه، فرصت هـای 

جدیـدی بـرای صـادرات فلفـل از ایـران به این کشـور به وجود 
آمـده بـود. همیـن امـر سـبب شـد تـا در سـال ۱۴۰۰ مجمـوع 
فلفـل صـادر شـده از ایـران ۱۴۴.۵ هـزار تـن بـه ارزش بیش از 
۵۱.۱ میلیـون دلار باشـد کـه از آن حـدود ۴۷.۵ هـزار تـن بـه 
ارزش ۲۲.۲ میلیـون دلار بـه روسیـه اسـت کـه نشـان می دهد 

حدود ۴۴ درصد فلفل ایران به روسیه صادر شده است.
ایـن رونـد بـه خـوبی ادامـه داشـت تـا ایـن کـه ماجـرای 

برگشت خوردن فلفل های ایرانی از روسیه شنیده شد.
در همـان مقطـع زمـانی، سـخنگوی گمـرک ایـران گفت: 

عمـده محصـولات صـادراتی ایـران بـه روسیـه محصـولات 
کشـاورزی اسـت به طوری که در هفت ماه اول سـال ۱۴۰۰،  
۳۱۷.۳ میلیـون دلار کالا از ایـران بـه روسیـه صـادر شـده کـه 
۲۰۱.۹ میلیـون دلار یعـنی حـدود ۶۴ درصـد آن محصـولات 
کشـاورزی، جالیـزی و شیلات بـوده  اسـت. بـا وجـود این حجم 
گسـترده از صـادرات سـوال پیـش می آیـد کـه اساسـا چرا فقط 

فلفل به ایران برگردانده شد؟
محمدمهـدی برومنـدی، معـاون امور باغبـانی وزارت جهاد 
کشـاورزی در این رابطه گفت: مذاکرات در مسـکو را به عنوان 

معاونـت امـور باغبـانی وزارتخانـه دنبـال می کـردم و چون این 
پرونـده را خـودم نهـایی کـردم، باید گفت این محموله مشـکل 
نداشـت؛ برگشـت هم نخورد؛ ولی مسـئله این بود که سـمومی 
کـه مـا در گلخانه هـای کشـور در حـال اسـتفاده بودیـم چنـد 

نمونه در روسیه رجیستر نشده بود.
برومنـدی ادامـه داد: بـر اسـاس پروتکل هـای بین الملـلی 
مکلف هسـتیم سـمومی را که اسـتفاده می کنیم را با کشورهای 
هـدف صـادراتی خـود هماهنـگ کنیـم. در آن مقطـع زمـانی 
روس ها چند نامه نوشـته بودند و درباره سـمومی که اسـتفاده 

می کنیم از ما توضیح خواسته بودند.
این مقام مسـئول اظهار کرد: در آن زمان پاسـخ داده نشـده 
بـود و بـا تأخیـر بـه نامـه روس هـا جـواب داده شـد. نهاد مربوط 
بـه حمایـت و نظـارت بـر حقوق شـهروندان روسیه محدودیت 
موقـت را ایجـاد کـرد. معاونـت باغبـانی وزارت جهاد ورود کرد، 
بـا وجـود اینکـه مسـئولیت پاسـخگویی به آن نامه هـا در حوزه 
ایـن معاونـت نبـود.وی ادامـه داد: بـا روس هـا مذاکـره کردیم. 
آنهـا بـه ایـران سـفر کردنـد و بسـترهای تولیـد مـورد بازرسی 
آنهـا قـرار گرفـت. از مراکـز سـورت و بسـته بنـدی هـم بازدید 
شـد. روس هـا محصـولات را حـتی بـه آزمایشـگاه های خـود 
بردنـد و مـورد دقـت و بـررسی جـدی قـرار دادنـد. در نهایـت 
کمتـر از ۳ مـاه دوبـاره صـادرات مـا بـه روسیـه آغـاز شـد و 
همچنـان ادامـه دارد.نکتـه قابـل تامـل ایـن صحبـت هـا، این 
اسـت کـه ایـن مقـام دولـتی پاسـخگویی دیرهنگام بـه مکاتبه 
روس هـا را علـت دیپـورت فلفـل هـای روسی مطـرح می کند. 
امـری کـه امیـدوارم در واقـع نیـز اینگونـه باشـد تـا مـردم بـا 
خیـال راحـت تـر محصولات کشـاورزی تولیـد داخل را مصرف 

کنند.

جهان اقتصاد گزارش می دهد؛ 

تأخیر در پاسخگویی علت دیپورت فلفل های ایرانی!
یادداشت

»تأملی در کارگروه صنعت هوایی« 
میلاد صادقی - وکیل دادگستری و پژوهشگر حقوق هوافضا

در میان قوانین و مقررات پراکنده و متفرق هواپیمایی ما، تصویب  نامه 
 یا مقرره  ای ملاحظه و مشاهده می  شود که خبر از تشکیل کارگروهی به 
نام »کارگروه بررسی و اتخاذ تدابیر لازم برای توسعه صنعت هواپیمایی« 
یا »کارگروه صنعت هوایی« می  دهد. هیئت وزیران مرجع تصویب این 
مقرره است و تصویب و ابلاغ آن به ترتیب به ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ و ۱۳۹۰/۱۰/۰۶ 
باز می گردد )مقرره به شماره ابلاغ ۱۹۶۶۸۰/ت۴۳۵۰۵هـ(. متن مقرره 
مذکور )تصویب نامه در خصوص تشکیل کارگروه بررسی و اتخاذ تدابیر 

لازم برای توسعه صنعت هواپیمایی( بدین شرح است: 
»هیئت وزیران در جلسه مورخ ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ بنا به پیشنهاد وزارت راه 
و شهرسازی و به استناد اصول یکصد و بیست و هفتم و یکصد و سی و 

هشتم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران تصویب نمود: 
۱- به منظور بررسی و اتخاذ تدابیر لازم برای توسعه صنعت هواپیمایی 
کارگروهی به ریاست معاون اول ]رئیس[ جمهور و با عضویت وزیران دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مسلح، صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازی، علوم، 
تحقیقات و فناوری، امور اقتصادی و دارایی، ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
]رئیس[ کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، معاون بین الملل ]رئیس[ 

جمهور و معاون علمی و فناوری ]رئیس[ جمهور تشکیل می شود.
۲- تصمیم گیری در خصوص امور اجرایی موضوع یاد شده به کلیه 
اعضای کارگروه به عنوان نمایندگان ویژه ]رئیس[ جمهور و تصویب و 
اصلاح آیین نامه ها و مقررات مربوط به موضوع یادشده به وزیران عضو 

کارگروه تفویض می شود. 
۳- تصمیمات و مصوبات اکثریات اعضا یا وزیران عضو کارگروه )حسب 
مورد( در حکم تصمیمات ]رئیس[ جمهور و هیئت وزیران است و با رعایت 

ماده )۱۹( آیین نامه داخلی هیئت دولت قابل صدور است«. 
درباره این کارگروه دولتی، به چند مطلب و موضوع باید اشاره و توجه 

کرد: 
بر طبق اصل یکصد و بیست و هفتم قانون اساسی، »رئیس   -۱
جمهور می  تواند در موارد خاص، برحسب ضرورت با تصویب هیئت وزیران، 
نماینده یا نمایندگان ویژه با اختیارات مشخص تعیین نماید. در این موارد 
تصمیمات نماینده یا نمایندگان مذکور در حکم تصمیمات رئیس جمهور و 

هیئت وزیران خواهد بود«. 
اگرچه بر طبق اصل یکصد و سی و هشتم قانون اساسی،   -۲
دولت می تواند تصویب برخی از امور مربوط به وظایف خود را به کمیسیون 
های متشکل از چند وزیر واگذار کند اما دیگر مستند اساسی مقرره )اصل 
یکصد و بیست و هفتم( و تعیین کلیه اعضای کارگروه به عنوان نمایندگان 
ویژه رئیس جمهور دلالت بر این دارد که خاصیتی موردی و ضرورتی 
مشخص سبب تصویب این مقرره و تشکیل کارگروه مورد نظر بوده است. 
اما چه خاصیت موردی و ضرورت مشخصی؟ پاسخی در دست نیست. به 
هر ترتیب به نظر می رسد که با از میان رفتن این خاصیت موردی و ضرورت 
مشخص که برای ما ناشناخته و نامعلوم است، صلاحیت و اختیارات این 

کارگروه نیز - که جنبه استثنائی و موقت دارد- باید پایان پذیرد. 
هیئت وزیران در تاریخ ۱۳۹۱/۱۱/۲۵ مقرره دیگری را در   -۳
ارتباط با این مقرره به تصویب می  رساند. به موجب مقرره جدید، رئیس 
مرکز همکاری  های فناوری و نوآوری نهاد ریاست جمهوری به ترکیب 
اعضای کارگروه صنعت هوایی موضوع تصویب نامه شماره ۱۹۶۶۸۰/ت 
ابلاغ  شماره  به  )مقرره  می  شود  اضافه   ۱۳۹۰/۱۰/۶ مورخ  ۴۳۵۰۵هـ 

۲۴۶۰۰۱/ت۴۳۵۰۵هـ(.
با اینکه هدف از تشکیل »کارگروه صنعت هوایی« بررسی و   -۴
اتخاذ تدابیر لازم برای توسعه صنعت هواپیمایی بوده است، اما نباید فراموش 
کرد که قانون هواپیمایی کشوری ایران نیز اهتمام در پیشرفت و توسعه 
هواپیمایی کشوری را از جمله وظایف سازمان هواپیمایی کشوری، آن هم 
وظایف عمده این سازمان خوانده است. بنابراین در مقابل صلاحیت و اختیار 
این کارگروه در امر توسعه صنعت هواپیمایی که برخاسته از یک خاصیت 
موردی و ضرورتی مشخص است، صلاحیت، اختیار و حتی تکلیف عمده و 
قانونی یک نهاد تخصصی به نام سازمان هواپیمایی کشوری وجود دارد که 

فاقد خاصیت موردی است و امری عمومی و همیشگی تلقی می شود.
آیا مقرره مورخ ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ امر »تصویب و اصلاح آیین   -۵
نامه ها و مقررات مربوط به موضوع« را به وزیران عضو کارگروه تفویض 
کرده است یا آنکه تنها امر »تصمیم گیری در خصوص تصویب و اصلاح 
آیین نامه ها و مقررات مربوط به موضوع« به وزیران عضو کارگروه تفویض 
شده است؟ هر دو تفسیر از نظر ادبی و متنی محتمل است اما با این حال 
نظر به اینکه تصمیمات و مصوبات اکثریت وزیران عضو کارگروه در حکم 
تصمیمات رئیس جمهور و هیئت وزیران به شمار می رود، پرسش این است 
که آیا تاکنون تصمیم یا مصوبه ای توسط اکثریت وزیران عضو کارگروه 
اتخاذ گردیده و به طور کلی چه تصمیمات و مصوباتی توسط این کارگروه 
)اکثریت اعضا یا وزیران عضو( صادر شده است؟ انتشار این تصمیمات و 
مصوبات )در صورت وجود( کمک زیادی به شناخت ماهیت »کارگروه صنعت 
هوایی«، عملکرد و فعالیت آن در نظام حقوق هوایی ایران و همچنین اهمیت 

و تأثیر آن بر صنعت هوانوردی ما خواهد کرد. 

مديرعامل اتحاديه تعاوني های فرش دستباف بر لزوم حمايت از قاليبافان و 
بافندگان فرش تاكيد كرد و پيش بيني مشوق های صادراتي برای صادركنندگان 

فرش را خواستار شد.
عبدالله بهرامي در گفت وگو با ايسنا، با تاكيد بر ضرورت حمايت از صادركنندگان 
فرش اظهار كرد: در حال حاضر بخشي از مشكل صادرات فرش ناشي از خودتحريمي 
داخلي است و موانع و محدوديت ها برای صادركنندگان فرش بايد برداشته شود.

وی افزود: صرفنظر از تحريم های بيروني، مصوبه تعهد ارزی بانک مركزی و عدم 
حمايت از بافندگان و صادركنندگان نيز باعث شده توليد فرش دستباف كاهش 

يابد و به يک سوم برسد.
مديرعامل اتحاديه تعاوني های فرش دستباف با بيان اينكه صادركنندگان فرش 
مشوقي ندارند، افزود: در گذشته به هر فرشي كه صادر مي شد درصدی جايزه 
صادراتي تعلق مي گرفت، اما امروز آن جايزه صادراتي نه تنها وجود ندارد بلكه ارز 

حاصل از صادرات بايد به حساب بانک مركزی  بازگردد.
بهرامي در عين حال به مشكل قاليبافان در تامين مواد اوليه اشاره كرد و گفت: 
در بحث توليد پشم بزرگترين توليد كننده پشم در جهان هستيم، ولي به دليل 
آنكه فرآوری نداريم سالانه حدود 65 ميليون تن پشم وارد مي شود در صورتي كه 

اگر در بخش فرآوری پشم سرمايه گذاری كنيم، نياز بافندگان فرش به مواد اوليه 
برطرف مي شود.

وی با اشاره به وجود بيش از 2 ميليون بافنده فرش در گذشته اظهار كرد: به 
دليل عدم حمايت و نبود انگيزه و مشكلات معيشتي، امروز زير يک ميليون بافنده 

در كشور وجود دارد كه از اين راه ارتزاق مي كنند.
مديرعامل اتحاديه تعاوني های فرش دستباف در پايان بر لزوم حمايت از قاليبافان 
و بافندگان فرش تاكيد كرد و حمايت از صادركنندگان فرش دستباف و پيش 

بيني مشوق های صادراتي برای آنها را خواستار شد.

كارشناسان مهم ترين ابزار برای يک كارآفرين موفق 
را داشتن مهارت های كارآفريني و تخصص های مختلف 
مي دانند و معتقدند آموزش مهارت های كارآفريني در 
جهت يافتن بازار كار، بستر اشتغال دانش آموختگان 

را فراهم مي كند.
به گزارش ايسنا،مسير تبديل شدن به يک كارآفرين 
موفق سختي بسياری به همراه دارد اما بسياری از افراد 

تمايل دارند در اين راه قدم بگذارند.
امروزه با ظهور استارت آپ ها و كسب و كارهای نوپا، 
فرصت های جديدی برای كارآفريني فراهم شده است.

از طرفي توسعه جوامع و رشد صنعتي و اشتغالزايي تا 
حد زيادی به اقدامات كارآفرينانه افراد فعال، خلاق و 

نوآور وابسته است.
بي ترديد يک  كارآفرين بايد نگاه بلندمدت داشته و 
ريسک پذير باشد اما قاعدتاً ورود به دنيای كارآفريني 

نيازمند دانش و مهارتي فراتر از آن است.
رئيس سازمان آموزش فني و حرفه ای از پرداخت 
1800 ميليارد تومان تسهيلات به افراد دارای گواهينامه 

مهارتي جهت ايجاد اشتغال خبر داد.
در همين راستا، غلامحسين محمدی- معاون وزير 
كار و رئيس سازمان آموزش فني و حرفه ای در گفت 

وگو با ايسنا، با تاكيد بر ضرورت بازآموزی مهارت های 
فناوری های نوين مي گويد: تا سال 2030 با بازآموزی 
مهارتي 6500 ميلياد دلار به توليد ناخالص اقتصادی 
دنيا كمک خواهد شد.فناوری های نوين كه منجر به 
ارتقاء و بازآموزی مهارت مي شوند از اهميت بسياری 
برخوردارند و بخش عمده ای از آن مربوط به حوزه 

كارآفريني است.
وی تصريح كرد: در سازمان آموزش فني و حرفه ای، 
مهارت های كارآفريني در چارچوب راه اندازی كسب و 
ارائه  كار  و  فرآيندهای كسب  توسعه  و  نوآورانه  كار 

مي شود.
به گفته محمدی در توسعه كارآفريني و اشتغال، 

زيرساخت های  ايجاد  تسهيلات،  ارائه  دولت  وظيفه 
مسير  در  كارآفريني  تا  است  حمايت  و  آموزشي 

صحيح تری قرار گيرد.
رئيس سازمان آموزش فني و حرفه ای، ورود افراد 
به دنيای كسب و كار و كارآفريني را مورد تاكيد قرار 
داده و مي افزايد: امسال مبلغ 1800 ميلياد تومان 
تسهيلات توسط سازمان فني و حرفه ای به افراد دارای 
گواهينامه های مهارتي برای راه اندازی كسب و كار 

پرداخت شده است.
درحال حاضر كارآفرينان موفق برای توليد كالا و 
خدمات يا مديريت شركت به مهارت های عملي و دانش 

لازم نياز دارند.
آموزش های مهارتي به سبب انعطاف پذيری نشأت 
گرفته از خصيصه های بازار كار و اوضاع اقتصادی و 
اجتماعي حاكم بر كشور و نيز به دليل آموزش و ايجاد 

مهارت لازم، نقش بسزايي در اشتغال افراد دارد.
به گزارش ايسنا، به اعتقاد كارشناسان مهم ترين 
ابزار برای يک كارآفرين موفق، داشتن مهارت های 
آموزش  و  است  و تخصص های مختلف  كارآفريني 
مهارت های كارآفريني در جهت يافتن بازار كار، بستر 

اشتغال دانش آموختگان را فراهم مي كند.

پیش بینی مشوق های صادراتی برای صادرکنندگان فرش دستباف

مهم ترین ابزار برای یک کارآفرین موفق

»واحدهای حمايتي« مشكل مسكن را حل نمي كند
عرضه »واحدهای حمايتي« به تنهايي پاسخگوی 
شرايط فعلي بازار مسكن نخواهد بود، دولت و وزارت 
راه و شهرسازی بايد سياست های ديگر از جمله كنترل 
وضعيت بازار اجاره بها را در دستور كار خود قرار دهند

به گزارش خبرنگار مهر، طبق داده های مركز آمار 
ايران، در بخش مسكن، آب، برق، گاز و ساير سوخت ها، 
تورم نقطه به نقطه 38 درصد و نرخ تورم سالانه 40.7 
درصد افزايش يافته و به عبارت ديگر صدرنشين جدول 
تأثيرگذاری بر تورم آذرماه بودند. همچنين اقلام اعلام 
به  ابتدايي و اساسي خانوارها  نيازهای  از  شده يكي 

شمار مي رود.
همچنين در بخش اجاره مسكن تورم نقطه به نقطه 
سالانه  تورم  نرخ  و  يافته  افزايش  درصد   38.2 هم 
)يک سال منتهي به آذرماه سال 1403( اجاره مسكن 
41.5 درصد بوده است، نكته قابل توجه اينجاست كه 
دهک های مختلف، به ويژه دهک های كم درآمد بخش 
»مسكن«  صرف  را  خود  هزينه های  از  قابل توجهي 
بخش  در  قيمت ها  رشد  اساس  همين  مي كنند.بر 
اجاره بها و هزينه های انرژی، فشار سنگيني را بر بودجه 
در  ملک  قيمت  رشد  اما  مي كند،  وارد  خانواده ها 
حاليست كه بازار مسكن از انتهای سال گذشته تا به 
امروز در ركود قرار دارد و به عبارت ديگر بازار مسكن 

وارد وضعيت »ركود تورمي« شده است.
طبق گفته كارشناسان بازار مسكن، بازار اجاره بها 
در وضعيت اضطراری قرار دارد، از سال 1401 تا 1402 
تعداد خانوارهای مستأجری كه درگير فقر شده اند 10 
 1402 سال  در  و  است  كرده  پيدا  افزايش  درصد 

مستأجران 240 هزار ميليارد تومان اجاره بها پرداخت 
كردند، بنابراين در چنين وضعيتي دولت بايد قانون 
كنترل بازار اجاره بها را به صورت حداكثری اجرا كند

بازار مسكن تحت تأثير عوامل متعددی قرار دارد 
كه از مهم ترين آن ها، توازن ميان عرضه و تقاضا است، 
درحاليكه با توجه به وضعيت فعلي بازار مسكن تقاضای 
واقعي به ندرت در بازار ديده مي شود و همين مسئله 
موجب كمبود، ركود و كاهش تعداد معاملات در اين 
بازار شده است. البته مشاورين املاک نيز تداوم ركود 
دارند و مي گويند: در  تاكيد  بازار مسكن  تورمي در 
هفته های اخير روند معاملات در بازار مسكن با تغييری 
مواجه نبوده و نشانه هايي مبني بر رونق در اين بازار 

مشاهده نمي شود.«
با توجه به وضعيت بازار و طبق گفته فعالان صنعت 
ساختمان، به نظر مي رسد رونق مسكن در بازار مسكن 
به نوعي اميد واهي است، زيرا از يک سو سرمايه گذاران 
به دليل عدم گردش سرمايه در بازار مسكن، رغبتي 
برای سرمايه گذاری ندارند و از سوی ديگر بازارهای 
بازار مسكن  با  رقابت  به طور جدی در حال  موازی 
هستند، اما دولت در زمينه تنظيم گری بازار مسكن 

نقش پررنگي را بايد ايفا كند.
همچنين وضعيت بازار مسكن حاكي از آن است كه 
قدرت خريد مستأجران با كاهش مواجه شده است، 
البته توان مالي عموم مردم پاسخگوی اقساط وام خريد 
مسكن نيست، اما نكته حائز اهميت اينجاست كه حتي 
اگر مستأجر توان بازپرداخت وام مذكور را داشته باشد، 
دردی از آن دوا نخواهد شد، زيرا وام های مسكن تنها 

كفاف خريد 8 تا 10 متر مسكن را مي دهند.

به نظر مي رسد، بي توجهي مجلس به موضوع مسكن 
مي تواند تبعات اجتماعي شديدی را در آينده نه چندان 
دور در پي داشته باشد. كوچک شدن بخش ساختمان 
باعث افت سهم آن از توليد ناخالص داخلي شده و اين 
سهم در ابتدای دهه 90 رقمي معادل 6.8 درصد بود، 
اما در نيمه نخست سال جاری اين عدد به 3.6 درصد 
بيگي نژاد  داوود  راستا،  است.در همين  يافته  كاهش 
نايب رئيس اتحاديه املاک در گفتگو با خبرنگار مهر 
و  خريد  اجاره بها،  بازار  در  تورمي  ركود  كرد:  اظهار 
بازارهای  در  ركود  البته  است؛  حاكم  مسكن  فروش 
موازی ديگر نيز وجود دارد اما به طور كلي خريداری 

در بازار خريد و فروش مسكن نيست.
وی افزود: رشد نرخ اجاره بها با توان مالي مستأجران 
همسو نيست و با توجه به رشد قيمت ها در بازار اجاره، 
فكر  خانه  به خريد  ديگر  مستأجران  فروش  و  خريد 
نمي كنند، زيرا با مبالغ آنها فاصله زيادی دارد. به طور 
مثال پول رهن برخي از آپارتمان های تهران مطابق 
قيمت خريد چند سال گذشته همان واحد مسكوني 
است.نايب رئيس اتحاديه املاک با اشاره به قانون پيش 
پيش  قانون  كرد:  تاكيد   90 دهه  در  مسكن  فروش 
فروش مسكن در ابتدای دهه 90 تصويب شد، كه اگر 
به  كه  مالي  گردش  عملًا  مي شد  اجرايي  قانون  اين 
واسطه اين قانون اتفاق مي افتاد، موجب توليد مسكن 
مي شد اما در حال حاضر با توجه به اينكه امكان ثبت 
نيست،  املاک  مشاوران  توسط  پيش نويس  قرارداد 
قراردادهای پنهاني بين عموم مردم افزايش يافته، كه 

قطعاً نه به نفع مردم خواهد بود و نه نفع حاكميت.
وی يادآور شد: از سال های گذشته كم كاری بانک 

در زمينه ارائه تسهيلات به قشر كرايه نشين برای خريد 
انتظار  اساس  همين  بر  است؛  واضح  و  پررنگ  ملک 
در  خود  مسكني  تعهدات  انجام  برای  دولت  مي رود 
راستای قانون جهش توليد مسكن، بازنگری جدی در 
بانک ها داشته  اعطای وام تسهيلات مسكن  عملكرد 
باشد، زيرا بخش گسترده ای از خانه دار شدن واجدين 
منابع  از سوی ديگر  و  بانک ها است  شرايط در گرو 

اصلي كشور در اختيار بانک ها قرار دارد.
طبق  مي رسد،  نظر  به  گفت:  پايان  در  بيگي نژاد 
سنوات گذشته در هفته های پاياني سال رفت و آمد 
در بازار مسكن افزايش يابد، زيرا طبق عادت خانوارها 
آپارتمان  يا  به خريد ملک  پايان هرسال تصميم  در 

بزرگ تر مي گيرند.
از  يكي  مسكن  حاضر  حال  در  مهر،  گزارش  به 
بحراني ترين نيازهای كشور به شمار مي رود، كاهش 
موجب  كرايه نشين  ملكي  خريد  قدرت  چشمگير 
حاشيه  و  روستاها  به  معكوس  مهاجرت  افزايش 
كلان شهرها شده است، اما بر اساس قانون وظيفه اصلي 
پاسخگويي به نياز مسكني كشور برعهده وزارت راه و 
شهرسازی خواهد بود، زيرا تكميل و عرضه واحدهای 
كاهش  در  پررنگي  تأثير  مسكن  بازار  به  حمايتي 

قيمت ها خواهد داشت.
عرضه  و  تكميل  كه  اينجاست  اهميت  حائز  نكته 
واحدهای حمايتي به تنهايي پاسخگوی شرايط فعلي 
و  دولت  اساس  همين  بر  بود،  نخواهد  مسكن  بازار 
وزارتخانه راه و شهرسازی بايد سياست های ديگر از 
جمله كنترل وضعيت بازار اجاره بها را در دستور كار 

جدی خود قرار دهند.

»واحدهای حمایتی« مشکل مسکن را حل نمی کند

معاون وزیر کار:
 ســالانه ۱۵۰ میلیارد دلار »یارانه پنهان« 

در کشور پرداخت می شود
 معاون امور حقوقي و مجلس وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي از پرداخت 
سالانه 150 ميليارد دلار يارانه پنهان در كشور ياد كرد و گفت: همه در بروز 

مشكلات كنوني كشور مقصريم.
نصرالله بازوند امروز )12 دی( در آيين معارفه سرپرست اداره كل تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي استان كرمانشاه، با اشاره به مشكلاتي كه امروز كشور با آن مواجه 
است، افزود: اگرچه مشكلات موجود را نمي توان ناديده گرفت، اما نبايد به دنبال 
نااميد كردن مردم هم باشيم. قبول داريم مشكلات ما بسيار سخت است، اما بايد 
تلاش كنيم اين مشكلات مرتفع شود.وی از ناترازی های متعددی در حوزه انرژی، 
بانكي و حتي ناترازی های فرهنگي و خانواده ياد كرد و ادامه داد: مقصر مشكلات 
يک يا دو دولت نيستند، بلكه همه برای وضعيت فعلي مقصر هستيم.معاون امور 
حقوقي و مجلس وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با بيان اينكه شركای اجتماعي 
ما از ناترازی انرژی مي نالند، تاكيد كرد: امروز ديگر كارفرمايان دغدغه تسهيلات 
ندارند، بلكه نگران آن هستند كه برق و گازشان قطع نشود.بازوند از نقش بسزای 
جامعه در كمک به رفع ناترازی ها نيز ياد كرد و ادامه داد: برخي از ما حاضر نيستيم 
يک لامپ اضافه را خاموش كنيم يا چند روز كه به مسافرت مي رويم، سيستم 
گرمايشي خانه را خاموش كنيم.وی از پرداخت سالانه 150 ميليارد دلار يارانه 
پنهان در كشور ياد كرد كه چيزی معادل سه برابر صادرات سالانه ايران است و 
گفت: اين منابع سرمايه مملكت است كه به هدر مي رود و متعلق به نسل بعد از 
ما نيز هست.معاون امور حقوقي و مجلس وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي يكي 
ديگر از مصاديق هدررفت يارانه را در گندم دانست و افزود: گندم با هزينه خريد 
و نگهداری كيلويي 30 هزار تومان تمام مي شود، اما آن را ارزان مي فروشيم. چون 
نان ارزان است آن را مي خريم و تبديل به نان خشک  كرده و به خوراک دام 

مي دهيم.



WWW.JAHANEGHTESAD.COM

15 دی ماه 1403 سال سی ودوم  شماره 8603 شنبه 

   Saturday    2025 4 January5

پس از انتشار خبر بررسي مجدد  لوايح CFT و 
پالرمو در مجمع تشخيص مصلحت نظام از سوی 
شاهد  ای  سرمايه  بازارهای  اكثر  در  اقتصاد  وزير 
تغييرات گسترده بوديم به گونه ايكه بازار سرمايه 
پس از چند روز ريزش با سبز پوشي شاخص كل 
مواجه شد. در واقع فارغ از اظهار نظرات برخي از 
افراد ، اما پذيرش FATF به واسطه رفع موانعي 
كه برای بانک و شركتهای صادرات محور ايجاد مي 
كند قطعا روی سود و در نهايت سهام اين شركتها 
اثر گذار بوده و مي تواند زمينه افزايش تمايل به 

سرمايه گذاری را در بين سهامداران ايجاد كند.
همزمان با اعلام خبر موافقت رهبری با بررسي 
تشخيص  مجمع  در   CFT و  پالرمو  لوايح  مجدد 
بازار سرمايه  اقتصاد،  از سوی وزير  مصلحت نظام 
رشد قابل توجهي را به خصوص در بخش نماد های 
بانكي شاهد بوديم در اين رابطه بررسي ها نشان 

مي دهد
فعالان بازار سرمايه انتظار دارند كه پيوستن ايران 
به FATF باعث كاهش ريسک های سرمايه گذاری 
در اقتصاد ايران شود و جريان ورودی پول حقيقي 
به سمت بازار سرمايه ايران نيز افزايش يابد. تاثير 
ايران  انتفاع صنايع صادرات محور  را  غيرمستقيم 

نيز  بورس  در  كه  پتروشيمي ها  و  فولادی ها  مثل 
حضور دارند، بر شاخص كل مي گذارند. شركت های 
صادرات محور به دليل محدوديت های بانكي ناشي 
با  پر ريسک  ايران در ليست كشورهای  از حضور 
مشكلات و موانع زيادی روبرو هستند در مبادلات 
استفاده  پرهزينه  روش های  از  بيشتر  خود  مالي 
اين  سود  حاشيه  شده  سبب  همين  و  مي كنند 
 FATF شركت ها نيز كمتر شود. با پيوستن ايران به
اين شركت ها راحت تر از گذشته به درآمدهای ارزی 
خود دسترسي پيدا مي كنند و به بازارهای بيشتری 
نيز صادرات خواهند كرد. در نتيجه شاهد افزايش 

سودآوری آن ها و اقبال سرمايه گذاران برای خريد 
سهام اين شركت ها خواهيم بود.

گذشته  روز  بانكي  نمادهای  اينكه  دليل  شايد 
بيشترين ورود پول حقيقي را در بازار سرمايه به 
خود اختصاص دادند همين تاثير پذيری مستقيم 
كه  است  محدوديت هايي  از  كشور  بانكي  نظام 

FATF برايش به جا گذاشته است.
از ليست  كشورهای پر  ايران  در صورت خروج 
ريسک امكان اتصال بانک های ايراني به بانک های 
برخي از كشورها فراهم مي شود. همين امر باعث 
تقويت عملكرد مالي بانک ها مي شود و رشد سهام ها 

نيز در بازار سرمايه بيشتر مي شود.
باتوجه به نكات مورد اشاره، شايد بي دليل نباشد 
صفحه  در  اقتصاد  وزير  پيام  انتشار  از  بعد  كه 
شخصي اش در شبكه ايكس در پايان معاملات ديروز 
بازار سرمايه نماد های بانكي، فلزات اساسي و نفتي 

بيشترين اقبال را از سوی فعالين بازار داشته اند.
 CFT در سال های اخير تصويب لوايح پالرمو و
از خواسته های اصلي بخش خصوصي اقتصاد ايران 
بوده است. مدتي قبل نيز صمد حسن زاده رئيس 
اتاق بازرگاني ايران نيز پيوستن ايران به FATF را 
لازم و ضروری دانسته بود و اعتقاد داشت كه اين 
مسئله باعث رشد اقتصادی و افزايش ارتباطات ايران 

با دنيا خواهد شد.
مالي  ويژه  اقدام  گروه  كه  گزارشي  آخرين  در 
)FATF( در اكتبر 2024 منتشر كرده بود ايران 
را در كنار كره شمالي و ميانمار به عنوان كشور های 
توجه  قابل  نكته   بود.  كرده  شناسايي  پرريسک 
اينجاست كه حتي سوريه تحت رهبری بشار اسد 
در آن موقع در فهرست كشورهای با ريسک متوسط 

موسوم به ليست خاكستری قرار گرفته بود.
سياه  ليست  در  ايران  حضور  تداوم  صورت  در 
FATF بايد گفت كه معاملات ايران با كشور های 
چين و روسيه نيز دشوارتر خواهد شد و همچنين 
نمي تواند از مزايای عضويت در سازمان هايي، چون 
كند.مسئله  چنداني  استفاده  شانگهای  و  بريكس 
 FATF بعدی نيز اين است كه عدم پيوستن ايران به
باعث شده كه به كشور ما اتهام پول شويي و حمايت 
از تروريسم زده شود و آمريكا نيز برای تحريم های 

سنگيني كه وضع كرده توجيهي داشته باشد.

با خروج ایران از کشورهای پر ریسک FATF؛

موتور محرک بازار روشن می شود

آگهي موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتي و اراضي و ساختمان های فاقد سند رسمي

اول/ هيات   1403/10/11 مورخ   140360329012006719 شماره  رأی  برابر 
سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضي  ثبتي  وضعيت  تكليف  تعيين  قانون  موضوع  دوم 
بلامعارض  مالكانه  تصرفات  گرمسار  ملک  ثبت  ثبتي حوزه  واحد  در  مستقر  رسمي 
اله بشماره شناسنامه 262 كد ملي  ولي  فرزند  اله متولي  آقای/خانم روح  متقاضي 
ساختمان  باب  يک  از  قسمتي  ششدانگ  در  گرمسار  از  صادره   4609143623
مسكوني به مساحت 51/05 متر مربع از پلاک 10/215 جهت الحاق به پلاک 416 
فرعي از 10 اصلي واقع در قشلاق بزرگ شهرستان گرمسار خريداری از مالک رسمي 
آقای/خانم عده ای از ورثه علي باقری محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود. در صورتي كه اشخاص نسبت 
انتشار  تاريخ  از  توانند  مي  باشند  داشته  اعتراضي  متقاضي  مالكيت  سند  صدور  به 
اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي  تاريخ تسليم  از  ظرف مدت يک ماه 
اعتراض  و عدم وصول  انقضای مدت مذكور  است در صورت  بديهي  نمايند.  تقديم 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
حسين چلوئي ـ  رئيس ثبت اسناد و املاک 

تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/10/15
تاريخ انتشار نوبت دوم:  1403/11/01

شناسه : 1857482

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتي و اراضي و ساختمانهای فاقد سند رسمي

تعيين  قانون  موضوع  اول  هيات   140360309068007864 شماره  رای  برابر   
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهای فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
بلا  مالكانه  تصرفات   247 كلاسه  پرونده  تحت  قزوين  دو  منطقه  ملک  ثبت  حوزه 
 659 شناسنامه  بشماره  عشقعي  فرزند  خواه  كياني  مهدی  آقای  متقاضي  معارض 
صادره از كرج در يک باب خانه به مساحت 150 متر مربع پلاک 5 اصلي واقع در 
محرز  و  تاييد  آقاسي  محسن  غلا  آقای  رسمي  مالک  از  خريداری  قزوين   5 بخش 
گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي 
اعتراضي  متقاضي  مالكيت  سند  صدور  به  سبت  اشخاص  كه  صورتي  در  ميشود 
داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضای 

مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/10/15 
تاريخ انتشار نوبت دوم :1403/10/30

حميد قديم آبادی
رئيس ثبت اسناد و املاک

اكهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي 
و اراضي و ساختمانهای فاقد سند رسمي

قانون  موضوع  اول  هيات   7453 و   140360309068007452 شماره  رای  براير 
تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهای فاقد سند رسمي مستقر در واحد 
ثبتي حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوين تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضي آقای 
به ساحت 99/59  باب خانه  فرزندان عشقعلي در يک  و هادی كياني خواه  مهدی 
متر مربع نسبت هر يک بالسويه پلاک 5 اصلي واقع در بخش 5 قزوين خريداری از 
مالک رسمي آقای سيد سرور كاظمي محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي كه اشخاص نسبت به 
اولين  انتشار  از تاريخ  صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند ميتوانند 
آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم  تاريخ تسليم  از  مدت يک ماه 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذكور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بديهي  نمايند. 

مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول :15 /10 /1403 

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30
حميد قديم آبادی
رئيس ثبت اسناد و املاک

مفقودی
مدرک فارغ التحصيلي آقای اميرپاكزادفرزند سردار  
بشماره شناسنامه 14صادره از ايلام مقطع كارشناسي 

رشته معماری صادره از واحد دانشگاه آزاد ايلام بشماره 
6652مفقود گرديده كه از درجه اعتبار ساقط ميباشد

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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یادداشت

ابهــام در آینده مراکز معاینه فنی 
عباس مجیدی نژاد -رئیس انجمن صنفی مراکز معاینه فنی خودرو کشور

 از تأسیس اولین مرکز مکانیزه معاینه فنی خودرو در سال ۱۳۷۹ تاکنون 
قریب به بیست و پنج سال است که می گذرد. در دهه هشتاد گرچه مراکز با 
معضلات خود روبرو بودند اما روند حرکتی آنها رو به اعتلا داشتند. البته در مقام 
مقایسه نمی توان شرایط عمر ناوگان حمل ونقل و مناسبات روند آلودگی های 
زیست محیطی را در طی این چند ساله را از نظر دور داشت که عواقب به وجود 
آمده را می بایست در عدم برنامه ریزی در سیاست های کلی در بلندمدت در 
حکمرانی دانست. هرچه زمان بیشتری سپری شده ناوگان حمل ونقل فرسوده تر 
و بلا طبع آلودگی های زیست محیطی نیز بیشتر شده است که امروزه به ابر 

چالش تبدیل شده است.
 سالانه بیست و چند هزار فوتی در تصادفات و بیش از این تلفات بر اثر 
آلودگی هوا به جامعه ما تحمیل می شود. عوامل عنوان شده را نمی توان از نظر 
دور داشت که هر کدام از ضریب حساسیت خود برخوردار خواهند بود. اما چالش 
اساسی در این فرایند را در کوته بینی و سازمان پروری دستگاه های متولی 
می بایست جستجو کرد. در یادداشت تله شهرداری به مهم پرداخته که شهرهای 
یک مجموعه به هم پیوسته و مرکب از اجزاء نظام اند بوده و برای تحلیل و شناخت 
این فرایند ضرورت نگرش سیستمی ملزوم خواهد بود و در این الزام اولویت 
سیستمی می بایست در راستای احقاق حقوق شهروندی قرار گیرد این مورد در 
شهرداری ها و حتی در وزارت خانه مربوطه )وزارت کشور( مغفول واقع شده و 
حقوق شهروندی به انحنای مختلف پایمال کسب انتفاع در این سازمان شده 
است. به علت نبود مدیریت کارآمد جهت هماهنگی و تبیین وظایف اجزاء و 
عناصـر سیستم اختلالاتی در کلیت سیستم شهر ایجاد خواهد کرد. ضعف ها 
اجتماعی، اقتصاد، فرهنگی، گسترش بی رویه فضا کالبد شهر و به هم ریختگی 
شـکل بدون رعایت اصول شهرسازی که خود عاملی مانند ترافیک شهری 
شـهر ناشی از ناتوانی مدیریت شـهر در تجهیز منابع و امکانات موجود سیستم 
برای هـدایت آن است؛ لذا در پرتو نگرش سیستمی به شهر که متشکل از عناصر، 
سـاختارها، وظـایف و کارکردهـا مشخصـی است، می توان به تبیین و تعریف 
روابط میان این عناصر پرداخت و علل و عوامـل ایجادکننده نابسامانی ها در 
شهرها را مورد بررسی و مداقه قرار دارد. ازاین قبیل موارد در این سازمان های 
غیرانتفاعی به تعدد می توان یافت که تمامی آنها را نمی توان در این مجال به 
بحث وبررسی قرار گیرد. ما در این فرصت به یکی از چالش های موجود در فرایند 
شهری که حقوق شهروندی مورد تعرض قرار گرفته مبحث آلودگی های زیست 
محیط در حوزه مراکز معاینه فنی خودرو است. در دیگر دستگاه ها هم به همین 
روند بوده باکمال تأسف چرخه افول اخلاقی به صورت فاحشی صورت گرفته 
است و هر کدام از این دستگاه ها در پی غنایمی خود از این آشفته بازار هستند. 
خودروسازان چند سال خودروهای بدون فیلتر جذب دوده تولید و به فروش 
رسانده اند که یکی از عوامل مؤثر در آلودگی های هوا در کلان شهرها می باشد؛ 
اما کنترل در زمان خود صورت نگرفته است. با کم فروش ها چه دستگاهی 
می بایست برخورد داشته باشد ناظر این سیستم کیست و چگونه می بایست این 

دستگاه را مورد بازپرسی قرار داد؟!!
 ازاین دست سؤالات بسیار است؛ اما این که سازمان های از جیب مردم منتفع 
هستند و از همین طریق به مکنت و دارایی های خود رسیده اند از توانمندی 
مناسبی برخوردار شده و به سادگی از گذرگاه های قانونی و قضایی عبور می کنند. 
به نظر نگارنده برای به حداقل رساندن این نا به سامانی ها هر چه دستگاه های 
متولی به صورت متمرکزتر و غیرانتفاعی در این حوزه های مختلف حضور داشته 
باشند می توان مفید به فایده قرار گیرد. برای مثال فرایند بازرسی خودروهای در 
کشور این فرایند با دریافت )VIN( شماره شناسایی خودرو از پلیس شروع 
می شود و در آخر نیز این پلیس خواهد بود که در بخش اجرا در سطح بیابان و 
خیابان از طرق مختلف چه به صورت نرم افزاری و چه حضوری و الصاقی عمل 
کند و در راستای یکپارچه سازی نیز که دیگر به صورت درون شهری و برون شهری 
درآمد و یکپارچگی واقعی به فرایند خواهد آمد و از هم مهم تر بخش اصالت نیز 
بنا بر وظایف ذاتی پلیس راهور می باشد از یک مجموعه کامل تری به دست 

آورده خواهد شد.
 اما در این شرایط خطیری با این تلفاتی در تصادفات و چنین اوضاعی 
زیست محیطی در ستاد کلان شهر با دریافت مبالغی حتی بیش از سود مشخص 
شده از دفتر سازمان حمایت برای این نرخ نامه و دیگر سازمان های به ظاهر 
غیرانتفاعی و در اصل پول ساز عاملی برای آن که مراکز از روند صحیح خود جدا 
و بی اعتمادی در جامعه شیوع پیدا کرده است. به درستی این می شود چرخه افول 
اخلاقی در دستگاه های متولی که عواقب آن را باید در چنین وضعیت اسفناکی 

در جامعه ظهور پیدا کرده است.

طبق تحلیل رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، روند بازار یک هفته  اخیر سکه و طلا 
در حالی که روبه کاهش گذاشته بود که بازار جهانی در مسیر صعودی حرکت می کرد؛ 
در حقیقت نوسانات کاهشی نرخ ارز در داخل سبب شد که علیرغم افزایش قیمت  طلا 

در بازارهای جهانی، بهای سکه و طلا در بازار داخلی نزولی شد.
نادر بذرافشان در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و 
طلا اظهار کرد: در هفته ای که گذشت در بازار جهانی طلا هم نوسانات افزایشی و هم 
کاهشی را شاهد بودیم اما در مجموع بیشتر، افزایشی بود و در نهایت در طول هفته ۳۳ 

دلار افزایش انس جهانی طلا را داشتیم.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: علیرغم افزایش ۳۳ دلاری انس جهانی 
که در آخرین قیمت هر اونس جهانی طلا ۲۶۵۴ دلار را ثبت کرد، در بازارهای داخلی 
اما در طول هفته، بازار سکه و طلا داخلی با روند کاهشی قیمت ها به سبب نوسانات 

کاهشی نرخ ارز  همراه بود.
وی افزود: هر مثقال طلای ۱۷ عیار با ۲۵۶ هزار کاهش قیمت نسبت به ابتدای هفته 
آخرین معاملات پایانی هفته، ۲۲ میلیون و ۵۶۵ هزار تومان بود. هر گرم طلای ۱۸ عیار 
نیز  ۵۹ هزار تومان کاهش قیمت داشت و در آخرین قیمت بازار پنج میلیون و ۲۱۰ هزار 

تومان به ازای هر گرم مبنای معاملات طلا قرار گرفت.
بذرافشان در رابطه با تغییرات قیمت ها در بازار سکه نیز اظهار کرد: در بازار سکه هم 
روند قیمت ها کاهشی بود؛ سکه تمام طرح جدید با یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان کاهش 
نسبت به بهای خود در ابتدای هفته در آخرین معاملات پایانی هفته ۵۶ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان قیمت داشت. سکه تمام طرح قدیم نیز با ۴۵۰ هزار تومان کاهش به ۵۴ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رسید. نیم سکه با ۱۵۰ هزار تومان کاهش ۳۱ میلیون و ۳۵۰ 
هزار تومان، ربع سکه با ۶۰۰ هزار تومان کاهش ۱۷ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و سکه های 

یک گرمی بانک مرکزی نیز با ۳۰۰ هزار تومان کاهش، هشت میلیون و ۸۰۰ هزار تعیین 
قیمت شدند.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران دز رابطه با آخرین وضعیت حباب سکه نیز گفت: 
حباب سکه نیز این هفته حدود ۵۰۰ هزار تومان کاهش قیمت در طول هفته داشت؛ 
بهای هر قطعه سکه در آخرین معاملات، پنج میلیون و ۳۰۰ هزار تومان دارای حباب 

است.
وی تصریح کرد: علیرغم روند کاهشی بازار اما متاسفانه همچنان شرایط بحران و 
رکود و کاهش تقاضا در حوزه صنعت طلا و جواهر ادامه دارد؛ واحدهای صنفی ما چندان 
شرایط خوبی نسبت به هزینه های جاری خود ندارند؛  همیشه طی یکسال اخیر  اعلام 
کردیم که امیدوار هستیم اما همچنان رونق به این بازار برنگشته است و شرایط رکود و 

کاهش تقاضا هر هفته تشدید می شود.
این مقام صنفی در پایان مجدد خاطرنشان کرد: بخش مهمی که این هفته در کاهش 
قیمت انواع قطعات سکه و مصنوعات طلا نقش داشت و علیرغم اینکه بازار جهانی 
افزایش بود اما در بازار داخل شاهد کاهش قیمت ها بودیم؛ کاهش نرخ ارز در بازار داخلی 

بود که این امر سبب شد که قیمت های نزولی شود.

 معاونت علمی ریاست جمهوری و بانک مرکزی توافق کردند با ایجاد بسترهای 
نظارتی و حمایتی جدید، امنیت و شفافیت در مدیریت کارگزاران رمزپول و پرداخت 
 یاری  ها افزایش یابد و اقدامات عملی برای تسهیل فعالیت های نوآورانه در این 

بخش انجام شود. 
به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، در جلسه ای که صبح امروز - پنج شنبه - با 
حضور حسین افشین معاون علمی و فناوری رئیس جمهور و محمدرضا فرزین رئیس 
کل بانک مرکزی برگزار شد، موضوعات کلیدی مرتبط با حمایت از زیست  بوم 
فناوری های دیجیتال، بویژه مدیریت کارگزاران رمزپول مورد بحث و بررسی قرار 

گرفت.
این جلسه که با هدف هماهنگی و تقویت نقش آفرینی مؤثر حوزه علم و فناوری 
در ساماندهی و توسعه فناوری های دیجیتال برگزار شد، با دستیابی به توافقات 
مهم و راهبردی به پایان رسید. طرفین در این جلسه سازنده، بر ضرورت هم افزایی 

بیشتر در حوزه فناوری های دیجیتال تأکید کردند.
در این نشست توافق شد که با ایجاد بسترهای نظارتی و حمایتی جدید، امنیت 

و شفافیت در مدیریت کارگزاران رمزپول و پرداخت  یاری  ها افزایش یابد و اقدامات 
عملی برای تسهیل فعالیت های نوآورانه در این بخش انجام شود.

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در این جلسه با اشاره به اهمیت حوزه 
فناوری های دیجیتال تأکید کرد: زیست  بوم فناوری های دیجیتال، نه تنها بخشی 
از اقتصاد کشور بلکه موتور محرک آن در آینده است. همکاری نزدیک میان 

نهادهای مرتبط، راه را برای توسعه پایدار و امن این حوزه هموار می کند.
رئیس کل بانک مرکزی نیز ضمن قدردانی از نگاه ویژه معاونت علمی و فتاوری 
رئیس جمهور به این موضوع، بر جایگاه کلیدی بانک مرکزی در ایجاد زیرساخت های 
مالی و مقرراتی پایدار تأکید کرد و گفت: نگاه بانک مرکزی، توسعه فعالیت های 
رمزپول در چارچوب مقررات است و هدف نیز در این بانک، کاهش ریسک این 
عملیات و افزایش نقش آنها در مبادلات خارجی است و امیدواریم با تعامل سازنده 

بین نظام بانکی و حوزه فناوری های دیجیتال، این اهداف محقق شود.
بر اساس این گزارش، مقرر شد این توافق پس از برگزاری جلسات با ذینفعان، 
عملیاتی شده و گام های عملی در راستای حمایت از این زیست  بوم اجرایی شود.

علیرغم روند صعودی طلا در بازار جهانی

سکه و طلا ارزان شد

رایزنی افشین و فرزین در بانک مرکزی؛

توافق معاونت علمی و بانک مرکزی برای امنیت و شفافیت رمزپول و پرداخت یاری ها

طبق اطلاعيه سامانه جامع تجارت، محل تأمين ارز 
كليه درخواست های نيمايي در صف تخصيص ارز توسط 
سامانه به مركز مبادله ارز و طلای ايران تغيير كرده 

است.
تجارت در  به گزارش خبرنگار مهر، سامانه جامع 
اطلاعيه ای فرآيند تأمين ارز در بستر مركز مبادله ارز 

و طلای ايران را شرح داد.
در اين اطلاعيه آمده است: پيرو اقدامات بانک مركزی 
در خصوص شكل گيری و تعميق بازار يكپارچه ارز، به 
اطلاع مي رساند محل تأمين ارز كليه درخواست های 
نيمايي در صف تخصيص ارز توسط سامانه به مركز 

مبادله ارز و طلای ايران تغيير كرده است.

همچنين كليه درخواست های تخصيص ارز *جديد* 
مربوط به ثبت سفارش های مشمول تأمين ارز از سامانه 
نيما، بايد محل تأمين ارز »مركز مبادله طلا و ارز« را 

انتخاب كنند.
وضعيت  با  نيمايي  ارز  تخصيص  درخواست های 
»تخصيص يافته« كه هنوز معتبر هستند و تاكنون اقدام 

به خريد ارز نكرده اند، مخيرند بدون تغيير در اطلاعات 
تخصيص ارز، تأمين ارز خود را از طريق سامانه نيما يا 

مركز مبادله طلا و ارز انجام دهند.
ارز،  تخصيص  درخواست  هر  برای  مي شود  يادآور 
خريد ارز *صرفاً* از طريق يكي از دو روش مذكور 

مقدور است.

فرآیند تأمین ارز در بستر مرکز مبادله ارز و طلا

۴۴ درصد متقاضیان، سکه دریافت 
کردند

سخنگوی مرکز مبادله ایران اعلام کرد: طی ۱۰ ماه فعالیت سامانه سکه طلای 
مرکز مبادله ایران و برگزاری ۵۵ حراج برخط، حدود ۱.۵ میلیون قطعه سکه ثبت 
سفارش شد که نزدیک به ۶۵۷ هزار قطعه آن معادل ۴۴ درصد تخصیص داده شد

اصغر بالسینی در گفت وگو با ایرنا با اعلام این خبر اعلام کرد: این مرکز طی ۱۰ 
ماه گذشته، با عرضه عمومی و گسترده انواع سکه طلای ضرب ۱۳۸۶ و ۱۴۰۳ 
توانسته است بخش عمده ای از تقاضای سکه طلا را پاسخ دهد و نقش به سزایی 

در مدیریت حباب سکه داشته باشد.
وی اظهار کرد: از مهمترین مزیت های عرضه عمده سکه طلا در مرکز مبادله 
برای عموم مردم، دسترسی آسان شهروندان ایرانی در ۳۱ استان کشور به انواع سکه 
طلا بوده است. تهیه سکه طلا از مرکز مبادله ایران این اطمینان را به متقاضیان می 
دهد که به راحتی و اطمینان، سکه اصالت سنجی شده، با عیار و خلوص معتبر را 
دریافت کنند.بالسینی در ادامه تشریح کرد: از ۱۳ اسفند ماه ۱۴۰۲ تاکنون، ۵۵ حراج 
از طریق سامانه معاملات سکه طلای مرکز مبادله ایران برگزار شده است که طی 
این حراج ها، در مجموع ۶۵۷ هزار و ۶۴۶ قطعه انواع سکه طلا به متقاضیان 

تخصیص داده شده است.
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  گلناز پرتوی مهر 
گروه انرژی

در شرایطی که بحران کمبود برق به یکی از اصلی ترین معضلات 
کشور تبدیل شده و بسیاری از صنایع و خانوارها با قطعی های مکرر 
و برنامه ریزی نشده مواجه هستند. در این میان، یکی از موضوعات 
بحث برانگیز، فعالیت ماینرها و تأثیر آن ها بر شبکه برق است. ماینرها 
که به استخراج رمزارزها می پردازند، اغلب به عنوان یکی از عوامل 

اصلی افزایش فشار بر شبکه برق شناخته می شوند. 
به گزارش خبرنگار »جهان اقتصاد«، ماینرها برای فعالیت خود 
نیاز به تجهیزات سخت افزاری قدرتمندی دارند که مصرف برق 
آن ها بسیار بالاست. هر دستگاه ماینینگ به تنهایی می تواند به اندازه 
مصرف برق چند خانوار معمولی در روز انرژی مصرف کند. این 
مصرف انبوه در شرایطی که کشور با کمبود تولید برق مواجه است، 

فشار مضاعفی بر شبکه وارد می کند.
به طور خاص، فعالیت ماینرهای غیرقانونی، که از برق یارانه ای 
و غیرمجاز استفاده می کنند، باعث اختلال در توزیع عادلانه منابع 
می شود. این گروه، بدون پرداخت هزینه واقعی برق، به شبکه برق 
آسیب می رسانند و موجب کاهش منابع در دسترس سایر بخش ها 

می شوند.
در همین زمینه محمد عباسی، کارشناس حوزه انرژی، در 
گفت وگو با خبرنگار »جهان اقتصاد«، اظهار کرد: ماینرها با استفاده 
مداوم و متمرکز از برق، می توانند باعث ناپایداری شبکه برق شوند. 
این مسئله به ویژه در مناطق کم ظرفیت، مانند شهرهای کوچک یا 
مناطق روستایی، محسوس تر است. افت ولتاژ، قطع مکرر برق و 
کاهش کیفیت خدمات برق رسانی، از جمله پیامدهای حضور ماینرها 

در این مناطق است.

وی تصریح کرد: استفاده بی رویه ماینرها از برق، نیروگاه ها را 
مجبور به افزایش تولید می کند، که اغلب با مصرف بیشتر سوخت های 
فسیلی و افزایش هزینه ها همراه است. این موضوع نه تنها برای 
دولت هزینه بر است، بلکه به دلیل استفاده از سوخت های ارزان اما 

آلاینده، به محیط زیست نیز آسیب می زند.
وی عنوان کرد: برق در ایران به دلیل سیاست های یارانه ای، با 
قیمتی بسیار کمتر از قیمت واقعی تولید در اختیار مصرف کنندگان 
قرار می گیرد. ماینرها با استفاده از این برق یارانه ای، سود هنگفتی 
به دست می آورند، در حالی که این سود به هزینه مردم و صنعت 

تحمیل می شود.

وی در ادامه گفت: ماینرها نه تنها هزینه های بالایی به شبکه 
تحمیل می کنند، بلکه بودجه ای که می توانست برای توسعه 
زیرساخت های برق صرف شود را به مصرف جبران خسارات ناشی 
از فعالیت آن ها می برد. این مسئله پیشرفت در حوزه های دیگر را به 
تعویق می اندازد.عباسی با اشاره به اینکه  ماینرها به طور غیرمستقیم 
به تخریب محیط زیست نیز کمک می کنند، گفت: برای تأمین برق 
مورد نیاز آن ها، اغلب نیروگاه های فسیلی با ظرفیت بیشتر فعالیت 
می کنند که به افزایش آلاینده ها و انتشار گازهای گلخانه ای منجر 
می شود. در شرایطی که جهان به سمت کاهش کربن و استفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر حرکت می کند، فعالیت ماینرها در ایران 

خلاف این جریان جهانی است.
وی با بیان اینکه یکی از بزرگ ترین مشکلات صنعت ماینینگ، 
فعالیت گسترده ماینرهای غیرقانونی است، عنوان کرد: این ماینرها 
اغلب در مناطق دورافتاده یا حتی در مراکز صنعتی و کشاورزی 
به صورت پنهانی فعالیت می کنند. کشف و برخورد با آن ها بسیار 
دشوار است و این مسئله به اختلال در شبکه برق و هدررفت منابع 

منجر می شود.
وی ادامه داد: هرچند قوانینی برای مدیریت و تنظیم فعالیت 
ماینرها تصویب شده است، اما ضعف در اجرای این قوانین و عدم 
شفافیت کافی باعث شده است که ماینرها همچنان تأثیر منفی 

خود را بر شبکه برق حفظ کنند.
وی تصریح کرد: قطعی های مکرر برق که به ویژه در ماه های 
گرم سال به اوج می رسد، زندگی روزمره مردم را مختل می کند. با 
از  ماینرها، بخشی  فعالیت  به  آگاهی عمومی نسبت  افزایش 
نارضایتی ها متوجه این گروه می شود. مردم معتقدند که استفاده 

ماینرها از منابع برق عمومی، حق آن ها را پایمال می کند.
عباسی گفت: در حالی که ماینرها از برق یارانه ای برای تولید 
سود شخصی استفاده می کنند، بسیاری از خانواده ها و صنایع کوچک 
برای تأمین نیازهای اولیه خود با مشکل مواجه هستند. این وضعیت 
می تواند به افزایش شکاف طبقاتی و کاهش اعتماد عمومی منجر 
شود.وی بیان کرد: در نهایت، فعالیت ماینرها در شرایط بحرانی 
صنعت برق، بیشتر از آنکه سودمند باشد، به عنوان یک چالش جدی 
مطرح است. مصرف بالای برق، افزایش فشار بر شبکه، و پیامدهای 
زیست محیطی و اجتماعی، همگی نشان می دهند که این صنعت 

نیازمند مدیریت و نظارت بیشتری است.
وی اظهار کرد: اگرچه ماینینگ می تواند در شرایط مناسب به 
منبع درآمد ارزی و ابزاری برای توسعه فناوری تبدیل شود، اما در 
وضعیت کنونی، ادامه فعالیت بدون نظارت و محدودیت، چیزی جز 

تعمیق بحران بی برقی نخواهد بود.

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد ؛

ماینرها و تعمیق بحران بی برقی

مدیرعامل گروه مپنا گفت: ۱۵۰۰ مگاوات پروژه تجدیدپذیر در دست احداث داریم که 
فرایند احداث بخشی از آنها آغاز شده و بخشی دیگر نیز به زودی آغاز می شود.

به گزارش خبرنگار مهر، محمد اولیا، مدیرعامل گروه مپنا امروز جمعه در حاشیه چهاردهمین 
نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر ایران در جمع خبرنگاران گفت: در گروه مپنا 
۱۵۰۰ مگاوات پروژه تجدیدپذیر، در دست احداث داریم و یا به زودی کار احداث آنها آغاز 

می شود.
وی افزود: از این میزان، ۶۰۰ مگاوات پروژه آفتاب شرق فولاد مبارکه است که در شرق 
اصفهان در ۱۲۰۰ هکتار در دست اجرا است که تاکنون حدود ۴۰ مگاوات آن با شبکه 

سنکرون شده و در مدار بهره برداری است و تا انتهای سال این میزان به ۱۲۰ مگاوات 
می رسد و در نیمه اول سال آینده ۱۲۰ مگاوات دیگر از این پروژه به بهره برداری خواهد رسید؛ 
به عبارتی تا نیمه اول ۱۴۰۴ ظرفیت ۲۴۰ مگاوات از پروژه ۶۰۰ مگاواتی آفتاب شرق که 

بزرگترین پروژه خورشیدی کشور است به بهره برداری می رسد.
اولیا خاطرنشان کرد: امیدواریم با ادامه روند توسعه این پروژه، تمامی ظرفیت ۶۰۰ مگاواتی 

آن تا تابستان ۱۴۰۵ تکمیل شده و به مدار بهره برداری وارد شود.
وی ادامه داد: علاوه بر این، ۴۳۰ مگاوات قرارداد احداث نیروگاه تجدیدپذیر با ساتبا داریم 
که این قرارداد، سرمایه گذاری است و در حال تأمین تجهیزات آن هستیم؛ از مجموع ۴۳۰ 

مگاوات، ۱۳۰ مگاوات آن در برنامه برای تابستان ۱۴۰۴ و تکمیل آن در برنامه تا تابستان 
۱۴۰۵ است.

مدیرعامل گروه مپنا از آغاز به کار یک پروژه ۱۰۰ مگاواتی نیروگاه بادی توسط این 
شرکت در سال جاری تا پایان سال خبر داد و گفت: در این پروژه از توربین های ۲.۵ مگاواتی 
تولید مپنا استفاده می شود؛ با این حال تولید توربین های ۴.۵ مگاواتی را در دست توسعه داریم.
اولیا از رونمایی یک محصول جدید برای پیک تولید برق خورشیدی به همراه ذخیره سازها 
مناسب بخش های خانگی و صنعتی در سال آینده خبر داد و گفت: این محصول می تواند 
اتفاق بزرگی در توسعه استفاده از نیروگاه های خورشیدی در بخش های مسکونی و صنایع 

کوچک باشد.
وی افزود: استفاده از سوخت هیدروژن در توربین های گازی به عنوان یک سوخت پاک 
در دستور کار مپناست و در توربین MGT-۷۵ گروه مپنا که تا پایان سال عرضه می شود، 

امکان تلفیق ۴۰ درصدی هیدروژن با گاز طبیعی برای سوخت وجود دارد.

احداث ۱۵۰۰ مگاوات انرژی تجدیدپذیر

اخبار

امضای تفاهم نامه ۲.۵ گیگاوات برق 
خورشیدی با همکاری جهانی"

تفاهم نامه ای  تجدیدپذیر،  انرژی های  توسعه  برای  بزرگ  گامی  در 
انرژی برق  انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری  سه جانبه میان سازمان 
)ساتبا(، بانک رفاه کارگران و شرکت چینی کینگ داو به امضا رسید. این 
پروژه با هدف تولید ۲.۵ گیگاوات برق خورشیدی، معادل رفع ۱۰ درصد از 

ناترازی برق کشور، طراحی شده است.
در این سرمایه گذاری مشترک، بانک رفاه کارگران تأمین مالی و شرکت 
کینگ داو تأمین تجهیزات را با استفاده از پنج برند برتر جهانی عهده دار 
هستند. این پروژه از امروز وارد فاز اجرایی می شود و بر اساس برنامه ریزی ها، 

ظرف یک سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.
هدف این طرح نه تنها تأمین انرژی پایدار، بلکه مشارکت گسترده مردم 
و بهره مندی آن ها از منافع اقتصادی پروژه است. این اقدام، گامی مؤثر در 

مسیر توسعه زیرساخت های انرژی پاک در کشور به شمار می رود.

وزیر نفت: فضا را برای سرمایه گذاران امن 
و شفاف می کنیم

وزیر نفت از آمادگی وزارت نفت برای همکاری با بخش خصوصی و اتاق های 
بازرگانی به منظور تحقق اهداف کلان اقتصادی کشور خبر داد و گفت: ایجاد 

فضای امن و شفاف برای سرمایه گذاران در اولویت قرار دارد.
محسن پاک نژاد در دیدار با اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران و برخی فعالان بخش خصوصی با ارائه گزارشی از وضعیت تولید و مصرف 
انرژی در کشور بر لزوم تعامل سازنده با بخش خصوصی و سرمایه گذاری گسترده 
در صنعت نفت و پتروشیمی تأکید و بیان کرد: بخش خصوصی می تواند در 

کمک به کاهش بحران ناترازی در کشور همراه دولت باشد.
وی با اشاره به ظرفیت های فراوان کشور در حوزه نفت و گاز اظهار کرد: ایران 
ظرفیت های  جهان،  در  انرژی  تولیدکنندگان  بزرگترین  از  یکی  به عنوان 
قابل توجهی برای همکاری های بین المللی دارد. توسعه این صنعت نیازمند 
سرمایه گذاری پایدار و تقویت روابط اقتصادی با سایر کشورهاست که می تواند 

به رشد اقتصادی کشور و ایجاد اشتغال منجر شود.
وزیر نفت با درخواست از اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران برای ایفای نقش مؤثرتر در تشویق سرمایه گذاران داخلی و خارجی به منظور 
ورود به حوزه های تولید و پالایش، تأکید کرد: تعامل با بخش خصوصی در حوزه 
صنعت نفت می تواند به عنوان یک فرصت راهبردی برای توسعه پایدار کشور 
مورد استفاده قرار گیرد.پاک نژاد با اعلام اینکه وزارت نفت آماده همکاری 
همه جانبه با بخش خصوصی و اتاق های بازرگانی برای تحقق اهداف کلان 
اقتصادی کشور است، تصریح کرد: ایجاد فضای امن و شفاف برای سرمایه گذاران 

در اولویت برنامه های این وزارتخانه قرار دارد.
اعضای اتاق بازرگانی در این نشست، بر ضرورت اصلاح ساختارها و رفع 
موانع موجود برای تسهیل همکاری ها تأکید کردند و خواستار تدوین سیاست های 
حمایتی برای تقویت بنیه و حضور مؤثر بخش خصوصی واقعی در فعالیت های 

نفتی شدند.

اینچه برون  امن ترین کریدور شمال به جنوب است
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی گرگان در نود و یکمین جلسه 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور  مسرور دبیر شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور، اظهار کرد:ر در وظایف اتاق 
بازرگانی پیگیری موضوعات  بخش خصوصی و برقراری تعامل و همکاری با ســه قوه 

تعریف شده است.
امیر یوسفی گفت:شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی نهادی مهم به شمار 
می رود که وظیفه اش احصا قوانین ، مقررات بخشنامه ها و رویه های مخل بهبود محیط 

کسب و کار است.
وی افزود: پس از سالها پیگیری ایجاد منطقه آزاد اینچه برون به تصویب رسید و 
تیم خوبی عهده دار امور آن هستند که نشان از توجه به توصیه های بخش خصوصی 
است.یوسفی تاکید کرد: اینچه برون  امن ترین کریدور شمال به جنوب است که کشور 
های آسیای میانه ، روسیه و چین را به اروپا و کشــورهای حاشیه خلیج فارس متصل 
می کندوی بیان کرد: به روشنی مشخص است که تصمیم نظام به ایجاد منطقه آزاد در 

اینچه برون بسیار درست بوده است.
رئیس اتاق بازرگانی گرگان تصریح کرد:  امروز به دلیل مشــکلات منطقه و بین 
الملل ، اینچه برون یك پدافند غیرعامل مهم محســوب می شود که رونق آن ، نقش 

اساسی در اقتصاد کشور ایفاء می کند.
یوسفی در ادامه گفت: نکته حائز اهمیت زیر ساختهای منطقه آزاد اینچه برون 

است که امید داریم با درایت و حسن توجه دولت تامین و تقویت شود.
وی خاطر نشــان کرد: فعالان اقتصادی این منطقه را برای سرمایه گذاری بسیار 
مطلوب می دانند و بایستی با ایجاد زیر ساخت ها جذابیت بیشتری برای سرمایه گذاری 
ایجاد کنیم.یوســفی اظهار کرد: طبق اطلاعاتی که داریم برخی از کشورهای آسیای 
میانه، روسیه، چین و حتی بنگلادش برای سرمایه گذاری در منطقه آزاد اینچه برون 
اعلام آمادگی کرده اند که بایستی حتما مشوق هایی در نظر گرفته شود تا هم سرمایه 

گذار داخلی و هم خارجی بتوانند به سرعت وارد منطقه شوند.
وی افزود:اتاق بازرگانی گرگان از همان ابتدای در بحث ایجاد منطقه آزاد اینچه 
برون، تلاش خود را آغاز کرد و برای اســتقرار کامل آن از هیچ کوشــشی دریغ نکرده 
است.وی در ادامه گفت:درآمد سرانه مردم استان گلستان کمتر از میانگین کشوری 
است و استان محرومی داریم که نه از دلارهای ارزان قیمت دولت و  نه از بودجه های 
خاص استفاده کرده است.یوسفی بیان کرد: استان گلستان صرفاً تامین کننده امنیت 
غذایی کشور است که چندان توجهی به آن نشده، مردم این استان امید دارند با راه 

اندازی منطقه آزاد اینچه برون تحول در استان ایجاد شود.
رئیس اتاق بازرگانی گرگان تاکید کرد: منطقه آزاد اینچه برون ظرفیت ملی و بین 
المللی دارد. لذا بایستی همه دست به دست هم کار را سریع جلو ببریم، طوری نشود 

مانند برخی از پروژه ها در کشور مغفول واقع شود. 

هدف اصلی از ایجاد مناطق آزاد، برقراری روابط تجاری است
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور در نود و 
یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان ، اظهار کرد: 
هدف اصلی از ایجاد مناطق آزاد، برقراری روابط تجاری است و منطقه آزاد اینچه برون 
به عنوان یکی از مهم ترین کریدورهای تجاری کشور می تواند در آینده نقشی کلیدی 

در تبادلات تجاری ایفا کند.
رضا مسرور گفت: اولویت مناطق آزاد بر تجارت و ترانزیت متمرکز است، نه تولید 

این مناطق عمدتاً جنبه صادراتی و وارداتی دارند و باید در این چارچوب عمل کنند.
وی با اشــاره به تحریم های اقتصادی، گفت: کشور نیازمند منابع خارجی است و 

باید از ظرفیت های داخلی برای توسعه تجارت و ارزآوری بهره ببریم.
مسرور همچنین افزود: وجود فرماندهی واحد یکی از مزیت های مناطق آزاد است 
و تمــامی تجار و بازرگانان فعــال در این مناطق باید مجوزهای لازم را از منطقه آزاد 

دریافت کنند تا از سرگردانی در دستگاه های اجرایی دیگر جلوگیری شود.
وی خاطر نشان کرد: فعالان بخش خصوصی می توانند به عنوان مشاور، نقش مؤثری 
در توسعه منطقه آزاد اینچه برون ایفا کنند و مدیران بهتر است از این ظرفیت به درستی 

استفاده کنند.

مسرور با تأکید بر تقویت دیپلماسی اقتصادی، بیان کرد: ایجاد هیات های تخصصی 
در حوزه های کشاورزی، صنعت و سایر بخش ها برای تقویت روابط تجاری با کشورهای 

اوراسیا ضروری است.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی خواستار استفاده 
از توان بخش خصوصی در منطقه آزاد اینچه برون شد و خاطرنشان کرد: مناطق آزاد 
نقاطی برای استفاده از سرمایه های بخش خصوصی است و یکی از بهترین نقاطی که 
از لحاظ مزیت نسبی می تواند جذب سرمایه داشته باشد منطقه آزاد اینچه برون است

مســرور تمرکز بر روی ظرفیت ها از جمله کریدورها را بسیار مهم خواند و گفت: 
تمرکز بر کریدورها می تواند درآمد ارزی را برای کشور به همراه داشته باشد.

به گفته وی، 95 درصد مناطق ویژه آزاد نســل دومی و تولیدمحور هســتند و در 
همین راستا در 6 ماهه نخست امسال، میزان صادرات از مناطق ویژه آزاد هشت میلیارد 

دلار و واردات به 3.5 میلیارد دلار رسیده است.

ضرورت استفاده از ظرفیت ملی در برنامه هفتم توسعه برای پیشرفت گلستان
استاندار گلستان  به ضرورت استفاده از ظرفیت ملی در برنامه هفتم توسعه برای 
پیشــرفت اســتان و جذب منابع ملی اشــاره کرد و گفت: همه تلاش ما استفاده از 
ظرفیت های استان برای افزایش رفاه مردم و رونق اشتغال و تولید در این استان شمالی 

خواهد بود.
علی اصغر طهماســبی در نود و یکمین جلســه شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی اســتان گلستان با حضور دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و 
ویژه اقتصادی کشور ، اظهار کرد: با حضور دبیر شورایعالی مناطق ازاد و ویژه اقتصادی 
برگزار شد، اظهار کرد: استفاده از ظرفیت سرمایه گذاران، تجار و بازرگان هدف دیگر 

ما برای برداشتن موانع از پیش پای استان پرُظرفیت گلستان است.
وی افزود: گلستانی ها سال ها منتظر چنین لحظه ای بودند و آیین رونمایی از منطقه 

آزاد اینچه برون آرزوی دیرینه مردم این استان به ویژه مرزنشینان بوده است.
استاندار گلستان با تاکید بر اینکه مدیران برای پیشبرد کار مردم باید با همه توان 
پای کار بیایند، تصریح کرد: با هر مدیری که در پیگیری کار مردم به ویژه بخش تولید 

ترك فعل کند برخورد خواهیم کرد.
وی افزود: میانگین درآمد سرانه خانوار در گلستان کمتر از میانگین کشوری است 
و به دلیل مشکل کم آبی، مردم گرگان 10 ساعت از شبانه روز با مشکل قطعی آب دست 
و پنجه نرم می کنند.اســتاندار گفت: تنها راه باز شدن قفل استان و کشور، باز شدن 
کریدور شمال-جنوب است. نباید از واژه نمی توانیم استفاده کنیم و تعلل 20 ساله در 
اجرای این پروژه، ما را ناامید کند.طهماسبی گفت: بسیاری از مشکلات اقتصادی استان 
از طریق راه اندازی  اجرای زیر ساخت های اینچه برون و طرح توعه خط اهن شمال به 
جنوب به راحتی حل خواهد شد.وی با بیان اینکه گلستان توسعه یافته سیاسی است 
ولی همه تلاش ما باید توســعه اقتصادی باشــد، گفت: منطقه آزاد اینچه برون امروز 
کلنگ زنی شد و مدیرعامل منطقه آزاد اینچه برون از فردا باید در محل اجرای پروژه 

ساکن شود و برای تکمیل آن سر از پا نشناسد.

 مسیر را برای سرمایه گذاران باز کنید/ اینچه برون باید از کتابت بیرون بیاید
نائب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و  کشاورزی گرگان در نود و یکمین جلسه 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور  مسرور دبیر شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشــور، اظهار کرد: برای توسعه 
منطقه آزاد اینچه برون باید مسیر را برای سرمایه گذاران باز کنید و موانع را بردارید

علی محمد چوپانی گفت: سال ها پیش اینچه برون به عنوان منطقه آزاد مطرح 
شد اما تا کنون اتفاق جدیدی در آن رخ نداده است.

وی افزود : با نبود امکانات زیرساختی مکانی به نام منطقه آزاد اجرایی نخواهد شد 
و به تاریخ می پیوند.چوپانی تاکید کرد: چنانچه راه آهن اینچه برون، گنبد و شاهرود 

و گرمسار ایجاد نشود عملا اثر مرکبی صورت نمیگیرد .
نایب رئیس اتاق بازرگانی گرگان تصریح کرد: کشورهای همسایه گلستان دارای 
خط عریض هستند که  ما به دلیل فقدان خط آهن عریض امکان توسعه باری و تخلیه 

بار در زمان مناسب را نداریم.
وی در ادامه گفت: چنانچه ما خواهان تبادل و تخیله 12میلیون تن بار در این منطقه 

هستیم نیازمند احداث خط آهن عریض و انبار تخلیه و جرثقیل هستیم.
وی بیان کرد: بر روی کاغذ اینچه برون همه چیز دارد اما بدون امکانات زیر ساختی 
آب، برق و گاز عملا هیچ سرمایه گذاری رغبت  سرمایه گذاری در این منطقه را ندارد

چوپانی با بیان اینکه در سال 93 قرار بود پروژه اتصال راهن شمال به جنوب اجرایی 
شود، اظهار کرد: متاسفانه در این سالها آنقدر سنگین بودیم که کاری از پیش نرفت.

وی افزود: به عقیده من دست ستون پنجمی در کار است که کارها و مصوبات پیش 
نمی رود.چوپانی گفت: بیایید مسیر را باز کنید و کالا وارد کشور کنید .

وی افزود: ما زمانی منطقه آزاد خواهیم داشــت که تکلیف راه آهن اینچه برون 
مشــخص شود. وی خطاب به دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: اگر 
امروز این کلنگ را زدید و ادامه دادید قطع به یقین بدانید که بزرگترین پایانه صادراتی 
را در کشــور خواهیم داشــت.چوپانی در ادامه گفت:جا به جایی کالا در دنیا بر اساس 

مزیت نسبی می باشد لذا مزیت نسبی ایران و کشورهای شمالی غلات است.
چوپانی افزود: چنانچه می خواهید منطقه آزاد تجاری داشــته باشیم باید سریع 

اقدام کنید و دست بخش خصوصی و سرمایه گذار را باز بگذارید.
به گفته وی ، بیاید از کتابت منطقه آزاد خارج و  عملگرا شویم.

کندی سرعت تخلیه بار در اینچه برون، ضربه بزرگی به تجارت کالا می زند
عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن وکشاورزی گرگان در نود و یکمین 
جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور  مسرور دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور، اظهار کرد:: کندی 

سرعت تخلیه بار در اینچه برون ضربه بزرکی به تجارت کالا می زند.
رضا مبصری گفت: عریض نبودن خط آهن اینچه برون مشــکلات زیادی را برای 
تجار ایجاد کرده و کندی ســرعت تخلیه بار موجب افزایش هزینه ها و کاهش تبادل 
تجاری می شود.وی افزود: سال گذشته هزینه عملیات عمرانی در این منطقه 53همت 
بود و امسال به 77همت رسیده است و چنانچه مجدد تعللی در ساخت و سازها ایجاد 

شود این هزینه مجدد افزایش زیادی خواهد داشت.
مبصری تاکید کرد: تخفیفات تعرفه ای یکی از مزیت های منطقه آزاد اســت که 
موجب جذب سرمایه گذاران می شود و ما نیز باید تخفیفات تعرفه ای داشته باشیم .

وی افزود: از ســوی دیگر صرفه جویی در زمان صدور مجوزها بر اســاس تجارت 
الکترونیك و  و افزایش سرعت باری از دیگر مزایایی منطقه آزاد است که باید در این 

منطقه اجرایی شود  .
عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی گرگانتصریح کرد: هم اکنون سرعت ناوگان باری 
ما حدود 60کیلومتر است  و با احتساب زمان بارگیری و تخلیه این سرعت به 45 کیلومتر 

می رسد .
وی افزود: باید تاسیسات تخلیه بار را هر چه سریعتر در اینچه برون اجرایی شود 

و بازرگانان و تجار از تخفیفات تعرفه ای منطقه آزاد نیز بهره مند شوند.

 توجه به اکوسیستم اینچه برون ضروری است
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان در نود و 
یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور  مسرور 
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور، اظهار کرد: توجه 
به اکوسیســتم منطقه آزاد تجاری اینچه برون باید همانند فعالیت های عمرانی در 

اولویت قرار گیرد.
سید هامان هاشــمی گفت: مگا پروژه ای چون  اینچه برون نیازمند اجرای طرح 

درختکاری و فضای سبز برای ممانعت از هجوم کرد وخاك و ریزگرد ها است.
عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی گرگان نیز در این نشست اظهار 
کرد: در گذشته در مناطق آزاد بیشتر به ظرفیت واردات توجه شده حال آنکه سنگ بنای 

مناطق آزاد نگاه صادرات محور و تکیه بر صادرات غیرنفتی بود.
وی خاطر نشان کرد: با برنامه ریزی دقیق و سرمایه گذاری در زیرساخت ها، می توان 

از این فرصت برای توسعه پایدار بهره گرفت.
هاشمی گفت: استان گلستان ظرفیت بالایی در تولید محصولات متنوع کشاورزی 
دارد و قطعا راه اندازی این منطقه و اجرای خط ریلی شــمال به جنوب نقش عمده ای 

در تجارت محصولات تولیدی کشاورزی استان و کشور خواهد داشت.

وی افزود: وجود برخی دستورالعمل ها موجب کاهش تجارت و از دست دادن بازار 
تجاری می شــود. وی ادامه داد: از ســوی دیگر گردشگری یکی دیگر از ظرفیت های 

مهم استان است که  باید توجه ویژه ای با راه اندازی منطقه آزاد اینچه برون شود.
هاشــمی بیان کرد: ما ظرفیت های الکترونیکی زیادی از جمله زیرساخت های 
مخابراتی و تجربیات موفق  در اســتان داریم لذا منطقه آزاد اینچه برون می تواند به 

عنوان نخستین منطقه تجاری هوشمند در کشور شناخته شود.

با راه اندازی منطقه آزاد اینچه برون تجارت رشد چشم گیری خواهد داشت
رئیس اتاق مشترك بازرگانی ایران وترکمنستان در نود و یکمین جلسه شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور مسرور دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشــور، اظهار کرد: با راه اندازی منطقه 

آزاد اینچه برون، تجارت در این منطقه رشد چشم گیری خواهد داشت.
 رمضان بهرامی گفت: برای موفقیت منطقه آزاد اینچه برون، باید هرچه سریع تر 
به اجرای زیرساخت ها توجه ویژه شود.رئیس اتاق مشترك بازرگانی ایران وترکمنستان 
تصریح کرد: دولت تاجر خوبی نیست ، به همین دلیل باید از ظرفیت بخش خصوصی 
در توسعه مناطق آزاد استفاده کرد.وی خاطر نشان کرد: اگر می خواهیم در مناطق آزاد 
موفق شویم، باید بپذیریم که استفاده از بخش خصوصی در هیئت مدیره مناطق آزاد 

ضروری است.
وی در ادامه گفت: امروز مدیران بالادســتی و استانی باید نگاه ویژه ای به منطقه 
اینچه برون داشته باشند و از ظرفیت های این منطقه به بهترین شکل بهره برداری کنند

 استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در اینچه برون ضروری است
عضــو هیات نمایندگان اتاق بــازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی گرگان 
وترکمنستان در نود و یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان 
گلستان، با حضور مسرور دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی 
کشور، اظهار کرد:از توان بخش خصوصی برای توسعه منطقه آزاد اینچه برون استفاده 

شود.
سعید صفوی گفت: دولت باید به اینچه برون نگاه ویژه ای داشته باشد چرا که این 

کریدور اقتصادی پایلوت توسعه تجاری کشور خواهد شد .
وی افزود: این منطقه به دلیل اتصال به چین یك منطقه استراتژیك است که به 

لحاظ اقتصادی بسیار حائز اهمیت است.
صفوی در ادامه گفت: به رغم درآمدزایی اما این نقطه هنوز در بحث مسافری به 

خوبی راه اندازی نشده است .
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان تصریح کرد: ما در استانی هستیم که 

به لحاظ گردشگری  ظرفیت های زیادی دارد که یکی از آنها اینچه برون است .
وی تاکید کرد: با توجه به اینکه این منطقه با کشور ترکمنستان هم مرز است می 
تواند مکان بسیار پرقدرتی  برای تجارت اســت و از دولت و اتاق مشــترك ایران و 
ترکمنستان درخواست داریم که در آن طرف مرز اقدام به تأسیس یك بازارچه برای 

تبادل و رایزنی تجار ایجاد شود .
صفوی گفت: تولید و تجارت نیازمند زیر ســاخت است و هم اکنون اینچه برون 
حتی فاقد یك جرثقیل تخلیه بار است که در کنار مشکلات از نقاط ضعف آن به شمار 

می رود.

استفاده از ظرفیت شهرکهای صنعتی برای توسعه اینچه برون
عضــو هیات نمایندگان اتاق بــازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی گرگان 
وترکمنستان در نود و یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان 
گلستان، با حضور مسرور دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی 
کشــور، اظهار کرد:  موضوع ســرمایه گذاری و اجرای زیر ساخت ها در اینچه برون 
همچنان سال ها است که بدون اجرت بافی مانده و هر بار دولتها اعلام می کند که برای 
انجام زیر ساخت ها بودجه ندارند.ابوذر فردوسی گفت: استفاده از ظرفیت شهرکهای 
صنعتی نقش بسیار مهمی در توسعه اینچه برون دارد.وی افزود: در شهرك صنعتی 
آق قلا 230واحد صنعتی داریم که نیازمند استفاده از خط ریلی نیستند و تجارت جاده 
ای دارند.وی ادامه داد: باید از شرایط شهرك صنعتی 1000هکتاری اترك که در منطقه 
اینچه برون واقع شده به عنوان یك پایلوت مهم برای استقرار صنایع در آن استفاده 
کرد.فردوسی بیان کرد:فقدان اب، برق،گاز در این منطقه موجب شده موجی از سرمایه 
گذاری را طی این 18 سال  در این منطقه را ازدست بدهیم.وی در ادامه گفت: اجرای 
زیر ساخت نیاز به پول دارد و به تعویق انداختند آن موجب افزایش سقف اعتبار برای 
اجرای طرح دارد.وی خاطر نشــان کرد: انرژی به منطقه آزاد بیاید ، اقتصاد گلستان 

وکشور متحول می شود .

 امیدواریم در دولت فعلی شاهد ثبات اقتصادی باشیم
رئیس اتاق مشــترك بازرگانی ایران و قزاقستان وترکمنستان در نود و یکمین 
جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور مسرور دبیر 
شــورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور، اظهار کرد: اینچه 

برون فقط متعلق به گلستان نیست و برای همه کشور است .
امیر عابدی گفت: توسعه اینجه برون و اجرای سریع زیر ساخت ها،  اقتصاد کشور 
و گلستان را به دلیل  اتصال ریلی این منطقه از شمال به جنوب تا چین و اوراسیا ، تحت 

تاثیر قرار می دهد.
وی افزود: ما باید همانند دیگر کشورها مناطق ازاد را به صورت شرکتی اداره کنیم 
لذا در حال حاضر بزرگترین منطقه آزاد چین با 51 درصد مشارکت قزاقستان و 41درصد 
چین اداره می شود و  چین یك بازارچه را تعریف کرده که در آن شو روم هایی برگزار 
می شــود که هیات تجاری در آن به تبادل تجاری می پردازند و ما نیز می توانند این 

برنامه را در اینچه برون اجرائی کنیم.
عابــدی تاکیــد کرد: اینچه برون به اقدامات قوی تری برای راه اندازی نیاز دارد و 

جزیره ای عمل کردن برای پیشبرد اهداف و برنامه های این منطقه کار ساز نیست.
وی در ادامه گفت: امیدوارم در دولت فعلی شرایط کشور به سمتی برود که شاهد 

ثبات اقتصادی باشیم.
عابــدی بیان کرد: ما باید از هم اکنون برنامــه ریزی جدی انجام دهیم و برخی 

موضوعات در پایتخت تصمیم گیری و حل و فصل شود.
وی افزود: ماباید باز اندیشی کنیم، دنیا از حرکت باز نایستاده و کریدور میانی در 

حال کار کردن است و ما باید در برخی تصمیمات خودمان تجدید نظر کنیم. 
به گفته وی فزاقستان خواهان ارتباط تجاری با ماست و باید در تصمیم گیری ها 
شــجاعت داشته باشیم تا نفع آن به مردم برسد و دست دوستی برای دیگر کشورها 

دراز کنیم.

نود و یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور  مسرور دبیر شورای نود و یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان، با حضور  مسرور دبیر شورای 
عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشورعالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور

نود و یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستاننود و یکمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان گلستان
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ماندانا اسدی/ خبرنگار جهان اقتصاد
مدیرعامل شـرکت توزیع نیروی برق اسـتان کرمانشـاه 
از جریمـه و معـرفی ۶۷۰ فروشـگاه و مغـازه تجـاری دارای 
بـرق غیـر مجـاز در کرمانشـاه بـه دسـتگاه قضـایی اسـتان 
خبـر داد. مهنـدس مـرادی بیـان داشـت: بـه صـورت شـبانه 
روزی مصـرف بـرق در اسـتان رصـد و پایـش می شـود و بـا 
اسـتفاده کننـدگان بـرق هـای غیرمجاز برخـورد صورت می 

گیـرد.وی گفـت: طی بازدیدهـای چنـد روز اخیـر که توسـط 
کارکنـان شـرکت توزیـع بـرق کرمانشـاه انجـام شـده ۶۷۰ 
فروشـگاه و مغـازه تجـاری دارای بـرق غیرمجـاز و پشـت 
کنتـوری شناسـایی شـد کـه علاوه بـر جریمـه بـه دسـتگاه 
قضایی معرفی شـدند.مدیرعامل شـرکت توزیع نیروی برق 
اسـتان کرمانشـاه تاکید داشـت: متاسـفانه درصد محدودی 
از مشـترکین بـا تعرفـه هـای مختلـف از جملـه خانـگی و 

تجـاری اقـدام بـه دسـتکاری کنتـور و اسـتفاده غیرمجـاز از 
بـرق نمـوده و بصـورت غیـر متعـارف از وسـایل بـرقی 
پرمصـرف و نـور فـراوان در محیـط فروشـگاه و ملـک خـود 
اسـتفاده می کننـد.وی افـزود: بـر اسـاس قوانیـن اسـتفاده 
کننـدگان غیرمجـاز بـرق علاوه بـر تشـکیل پرونده و معرفی 
به دسـتگاه قضایی ،مشـمول جریمه مالی شـده و همچنین 

امتیاز برق ملک متخلف برای همیشه لغو خواهد شد.

گفتـنی اسـت؛ در پی بحـران انـرژی و کمبـود سـوخت 
نیروگاه هـا، تیم هـای بـازرسی منطقـه برق امورهای شـمال 
، جنـوب و مرکـز کرمانشـاه بـا حضـور مدیرعامـل و معاونین 
اقـدام بـه گشـت زنی های شـبانه در سـطح شهرسـتان 
نموده انـد و ایـن رونـد هـر شـب در کل اسـتان ادامـه دارد که 
هـدف از ایـن طـرح، کنتـرل مصـرف بـرق و برخـورد بـا 

انشعابات غیرمجاز و مشترکین پر مصرف است.

از  یـکی  شیلاتی  فعالیت هـای  و  آبزی پـروری 
مهمتریـن راهکارهـای توسـعه و اسـتفاده از مواهـب 
خلیـج فـارس اسـت کـه بایـد بـا حمایـت مناسـب مسیـر 

اقتصـاد دریامحـور را هموار کرد.
خبرگـزاری مهـر، گـروه اسـتان ها: اسـتان بوشـهر بـا 
داشـتن سـواحل طـولانی و منابـع آبی غـنی، یـکی از 
مهم تشـرین مناطـق کشـور در زمینـه شیلات و پـرورش 

آبزیان محسـوب می شود.
ایـن اسـتان بـه دلیـل موقعیـت جغرافیـایی و اقلیـم 
مناسـب، ظرفیت هـای بـالایی بـرای توسـعه صنعـت 
شیلات دارد کـه بایـد راهکارهـای لازم بـرای تسـهیل 

فعالیت های فعالان این حوزه در دسـتور کار قرار گیرد.
اسـتان بوشـهر بـا بیـش از ۷۰۰ کیلومتـر سـاحل و 
دسـترسی بـه خلیـج فـارس، یـکی از بهتریـن مناطـق 
بـرای فعالیت هـای شیلاتی بـه شـمار می آیـد. تنـوع 
گونه هـای آبـزی، از ماهی هـا گرفتـه تـا میگـو و صـدف، 
امـکان بهره بـرداری از منابـع دریـایی را فراهـم کـرده و 
همچنیـن وجـود بنـادر تجاری و صیادی، زیرسـاخت های 
لازم بـرای صـادرات و واردات محصـولات شیلاتی را 

فراهم کرده اسـت.
در سـال های اخیر، صنعت شیلات در اسـتان بوشـهر 
بـا رشـد قابـل توجـهی همـراه بـوده اسـت. بـا ایـن حال، 
هنـوز هـم بسیـاری از ظرفیت هـا بلااسـتفاده مانده انـد. 
تولیـد محصـولات شیلاتی در اسـتان بوشـهر افزایـش 
و  صحیـح  برنامه ریـزی  بـا  می توانـد  کـه  یافتـه 

سـرمایه گذاری افزایش یابد.
فعـالان ایـن صنعـت بـا چالش هـای متعـددی مواجـه 
کمبـود  بـه  می تـوان  آن هـا  جملـه  از  کـه  هسـتند 
نوسـانات  زیسـت محیطی،  مشـکلات  سـرمایه گذاری، 
قیمت هـا و کمبـود دانـش فـنی اشـاره کـرد. همچنیـن، 
مشـکلات مربـوط بـه تأمیـن تجهیـزات و فناوری هـای 

نوین نیز مانع از رشـد این صنعت شـده اسـت.
بـرای  زیـادی  فرصت هـای  چالش هـا،  وجـود  بـا 
توسـعه صنعـت شیلات در اسـتان بوشـهر وجـود دارد. 
افزایـش تقاضـا بـرای محصـولات دریـایی در بازارهـای 

داخـلی و خـارجی، توسـعه فناوری هـای نوین در پرورش 
آبزیـان، و همچنیـن امـکان ایجـاد مشـاغل جدیـد در 
زمینـه فـرآوری و بسـته بندی محصـولات شیلاتی از 

جمله این فرصت ها هسـتند.
معـاون هماهنـگی امـور اقتصـادی اسـتاندار بوشـهر 
در گفت وگـو بـا خبرنـگار مهـر اظهار کرد: اسـتان بوشـهر 
در کنـار خلیـج فـارس دارای ظرفیت هـای بسیـار بزرگی 

برای تولید، اشـتغال، صادرات و درآمدزایی اسـت.
دولـت بـرای رفـع مشـکلات بخـش خصـوصی فعال 
در حـوزه آبـزی پـروری پـای کار استرسـول رسـتمی 
آبزی پـروری را یـکی از مهمتریـن راهکارهـای توسـعه 
اشـتغال در اسـتان بوشـهر دانسـت و بیان کرد: به منظور 
و  چالش هـا  رفـع  و  آبزی پـروری  بخـش  از  حمایـت 
مشـکلات فعـالان ایـن حـوزه برنامه هـای خـوبی را 

داریم.
وی از برنامه ریـزی بـرای رونـق و رشـد جهـشی در 
تولیـد آبزیـان خبـر داد و اضافـه کرد: یـکی از چالش های 
سـایت های آبزی پـروری اسـتان بوشـهر تأمیـن انـرژی 

اسـت کـه بایـد بـا برنامه ریـزی مناسـب در ایـن مسیـر 
حرکت کنیم.

معـاون هماهنـگی امـور اقتصادی اسـتاندار بوشـهر با 
بیـان اینکـه دولـت بـرای رفع مشـکلات بخش خصوصی 
پـای کار اسـت، ادامـه داد: در سـفر هیئـت دولـت بـه 
بوشـهر موضوعـاتی همچـون تأمیـن انـرژی و توسـعه 
زیرسـاخت ها در حـوزه آبـزی پـروری اسـتان بوشـهر 

دنبال خواهد شـد.
یـکی از فعـالان حـوزه شیلات بـه خبرنـگار مهر گفت: 
بـرای افزایـش تولیـد و اشـتغال در صنعت شیلات اسـتان 
بوشـهر، نیـاز بـه برنامه ریـزی جامـع و همـکاری بیـن 

نهادهای دولتی و خصوصی اسـت.
محمـد کریـم حسـن زاده بـر تأمیـن مـالی و ارائـه 
تسـهیلات تاکیـد کـرد و افـزود: ایجـاد صندوق هـای 
حمایـتی بـرای تأمیـن مـالی پروژه هـای شیلاتی یـک 
ضـرورت اسـت و بایـد تسـهیلات مناسـب بـه این بخش 

اختصاص یابد.
وی بـر لـزوم برگـزاری دوره هـای آمـوزشی بـرای 

فعـالان ایـن حـوزه بـه منظـور افزایش دانش فـنی تاکید 
و  بنـدری  زیرسـاخت های  بهبـود  داد:  ادامـه  و  کـرد 

تأسیسـات فرآوری با جدیت دنبال شـود.
مدیـرکل شیلات اسـتان بوشـهر در گفتگـو با خبرنگار 
مهـر اظهـار کـرد: در اسـتان بوشـهر فرصت هـای بسیـار 
خـوبی بـرای صنایـع شیلاتی وجـود دارد کـه تکمیـل 

زنجیـره ایـن صنایـع در همـه ابعاد را دنبال می کنیم.
عقیـل امیـنی بـا اشـاره بـه پـرورش میگو در سـطح ۶ 
هـزار و ۱۰۰ هکتـار از اراضی سـاحلی اسـتان بوشـهر 
خاطرنشـان کـرد: طی سـال جـاری ۱۷ هـزار تـن میگـو 

از مزارع این اسـتان تولید و برداشـت شـده است.
وی بـا اشـاره بـه فعالیـت ۲۱ کارگاه تکثیـر و تولیـد 
بچـه میگـو در اسـتان بوشـهر خاطرنشـان کـرد: ۱.۸ 
میلیـارد قطعـه بچـه میگـو در ایـن کارگاه هـا تولیـد و بـه 
فعـالان عرصـه پـرورش بـرای ذخیره سـازی در مـزارع 

پرورشی تحویل شـد.
مدیـرکل شیلات اسـتان بوشـهر بیـان کـرد: پـرورش 
مـاهی در خلیـج فـارس یـکی دیگـر از ظرفیت هـای مهم 
اسـتان بوشـهر اسـت کـه طرح هـایی بـه ظرفیـت تولیـد 

۱۲ هزار و ۷۵۰ تن تعریف شـده اسـت.
وی ادامـه داد: تاکنـون ۸۹ قفـس پـرورش مـاهی در 
سـواحل اسـتان بوشـهر مسـتقر شـده اسـت کـه بـرای 
تأمیـن بچـه مـاهی ایـن مراکـز پرورشی اقدامـات مهمی 
در فعـال کـردن مراکـز تولیـد بچـه مـاهی انجـام شـده 

است.
امیـنی بـا اشـاره بـه معـرفی صنایـع شیلات اسـتان 
بوشـهر در قالـب برگـزاری نمایشـگاه ادامـه داد: ایجـاد 
میـز میگـو، برگـزاری مسـابقه بزرگ نقـاشی و کاریکاتور 
در عرصـه صنعـت شیلات، برگـزاری جشـنواره طبـخ 
میگـو و آئیـن تجلیـل از برگزیـدگان صنعـت آبزیـان از 

جمله برنامه ها اسـت.
اسـتاندار بوشـهر بـا اشـاره بـه لـزوم حفاظـت از ذخایر 
دریـای بیـان کـرد: بـا توجـه بـه کاهـش منابـع آبزیان در 
دریـا، بایـد مسیـر آبزی پـروری در اسـتان تسـهیل شـود 

و در ایـن مسیـر گام برداریم.

جریمه و معرفی ۶۷۰ فروشگاه و مغازه دارای برق غیر مجاز در کرمانشاه به دستگاه قضایی

آبزی پروری کلید توسعه در جوار خلیج فارس؛ اقتصاد دریامحور حمایت شود

اسدالله فولادی/ خبرنگار جهان اقتصاد
مدیر عامل کشــت و صنعت و دامپروری پارس با اشــاره به 
ظرفیت ها و توانمندی های این شرکت ملی در تولید انواع بذر 
زراعی گفت: در زمان حاضر کشــت و صنعت پارس در بحث 
کشت و استحصال بذور کشاورزی مرغوب و استاندارد در سطح 

و جایگاه بالایی در سطح کشور قرار دارد.  
عدیل ســروی زرگر در همایــش و گردهمایی نمایندگان 
انحصاری فروش بذر ذرت ۷۰۴ شــرکت ملی کشت و صنعت 
دامپروری پارس از سراســر کشــور افزود: باید با تلاش و همت 
مضاعــف و اســتفاده مطلوب از ظرفیــت ها و امکانات، برخی 
کاستی ها و موانع را برطرف نموده و دست در دست هم دهیم 

و نگذاریم خدشه ای به این اعتبار و جایگاه وارد شود.
 وی ادامه داد: تولید بذور با کیفیت و مرغوب و ارتقای رتبه 
این شــرکت در زمینه اســتحصال بذر، در اولویت برنامه های 

این شرکت قرار دارد.
وی دســتیابی به تولید برجســته و باکیفیت، تعهد و مراقبت 
از دســتاوردهای بذری را وظیفه دســت اندرکان تولید و توزیع 
بذر ذرت ۷۰۴ در سراسر کشور عنوان کرد و گفت: نمایندگان 
فروش شرکت ملی پارس بعنوان زنجیره متصل، نه تنها نقش 
اساسی در تجارت بین شرکت و خودشان دارند، بلکه در توزیع 
یکنواخت بذر و برقراری پایه امنیت غذایی کشور همواره تاثیر 

بسزایی دارند.
او اضافه کرد: انتظار همگان نیز بر صداقت و اعتماد در بین 

طرفین بوده و شــفافیت در ارتباط بین شــرکت با نمایندگان 
فروش مبنای یک کار موفق اســت و در این راســتا نمایندگان 
فروش در خط مقدم فروش، از هویت و کیفیت بذر ذرت ۷۰۴ 

شرکت ملی پارس دفاع میکنند.
ســروی زرگر، از تشــکیل کمیته های فروش بذر و ارزیابی 
عملکــرد نمایندگان فروش بذر در شــرکت خبرداد و کار این 

کمیتــه هارا بررسی زوایای فنی و بازخورد فروش محصولات 
شــرکت و نیز پشــتیبانی و ارائه خدمات فنی پس از فروش به 
مشــتریان اعلام و خاطر نشــان کرد که مدیریت شرکت ملی 
پــارس همــواره در کنار نمایندگان فــروش بذر ذرت ۷۰۴ در 
راســتای پیشبرد اهداف و تســهیل فضای تجاری و بازاریابی 
قوی برای عرصه داخلی و خارجی همکاری دوســویه خوبی 

خواهند داشت.
در این همایش، نمایندگان فروش بذر ذرت ۷۰۴ شــرکت 
ملی پارس از سراســر اســتانها به بیان دیدگاهها و مشــکلات 
موجود پرداختند و مدیر عامل شــرکت ملی پارس و حاضرین 
در جلسه با بررسی و پاسخگویی در حول موضوعاتی از جمله 
مدیریت و تســهیل تمهیدات لازم بر قیمت گذاری منصفانه 
بذر ذرت ۷۰۴ و نظارت دقیق بر توزیع آن، اعزام کارشناســان 
فنی شرکت به سایر استانها جهت بررسی و ارائه مشاوره فنی 
به کشــاورزان؛ ایجاد بســتر صادرات بذر در استانهای مرزی با 
کمک نمایندگان فروش مســتقر در این اســتانها، بحث جمع 
آوری بــذر تولیــدی ذرت ۷۰۴ و لیبل آن و نیز تجمیع و توزیع 
آن با برند شرکت ملی پارس، راه اندازی شبکه مجازی متصل 
شرکت ملی پارس با نمایندگان فروش جهت تبادل اطلاعات 
فــنی و ارزیــابی موجودی بذور در انبــار نمایندگان فروش و 
هماهنگی برای حل مســایل و مشــکلات احتمالی در توزیع و 

فروش بذر ۷۰۴، بین طرفین تبادل نظر و مذاکره شد.
در پایان این همایش مدیر عامل شرکت ملی پارس با اهدای 
لوح ســپاس از زحمات و خدمات هریک از نمایندگان فروش 

در استانها تجلیل کرد. 
این خبر حاکیست، نمایندگان فروش بذر ذرت ۷۰۴ در ادامه 
به منظور آشــنایی با امکانات و فعالیت های شــرکت پارس از 
قسمت های مختلف کارخانه پروسس بذر و مجتمع دامپروری 

این بنگاه بزرگ اقتصادی و کشاورزی بازدید کردند.

مدیر عامل شرکت پارس مطرح کرد:

جایگاه بالای کشت و صنعت پارس در تولید بذور

 سیما نیکرفتار/ خبرنگار جهان اقتصاد
 اسـتاندار آذربایجـان شـرقی بـه همراه مجمـع نمایندگان 
اسـتان و اعضای کمیسیون عمران مجلس شـورای اسلامی 

از پروژه های مهم استانی بازدید کردند.
نخسـتین بازدید از بزرگترین پروژه بازآفرینی و بازگشـایی 
ایـران، خیابـان ۴۵ متـری شـهید دکتـر آل هاشـم در تبریـز 
صـورت گرفـت. ایـن طـرح با اعتباری افـزون بر هزینه تملک 
۹۰۰ میلیـارد تومـانی و هزینـه عمـرانی ۱۱۰ میلیـارد تومـانی 

توسط شهرداری منطقه یک تبریز در دست اجراست.
پـس از آن مسـئولان از طـرح سـاماندهی مجموعـه 
بازدیـد کردنـد.  تبریـز  الشـعرا  تاریخی-فرهنـگی مقبـره 
سـاماندهی صفـه جنـوبی مجموعـه مقبـره الشـعرا بـا ۲ هزار 
و ۵۰۰ متـر مربـع مسـاحت و پیشـرفت فیزیـکی ۷۰ درصـدی 
در حـال اجـرا اسـت. عملیـات اجـرایی صفـه شـمالی مقبـره 
الشـعرا بـا هشـت هـزار و ۵۰۰ متـر مربـع وسـعت پایـان یافته 

است.
همچنیـن شـهرک جوانـان تبریـز نیـز مـورد بازدیـد قـرار 
گرفـت. شـهرک مسـکونی »جوانـان« تبریز بـه منظور تأمین 
مسـکن ارزان، ایمـن و سـاماندهی بافت هـای فرسـوده و 
حاشیـه  نشیـن شـهر تبریـز در زمیـنی بـه مسـاحت ۱۰ هکتار 
بـا ۱۲۰۰ واحـد مسـکونی توسـط شـرکت خانـه  سـازی پیش  

ساخته آذربایجان احداث میشود.
همچنیـن، از سـاختمان زنـدان جدیـد تبریـز بازدیـد بـه 
عمـل آمـد. زنـدان جدیـد تبریـز در محـلی بـه نـام بابـا بـاغی 
در شـمال غـرب تبریـز بـا زیـر بنـای ۱۲ هـزار متـر مربـع در 

سـه فـاز پیـش بیـنی شـده  کـه فـاز اول آن در حـال سـاخت 
اسـت. بـا بهـره بـرداری از فـاز اول پـروژه جدیـد زنـدان تبریز 
از ازدحـام جمعیـت کیفـری در زندان فعلی تبریز کاسـته شـده 
و بـا تفکیـک و طبقـه  بنـدی زندانیـان، زمینـه هرچـه بیشـتر 

اصلاح و تربیت مددجویان فراهم خواهد شد.
 اسـتاندار آذربایجـان شـرقی، مجمـع نمایندگان اسـتان و 
اسلامی  شـورای  مجلـس  عمـران  کمیسیـون  اعضـای 
همچنیـن از سـاختمان نیمـه کاره ترمینـال شـماره ۲ فرودگاه 

شهید مدنی تبریز بازدید کردند.
اسـتاندار آذربایجان شـرقی در این بازدید گفت: با چشـم 
انـداز رفـع تحریم هـا، فـرودگاه بین المللی شـهید مدنی تبریز 
ظرفیـت بـزرگی بـرای تبدیـل شـدن بـه هـاب فرودگاه های 
کشـور بـرای پروازهـای خـارجی بـا محوریـت منطقـه قفقاز، 

ترکیه و اروپا دارد.
بهـرام سرمسـت بـا اشـاره بـه اینکـه فـرودگاه بین المللی 
شـهید مـدنی تبریـز موقعیـت کـم ماننـد از نظـر کمـک بـه 
توسـعه ناوگان هوایی کشـور در حوزه ارتباطات برون مرزی 
دارد، افـزود: تکمیـل ترمینـال شـماره ۲ ایـن فـرودگاه از 

اولویتهای استان در حوزه طرح های عمرانی کلان است. 
محمدرضـا رضـایی کـوچی، رئیـس کمیسیـون عمـران 
مجلـس شـورای اسلامی نیـز بـا ابراز تعجـب از اینکه ترمینال 
پروازهـای خـارجی و داخـلی فـرودگاه بین الملـلی تبریـز در 
یکجاسـت،گفت: شـرکت فرودگاه های کشـور اعتبارات لازم 
بـرای تکمیـل ترمینـال شـماره ۲ فـرودگاه تبریـز را دارد و باید 

نسبت به تحقق آن اقدام کند.

بازدید مسئولان استانی و نمایندگان مجلس از پروژه های آذربایجان شرقی

اخبار

با حضور معاون وزیر کار؛
اولین مرکز آموزش جوار کارگاهی در 

پتروشیمی ایلام راه اندازی شد
بـا حضـور غلامحسیـن محمـدی؛ معـاون وزیـر کار و رئیس سـازمان 
فـنی  و حرفـه ای  اسـتان و مدیرعامـل پتروشیـمی ایلام، اولیـن مرکـز 

آموزش جوار کارگاهی در پتروشیمی ایلام راه اندازی شد.
پتروشیـمی ایلام سـه کلاس آمـوزشی بـا  تجهیـزات و امکانات کامل 

جهت آموزش و توانمند سازی نفرات در نظر گرفته است.
ایـن مرکـز در راسـتای ارتبـاط و تعامـل دوسـویه اداره کل آمـوزش 

فنی و حرفه ای استان و صنعت پتروشیمی راه اندازی شده است.
بازدیـد از واحدهـای الفیـن، شیرین سـازی و پلی اتیلـن پتروشیـمی 

ایلام از برنامه های دیگر معاو وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی  بود.
بـه گـزارش روابـط عمـومی پتروشیـمی ایلام، در ایـن آیین، شـهریار 
عبـاسی معـاون اقتصـادی اسـتاندار ایلام، الیـاسی مدیـر کل تعـاون، کار 

و فاه اجتماعی و رئیسی مدیرکل فنی و حرفه ای نیز حضور داشتند.

پیشرفت فیزیکی پروژه های نیمه تمام 
به صورت میدانی بررسی می شود

مازنـدران رونـد پیشـرفت فیزیـکی پروژه هـای نیمـه تمـام شهرسـتان 
نـور را مطلـوب ارزیـابی کـرد و گفـت: جهـت تکمیل پروژه هـای نیمه تمام 

و اخذ اعتبارات لازم سعی در جلب رضایت شهروندان داریم.
مهـدی یونـسی رسـتمی جمعـه ۱۴ دی مـاه در بازدیـد از پروژه هـای 
عمـرانی شهرسـتان نـور در گفت وگـو بـا خبرنگاران اظهار کـرد: پروژه های 

نیمه تمام شهرستان ها به صورت میدانی بررسی و ارزیابی می شود.
اسـتاندار مازنـدران تصریـح کـرد: بـرای پیشـرفت و آبـادانی، اجـرای 
پروژه هـای مهـم از کارشناسـان امـر راهـکار می گیریـم و هیـچ قـولی کـه 

نتوانیم عملی کنیم را نمی دهیم.
ایـن مسـئول ادامـه داد: بـرخی پروژه هـایی کـه بـه صـورت هفتـگی 
بازدیـد و پیگیـری می شـود، در همیـن زمـان کوتـاه، رونـد شـتاب گیری و 

پیشرفت آن ها به وضوح مشاهده می شود.
یونـسی رسـتمی بـا تاکیـد براینکـه دسـتگاه های اجـرایی بـه تعهـدات 
خـود در طـرح مولدسـازی بایـد عمـل کنند، افزود: اجرای طرح مولدسـازی 
در راسـتای تامیـن منابـع مـالی پروژه هـای نیمه تمام اسـتان اسـت و منابع 
مـالی لازم بـرای تکمیـل و بهره بـرداری هـر پـروژه در قالب بسـتر تهاتری 

باید تامین شود.

استاندار فارس:
استفاده از پنل های خورشیدی 

سریع ترین و مناسب ترین شیوه تولید برق 
در شرایط کنونی است

ایسـنا/فارس اسـتاندار فـارس سـریع ترین و مناسـب ترین شیـوه تولیـد 
بـرق را اسـتفاده از پنل هـای خورشیـدی و تولیـد بـرق از انـرژی خورشیدی 

دانست.
حسینعـلی امیـری امـروز، ۱۴ دی در برنامـه هفتـگی خـود از پروژه های 

صنعت برق فارس بازدید کرد.
وی در جریـان ایـن بازدیـد بـا اشـاره بـه اینکـه ناترازی انرژی مشـکلی 
سـت که کشـور با آن مواجه اسـت، بیان کرد: ناترازی برق نیز مشـکلاتی 
بـرای مشـترکان در بخـش خانـگی، صنعـتی و کشـاورزی ایجـاد کـرده و 
باعـث شـده محدودیت هـایی بـرای مصـرف بـرق در همـه سـطوح اعمال 

شود.
اسـتاندار فـارس بـا ابـراز خرسـندی از اینکـه همـراهی، هماهنـگی و 
همـدلی مناسـبی میـان متولیـان حـوزه انـرژی در فـارس وجـود دارد، بیان 
کـرد: ایـن هماهنـگی موجـب شـده اهـالی شـریف فـارس بـا مشـکلات 
کمتـری در بخـش انـرژی رو بـه رو باشـند و نـام فـارس نیـز در میـان 

استان های پر مصرف قرار نگیرد.
وی اضافـه کـرد: البتـه قصـد نـدارم بگویـم در اسـتان فـارس مشـکل 
قطـع بـرق در حـوزه بـرق وجـود نـدارد امـا بـه طـور کلی صنعـت بـرق در 

این استان از شرایط مناسب تری برخوردار است.
نماینـده عـالی دولـت در اسـتان فـارس بـا بیـان اینکـه بـرق اسـتان ها 
بـه صـورت مـلی مدیریـت می شـود، اضافـه کـرد: در سـطح اسـتان حدود 
چهـار هـزار مـگاوات بـرق تولیـد می شـود؛ ایـن در حالی اسـت که مصرف 
بـرق در ایـن اسـتان پهنـاور ۲ هـزار و ۷۰۰ مـگا وات اسـت  و مابـقی بـرق 
تولیـد شـده بـه شـبکه سراسـری اختصـاص می یابـد و مدیریـت اسـتان 

اختیاری در تقسیم آن ندارد.
امیـری بـا تاکیـد بـر اینکـه مدیریـت بـرق کار آسـانی نیسـت، گفت: در 
طـول ماه هـای اخیـر مصـرف بـرق بـه گونـه ای مدیریـت شـد کـه آسیب 

کمتری را به دنیال داشت.
بـه اعتقـاد وی، مدیریـت مصـرف بـرق در اسـتان فـارس نتیجـه یـک 
کار جمـعی و شـبانه روزی اسـت؛ کار افـراد زحمتکـشی کـه بـا وجـود 

تلاش های بسیاری که در این زمینه دارند، هیچ گاه دیده نمی شوند.
اسـتاندار فارس، سـریع ترین و مناسـب ترین شیوه تولید برق را اسـتفاده 
از پنل هـای خورشیـدی و تولیـد بـرق از انـرژی خورشیـدی دانسـت و بـا 
اشـاره بـه اینکـه توسـعه نیروگاه هـای خورشیدی فارس در دسـتور کارقرار 
گرفتـه اسـت، اظهـار کـرد: تامیـن ۸۰۰ مـگاوات انـرژی خورشیـدی برای 
یـک سـال آینـده برنامه ریـزی شـده کـه خوشـبختانه اسـتقبال در خـور 
توجـهی نیـز از ایـن اقـدام صـورت گرفتـه و برنامـه دولت نیـز حمایت از این 
صنعـت اسـت.امیری همچنیـن بـا بیـان اینکـه یـکی از بانک هـای بزرگ 
کشـور اعتبـار قابـل توجـهی بـه موضـوع احـداث نیروگاه هـای خورشیدی 
تخصیـص داده اسـت، از اعلام آمـادگی ایـن بانـک بـرای کمک به توسـعه 

پنل های خورشیدی در استان فارس خبر داد.
وی افـزود: بخـش اقتصـادی کمیتـه امـداد نیـز اعلام آمـادگی کـرده 
اسـت و در حـال برنامه ریـزی هسـتیم تـا شـرایط سـرمایه گذاری در ایـن 

بخش تسهیل شود.
اسـتاندار فـارس گفـت: در جلسـه شـورای اداری نیـز بـه دسـتگاه های 
ذیربـط و بخش هـای مختلـفی کـه بایـد ایـن زیرسـاخت ها را فراهـم کنند 

تأکید شد که این امر مهم در اولویت آن ها قرار گیرد.
نماینـده عـالی دولـت در اسـتان فـارس بـا بیـان اینکـه حداقـل تـا عید 
امسـال بـا ناتـرازی انـرژی در اسـتان مواجـه خواهیـم بـود از اهـالی فارس 
درخواسـت کـرد کـه همـراهی و همـکاری خـود در مدیریـت مصـرف برق 

را ادامه دهند.
بـه گـزارش ایسـنا و بـه نقـل از روابـط عمـومی اسـتانداری فـارس، در 
ایـن برنامـه از آزمایشـگاه تسـت عایـقی و حفاظـت، تونـل انـرژی واقـع در 
تقاطـع جـام جـم، ایسـتگاه GIS واقـع در ابتـدای بلـوار کوهسـار مهـدی 
مرکـز شیـراز و مرکـز دیسـپاچینگ جنـوب کشـور واقـع در شـرکت بـرق 

منطقه ای بازدید شد.
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کارتون روز

مرگ:  »علت  فیلم های  پخش کننده 
نامعلوم« و »برف آخر« از سینماداران خواست 
فیلم های  پرشمار  سانس های  ازای  به  که 
کمدی و فروشی که از تئاتر آزاد به دست 
می آورند از فیلم های غیرکمدی جدید سینما 

حمایت کنند.
به گزارش ایسنا، در هفته های گذشته چند 
فیلم غیرکمدی به اکران رسیده اند که با توجه 
به کیفیت شان با استقبال مخاطبان و منتقدان 
مواجه شده اند اما نکته قابل توجه سانس های 
کمتری است که نسبت به فیلم های کمدی 
به آن ها اختصاص داده شده و همین موضوع 
اعتراض صاحبان این فیلم ها را به همراه داشته 
است.در بین این فیلم ها »برف آخر« و »علت 
مرگ: نامعلوم« که اولی سیمرغ بلورین بهترین 
بازیگر نقش اول مرد را برای امین حیایی به 
همراه داشت و دومی هم در چند سال اخیر در 
توقیف به سر می برد، توسط دفتر پخش خانه 
فیلم به اکران عمومی رسیده اند و در این مدت 

واکنش های مثبتی گرفته اند.
سعید خانی - مدیر »خانه فیلم« - در 
گفت وگویی با ایسنا درباره وضعیت اکران این 
فیلم ها در سانس های محدود که سبب می شود 

مخاطبان علاقه مند به سختی سانس مورد 
نظر خود را برای تماشای فیلم پیدا کنند، خطاب 
به دو گروه سنیمادار و صاحب فیلم پاسخی را 
بیان کرد.او ابتدا گفت: برخی فیلم ها اگر در 
شروع اکران سانس های زیاد داشته باشند و 
طبق قرارداد دو هفته ای خود نتوانند بلیت 
فروشی خوبی داشته باشند خیلی زود تعویض 
می شوند و اگر شرایطی متفاوت برقرار باشد، 
ادامه اکران جدی تر دنبال خواهد شد اما نکته 
اصلی مشکل زیرساختی و نبود نگاه حمایتی 
بفروش  اصطلاحا  که  است  فیلم هایی  به 

نیستند.وی افزود: متاسفانه توجه بسیاری از 
سینمادارها فقط به فیلم های کمدی و پرفروش 
است و به فیلم های دیگر کمکی نمی کنند. 
البته صاحبان فیلم ها باید شرایط سینمادار را 
در اوضاع تورم قیمت دلار، وضعیت ویدیو 
پروجکشن ها و سرورها درک کنند اما از آن 
سو این هم باید در نظر گرفته شود که فیلمی 
مخاطب  نامعلوم«  مرگ:  »علت  مثل 
متفاوت تری نسبت به فیلم های کمدی دارد. 
چه اشکالی دارد که وقتی سینمادارها بخشی 
از درآمد خود را از تئاترهای آزاد به دست 

می آورند، سانس های بیشتری را به فیلم های 
اجتماعی اختصاص دهند؟

خانی با تاکید بر حفظ منافع سینمادار گفت:  
منافع صاحب فیلم هم باید به شکلی در نظر 
گرفته شود ولی بخشی از سینمادارها کم لطفی 
می کنند و این شرایط، مستلزم این است که 
شورای صنفی نمایش و وزارت ارشاد ورود 
کنند تا حمایت جدی  از این نوع فیلم ها صورت 
گیرد و سینماهایی که سانس های پرتعداد به 
کمدی ها می دهند و از مخاطب زیاد تئاترهای 
به  را  سالن  یک  هستند  بهره مند  هم  آزاد 
فیلم های غیرکمدی اختصاص دهند و به تعداد 
کمتر بلیت آن ها راضی باشند.وی با بیان اینکه 
چرخه اکران معیوب است، ادامه داد: سینمادارها 
باید همراهی کنند تا مخاطب این نوع فیلم ها 
که این روزها به دلایل متعدد حال و حوصله 
ندارد ولی اتفاقا مخاطب جدی سینماست که 
با آن قهر کرده، به سینما برگردد.  دفتر »خانه 
فیلم« گاهی با این سوال مواجه می شود که 
هرچه فیلم نفروش و هنری است را برای پخش 
انتخاب می کند در حالی که این ها از جمله 
فیلم هایی هستند که بخشی از مخاطبِ قهر 
کرده را می توانند به سینما بکشانند آن هم در 

شرایطی که با این اوضاع اقتصادی مردم بیشتر 
به دنبال این هستند که صرفا دو، سه ساعت 
برای تفریح و سرگرمی و خنده به سینما بروند.
چنین  که  است  این  دیگر  نکته  افزود:  او 
فیلم هایی مشکل اطلاع رسانی هم دارند و 
لازم است که باب گفت وگو با تلویزیون باز 
شود چون فیلم های کمدی خیلی نیاز به تبلیغ 
ندارند. امیدوارم سازمان سینمایی سال آینده 
تولید  صرف  که  را  هزینه هایی  از  بخشی 
فیلم های ضعیف می شود، متوقف کند و به 
موسسه سینما شهر یا هر مجموعه دیگر بدهد 
تا در اکران از فیلم های جدی حمایت شود.
خانی در پایان گفت:  استقبال از فیلم های 
کمدی چند صباح دیگر از سوی مخاطب پس 
زده می شوند و در این میان مخاطبی که دوست 
دارد فیلم های جدی تر را ببیند اما با کنسلی 
سینما  به  دیگر  می شود،  مواجه  سانس ها 
برنمی گردد. در این شرایط جا دارد که وزارت 
ارشاد حمایت کند تا پردیس هایی که بیش از 
پنج سالن سینما دارند و فیلم های کمدی را 
روزانه با ۲۰ سانس بمباران می کنند، با نگاه 
حمایتی مجالی هم به فیلم های جدی بدهند 

و فقط پول برایشان دغدغه نباشد.

 تصویب سند ملی موسیقی اتفاق بزرگی بود که پس از 
دهه ها صورت گرفت اما این سند از همان زمان، با سوالاتی 
همراه شد که بندهای موجود، چندان پاسخگوی آن نبودند و 
همین امر بازتنظیم و اصلاح این سند را به یک ضرورت 
تبدیل کرد؛ اصلاحی که می تواند کاستی های اجتناب ناپذیر 
این سند را پس از بازخوردهایی در ۱۰ ماه گذشته، احصاء 

کرده و زمینه های تکامل و بلوغ آن را فراهم کند.
به گزارش روز پنجشنبه خبرنگار فرهنگی ایرنا، سند ملی 
موسیقی در اسفندماه سال گذشته، تصویب و ابلاغ شد که 
به موجب آن، گره های کور بسیاری از حوزه موسیقی باز 

می شد؛ گره هایی که در طول دهه ها، تلاشی در جهت باز 
کردن آن صورت نگرفت و این سند، نوری بر وجوه تاریک 
آن تاباند. تصویب این سند بی تردید رخدادی مهم بود اما 
پرسشی که از ابتدای تصویب و ابلاغ این سند مطرح شد بی 
پاسخی درخور باقی ماند؛ چگونگی ضمانت اجرایی مفاد این 
سند.. به عبارتی، اهرم های توبیخی سند در صورت عدول، از 
بازدارندگی و قدرت کافی برخوردار نبودند و همین خط مشی، 
تردیدهای جدی در مورد وجاهت کافی برای اجرایی شدن 

آن ایجاد کرد.
به تازگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در تازه ترین جلسه 

شورای هنر، بر ضرورت اصلاح سند موسیقی تاکید کرد. در 
این جلسه که به ریاست سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، حضور حجت الاسلام و المسلمین عبدالحسین 
خسروپناه دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، اعضای شورای 
هنر و اعضای هیئت مدیره خانه موسیقی برگزار شد. وزیر 
فرهنگ گفت: موسیقی بحث بسیار مهمی در حوزه فرهنگ 
و هنر کشور است و اگر بتوانیم در حوزه موسیقی گره ای را باز 
کنیم کار بسیار باارزشی انجام داده ایم و همگی وضعیت مصرف 
موسیقی در بین جوانان و نوجوانان از جمله جریان موسیقی 
رقیب یا مهاجم و انواع اتفاقاتی را که از لحاظ سبک مصرف 

فرهنگی در حوزه موسیقی رخ داده، می دانیم.
برای روشن شدن ابعاد این مساله کافی است تنها به یک 
بند عدم تعطیلی کنسرت های مجوزدار از سوی نهادها و 
جریان هایی خارج از وزارت فرهنگ اشاره کرد. طبق بند 
صریح این سند، هیچ فرد، نهاد و جریانی »حق ندارد« مجوز 
قانونی وزارت ارشاد اسلامی را در رابطه با اجرای زنده موسیقی 
ابطال کند. این درحالیست که از ۱۶ اسفندماه سال گذشته 
که این سند تصویب و ابلاغ شد تا به امروز، چندده کنسرت 
در شهرهای مختلف کشور، از سوی جریان هایی خارج از 

وزارت فرهنگ لغو شدند.

یک درخواست از سینماهای پُر درآمد

سند ملی موسیقی و ضرورتی به نام »اصلاحات«

خبر

حضور فیلم سازان استانی نقطه تمایز جشنواره 
فیلم فجر

 دبیر چهل و سومین جشنواره فیلم 
فجر در نشست شورای سیاست گذاری، 
حضور بیش از پیش فیلم سازان استانی 
در جشنواره را نقطه قوت و تمایز آن با 

ادوار گذشته عنوان کرد.
به گزارش روز جمعه ایرنا از روابط 
عمومی چهل و سومین جشنواره فیلم 
سیاست   شورای  جلسه  دومین  فجر، 
گذاری چهل و سومین جشنواره فیلم فجر 
با حضور رئیس سازمان سینمایی و ۹ 

عضو این شورا برگزار شد.
منوچهر  نشست  این  ابتدای  در 

شاهسواری دبیر این جشنواره با ارائه گزارشی از روند برگزاری، حضور جوانان و فیلم سازان اولی و خارج 
از تهران را یکی از مهم ترین وجوه تمایز جشنواره امسال نسبت به دوره های گذشته عنوان کرد.

تنوع موضوعی فیلم های جشنواره چهل وسوم و مشارکت بالای بخش خصوصی، ایجاد هویت بصری 
یکپارچه در سینماهای جشنواره نیز از دیگر مواردی بود که دبیر جشنواره به آنها اشاره کرد.

نشست شورای سیاست گذاری چهل و سومین جشنواره فیلم فجر با حضور رائد فریدزاده، رئیس 
سازمان سینمایی، محمد مهدی حیدریان، سید محمد بهشتی، حسین انتظامی، فرهاد توحیدی، علیرضا 

شجاع نوری، محمدمهدی عسگرپور، علیرضا تابش، منوچهر شاهسواری برگزار شد.
در ادامه این نشست علاوه بر بحث و تبادل نظر در خصوص نکوداشت و بزرگداشت  جشنواره چهل 
و سوم، گزارش بازبینی فیلم ها توسط شورای پروانه نمایش توسط معاون ارزشیابی و نظارت سازمان 

سینمایی مورد بررسی قرار گرفت.

 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان در نظر دارد استعلام کتبی مربوط به نگهداشت حفاظت الکترونیك انبار نفت شهید منتظری  را برگزار نماید. 

تاريخ انتشار فراخوان در روزنامه موضوع استعلام كتبي
مهلت اعلام آمادگي جهت مبلغ برآورد اوليه )ريال(های كثيرالانتشار

تحويل پاكاتشركت در استعلام كتبي

نگهداشت حفاظت الكترونيک انبار 
شهيد منتظری

ساعت 10 
1403/10/12

2.247.550.000
ساعت 14

1403/10/22

پس از تاييد شركت های متقاضي توسط 
سازمان حراست پاكات به شركت های 

تاييد شده تقديم خواهد شد
متقاضیان می توانند پس از انتشار فراخوان در روزنامه های کثیرالانتشار جهت اعلام آمادگی  شرکت در استعلام کتبی به صورت حضوری  به آدرس: اصفهان- کیلومتر 5 

اتوبان آزادگان- جنب پالایشگاه اصفهان- تاسیسات انبار نفت شهید محمد منتظری- واحد خدمات مهندسی مراجعه و یا با شماره 38162575-031 تماس حاصل نمایند. 
- شرط مهم جهت متقاضیان شرکت در استعلام کتبی:

  کلیه شرکت ها می بایست مجوزهای لازم از اداره کل توسعه سیستمهای حفاظت الکترونیك حراست را دارا بوده  و جزو شرکت های موجود در لیست کوتاه سازمان حراست 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران باشند. 

شناسه آگهی: 1856742

شماره آگهی مناقصه :  1403/47/111497 مورخه : 1403/10/10)امور تغذیه ای )تهیه، طبخ و توزیع غذا(– بیمارستان امام خمینی )ره(،دانشکده پرستاری و مراکز بهداشت 
شبکه بهداشت و درمان مهاباد – نوبت 3(

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی استان آذربایجانغربی در نظر دارد واگذاری امور تغذیه ای )تهیه، طبخ و توزیع غذا( بیمارستان امام خمینی )ره(، دانشکده 
پرستاری و مراکز بهداشت شبکه بهداشت و درمان شهرستان مهاباد )نوبت سوم( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس  www.setadiran.ir  برگزار 

نماید. 
تاریخ انتشار مناقصات در سامانه :  تاریخ 1403/10/11 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصات )دانلود( از سایت :  از مورخه 1403/10/11  لغایت  1403/10/13
مهلت زمانی ارائه مدارك :  ساعت 16  مورخه 1403/10/23 

)مهلت زمانی انجام بارگزاری مدارك شرکت در مناقصات در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و تحویل پاکت »الف« به حراست دانشگاه(
تاریخ بازگشایی پاکتها :  ساعت 9 صبح روز دوشنبه  مورخه 1403/10/24 

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصات و ارائه پاکتها :
آدرس : ارومیه- بلوار رسالت – انتهای کوی اورژانس – ستاد دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی آذربایجانغربی

تلفن تماس :  044-31937106 
شناسه آگهی: 1858447

فراخوان عمومی استعلام کتبی فراخوان عمومی استعلام کتبی 
) نوبت اول شماره ) نوبت اول شماره 35۰۱435۰۱4((

فراخوان مناقصه عمومی فراخوان مناقصه عمومی 
یک مرحله اییک مرحله ای

نوبت دوم

روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی استان آذربایجانغربی

منطقه اصفهان

 تاریخ نوبت اول: 1403/10/12    تاریخ نوبت دوم: 1403/10/15

نوبت دوم

1-اداره کل بنادر و دریانوردی استان گیلان در نظر دارد فراخوان مناقصه عمومی یك مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی  )یکپارچه( جهت انجام قرارداد: » اجرای 
عملیات ادامه محوطه سازی و احداث تاسیسات زیربنایی اراضی استحصالی بندرانزلی « )با شماره 1403/18( و شماره فراخوان » 2003003582000026 « را از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadairan.ir ) با انجام کلیه مراحل اعم از دریافت و تحویل اسناد تا ارائه پیشنهاد شرکت 

کنندگان و بازگشایی پاکتها (، به انجام رساند.
2- مهلت دریافت اسناد : از ساعت 10 صبح روز چهارشنبه  مورخ 1403/10/12 لغایت ساعت 10 صبح روز چهار شنبه مورخ 1403/10/19 

3- مهلت ارسال پیشنهاد : ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 1403/11/06   
4- زمان بازگشایی پاکتها : ساعت 10:30 صبح روز شنبه مورخ 1403/11/06   

5- برآورد اولیه مناقصه : به مبلغ  2/564/242/397/314 ریال )بحروف: دو هزار و پانصد و شصت و چهار میلیارد و دویست و چهل و دو میلیون و سیصد و نود و 
هفت هزار و سیصد و چهارده ریال(.

6- سپرده شرکت در فرآیند ارجاع کار: مناقصه گران باید اصل ضمانتنامه بانکی بدون قید و شرط و قابل تمدید به دفعات )مطابق مفاد آیین نامه تضمین 
معاملات دولتی(، به مبلغ 64.000.000.000 ریال )بحروف:شصت و چهار میلیارد ریال (، یا اصل فیش واریزی به حساب سپرده بندرانزلی تحت شماره 
IR 050100004101064571212345 نزد بانك مرکزی علاوه بر بارگذاری تصویر آن در سامانه ستاد به صورت فیزیکی در پاکت لاك و مهر شده طی نامه 

رسمی تا ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 1403/11/06 به دبیرخانه اداره کل بنادر ودریانوردی استان گیلان تحویل نمایند.
7- شرایط الزامی شرکت  در مناقصه: مطابق با ماده یك دستورالعمل شرکت در مناقصه و ردیف 15 اسناد استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران . 

8- اطلاعات مربوط به نشانی و تماس مناقصه گزار/ کارفرما: بندرانزلی- خیابان شهید مصطفی خمینی- اداره کل بنادر و دریانوردی استان گیلان-ساختمان 
اداری جدید - کدپستی: 95665-43156  - شناسه ملی : 14000180614 - کد اقتصادی :411319577986 .

دفتر پیمان و رسیدگی 01344992330 -اداره امور حقوقی و قراردادها 01344992992
شناسه آگهی: 1855474

شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان در نظر دارد، خدمات بهره برداری شهرستان های ایرانشهر و بمپور، را با مشخصات و شرایط زیر، از طریق ارزیابی کیفی، به پیمانکار واجد 
شرایط واگذار نماید:

1-نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان به نشانی استان سیستان و بلوچستان، زاهدان، بزرگراه خلیج فارس و تلفن 05433294537
2-محل اجرای پروژه: شهرستان های ایرانشهر و بمپور

3-حدود مبلغ برآورد اولیه: 685.000.000.000 ریال 
4-نوع و میزان تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانتنامه بانکی معتبر یا واریز وجه نقد به حساب شماره IR 920100004101014638163528 بانك مرکزی بنام پرداخت سایر 
منابع شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان )این ضمانتنامه باید طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی، مصوبه شماره 123402/ت 50659 هـ مورخ 94/9/22 هیأت محترم 

وزیران، تهیه و ارائه گردد(، به مبلغ 26.300.000.000 )بیست و شش میلیارد و سیصد میلیون( ریال 
5-زمان توزیع اسناد مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی: از روز  یکشنبه مورخ 1403/10/16 تا ساعت 16:00 روز چهارشنبه مورخ 1403/10/19

6-زمان بازگشت اسناد مناقصه و  ارزیابی کیفی به همراه رزومه: تا ساعت9:00 روز  شنبه مورخ 1403/11/06 
7-زمان گشایش پاکات مناقصه : ساعت 10:00 روز سه شنبه مورخ 1403/11/16

8-مدت اعتبار پیشنهادات: به مدت سه ماه از تاریخ آخرین موعد تسلیم پیشنهاد
9-کلیه مراحل برگزاری مناقصه از توزیع اسناد ارزیابی کیفی، بازگشت رزومه، دریافت اسناد مناقصه تا ارایه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیك دولت )ستاد( به آدرس https:\\Setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 
گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. قابل ذکر است کلیه اسناد مناقصه میبایست در سامانه فوق بارگذاری گردد. پاکت تضمین مناقصه )پاکت الف( 

علاوه بر بارگذاری در سامانه ستاد ایران، باید به صورت دستی نیز تحویل امور قراردادهای شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان گردد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص مناقصه و ارائه پاکت ها 054-33294537 

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 1456 و دفتر ثبت نامه 88969737 و85193768
اسناد و فرم های موجود در سامانه تدارکات الکترونیك دولت، میبایست تهیه، تکمیل و در سامانه  https:\\Setadiran.ir  بارگذاری گردد.

متقاضیان می توانند برای رویت این آگهی به آدرس پایگاه اینترنتی www.nigc–sbgc.ir  و https:\\Setadiran.ir نیز مراجعه نمایند.
شناسه آگهی: 1856753

م الف:1356
°c 18-21 دمای مطلوب زندگی

"  گاز سرمایه ملی است ، درست مصرف کنیم "

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای همراه با فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای همراه با 
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بندر کنگ، جواهری در سواحل هرمزگان است. این بندر 
که با بناهای سفید خود، »سانتورینی ایران« نامیده می شود، 

در سواحل زیبای استان هرمزگان خودنمایی می کند.
 بندر کنگ که با بناهای ســفید خود، »ســانتورینی ایران« 
نامیده می شود، در سواحل زیبای استان هرمزگان خودنمایی 
می کنــد و در حدود ۱۸۵ کیلومتری بندرعباس قرار دارد. این 
بندر زیبا با ترکیبی از جذابیت های تاریخی، فرهنگی و طبیعی، 
مقصدی نوظهور برای عاشــقان ســفر است. قلعه پرتغالی ها، 
برکه دریا دولت و موزه مردم شناسی تنها گوشه ای از جاهای 
دیدنی بندر کنگ را تشکیل می دهند. بهترین زمان برای سفر 
به بندر کنگ مانند دیگر جزایر و مناطق جنوبی کشــور، نیمه 
دوم سال است. این بندر زیبا، نه تنها به خاطر غذاهای لذیذش 
نظیر »ســوراغ«، »هواری«، »قلیه ماهی« و »کتلت ماهی« 
شــهرت دارد، بلکه به خاطر آثار تاریخی، مناظر طبیعی بکر و 
اقامت گاه های محلی، تجربه ای منحصربه فرد و متفاوت برای 

مسافران رقم می زند. 
بندر کنگ به عنوان یکی از شهرهای استان هرمزگان، در 
جنــوب ایــران قرار دارد. از نظر تقسیمات شــهری، به عنوان 
بخش مرکزی شهرســتان بندر لنگه شــناخته می شود. بندر 
کنگ حدود پنج کیلومتر از شهرســتان بندر لنگه فاصله دارد 
و با یک خط ســاحلی، به آب های خلیج فارس متصل اســت. 
بندر کنگ قدمت تاریخی زیادی دارد. این بندر در گذشــته، 
به عنوان یکی از پایگاه های تجاری مهم خلیج فارس به شمار 

می رفت. 
مــردم بنــدر کنگ به دلیل قدمت و تاریخچه بسیار غنی و 
طولانی این شــهر، دارای فرهنگی غنی و پربار نیز هســتند. 
طی سال های متمادی، سنت ها و رسوم مختلف با هم تلفیق 
شدند تا امروزه، فرهنگ مردم بندر کنگ را بسازند. مردم بندر 
کنگ، بسیار به آداب و رسوم و تاریخچه خود پایبند هستند و 
همــواره تلاش کرده انــد تا آن را زنــده نگه دارند. این آداب و 
رسوم و سنت های مختلف، در همه ابعاد زندگی مردم جاری 
است و یکی از جاذبه های گردشگری این منطقه نیز محسوب 
می شــود. در دل رویدادهای مختلف، غذاهای محلی، صنایع 
دستی و دیگر پدیده های فرهنگی این بندر، می توان به خوبی 
ردپای ســنت های مختلف مردمان این دیار را لمس کرد. از 
جمله مراسم مختلف مردمان بندر کنگ می توان به موارد زیر 

اشاره کرد.
ســال نو دریایی: این مراســم در تابستان برگزار می شود و 
به نام »ســال نو دریایی« نام گذاری شــده اســت. در این روز 
مردم به دریا می روند، با خاک ســرخ رنگ، به یکدیگر رنگ 
می پاشــند؛ تنه درختان و شــاخ حیوانات را رنگ می کنند و به 

جشن و پایکوبی مشغول می شوند.
مراسم ازدواج: آداب ازدواج و مراسم آن در بندر کنگ بسیار 
باشــکوه جشن گرفته می شــود. در گذشته برای هر ازدواج، 
هفت شــبانه روز مهمانی می دادند و شادی می کردند. امروزه، 
به سبب شرایط اقتصادی، مراسم طی سه روز برگزار می شود؛ 
اما تلاش می کنند تا تمامی آداب سنتی را به جای آورند. حجله 
بستن از جمله این آداب محسوب می شود؛ عروس و داماد در 
اتاق هایی که با آینه و انواع آویزهای رنگی تزیین شده است، 

بین یک هفته تا ۶ ماه می مانند و زندگی می کنند.
مراســم حل حلو: از دیگر مراسم قدیمی مردم بندر کنگ، 
می توان به رســم جالب »حل حلو« اشــاره کرد. در روزهای 
عید، مثل عید نیمه شعبان و عید قربان، خانواده ها شیرینی  و 
آجیل در خانه آماده می کنند. بسیاری از کودکان با شور و شوق 
بــه خیابــان می آیند و کلمه »حل حلــو« را می گویند؛ به این 
معنی که شیرینی می خواهند و خانواده ها، بسته های آماده را 
بین آنان پخش می کنند. بســته ها شــامل شیرینی، آجیل، 

تخم مرغ و مواد غذایی آماده است.
آب وهوای جنوب ایران، گرم و شــرجی اســت. بندر کنگ 

نیز جزو شهرهای بندری جنوب ایران به شمار می آید و هوایی 
شرجی دارد که در تابستان، میزان شرجی و رطوبت آن، بسیار 
بالا می رود. این شرایط، ماندن را برای مردمی که بومی نیستند 
و به این هوا عادت ندارند، سخت می کند. از این جهت، بهترین 
زمان سفر به بندر کنگ، پاییز، زمستان و نوروز است که هوا 
در این منطقه بهاری می شود. علاوه برآن، بندر کنگ، مقصدی 
جدید و تازه محسوب می شود و به نظر می رسد در ایام نوروز، 
مثل دیگر مقاصد گردشــگری ایران، شــلوغ نیســت. پس 
می توانید در این فصول، از ســفری جذاب به بندر کنگ لذت 

ببرید.
از چند راه می توانید خود را به شــهر بندری کنگ برسانید. 
به طور کلی دسترسی به شهر کنگ کار سختی نیست و انواع 
وسیله نقلیه برای رسیدن به آن وجود دارد. مهم ترین راه های 

دسترسی به این بندر را بررسی می کنیم.
خودروی شــخصی: از هرجای ایران، می توانید با ماشین 
خود به سمت بندر کنگ بروید؛ همچنین در مسیر از جاذبه های 
دیگر نیز دیدن کنید. مزیت ســفر با خودروی شــخصی این 

است که درون شهر، نیازی به وسیله نقلیه عمومی ندارید.
هواپیما: راهی آســان و ســریع برای رسیدن به بندر کنگ، 
ســفر با هواپیما اســت؛ اما در نظر داشــته باشید که این شهر، 
فرودگاه ندارد و اگر می خواهید با هواپیما سفر کنید، باید بلیط 
تهــران بــه بندرعباس یا تهران به بندر لنگــه را تهیه کنید. 
کوتاه ترین مسیر برای رسیدن به این شهر، استفاده از فرودگاه 
بندر لنگه اســت؛ زیرا فرودگاه بندر لنگه از شــهر بندر کنگ، 

حدود ۱۵ کیلومتر فاصله دارد.
شناور: اگر می خواهید کمی هیجان و تجربه جدید چاشنی 
سفر خود کنید، می توانید خودتان را با هواپیما به قشم یا کیش 
برســانید؛ پس از آن با اســتفاده از مسیر دریایی، از کیش به 
چارک بروید و از آنجا ۴۵ دقیقه تا بندر کنگ را زمینی ســفر 
کنید. این روش به شــما کمک می کند که از جزایر کیش و 
قشم نیز دیدن کنید و همچنین از مسیر دریایی نیز لذت ببرید

در یک دوره تاریخی، جنوب ایران توسط پرتغالی ها اشغال 
شــد. در آن زمان، پرتغالی ها برای رفت وآمد کشتی هایشان، 
لنگرگاه و قلعه ای نظامی در بندر کنگ ســاخته بودند که از 
منافــع آن هــا در ایران محافظت می کرد. در حال حاضر از آن 
بنــای بزرگ و عظیم، یک برج به همراه آثاری از قلعه به جای 
مانده اســت. ســنگ و ساروج، مصالح تشکیل دهنده این برج 
هســتند و بازدیدکننــدگان می تواننــد درون آن قدم بزنند و 

معماری این برج را نظاره گر باشند.
یکی از جاذبه های مهم بندر لنگه، برکه های آن است. این 
برکه ها همان آب انبارهای ســنتی هســتند که از گذشته های 
دور، به منظور ذخیره سازی آب، از آن ها استفاده می شد. یکی 
از بزرگ تریــن این آب انبارها، »برکه دریا دولت« نام دارد که 
به ســبب ابعاد بزرگ آن، چنین اســمی بر آن نهاده اند. این 
آب انبــار جذاب، قطری حــدود ۲۸ متر و عمق حدود ۱۴ متر 
دارد.برکه دریا دولت از ســنگ و ســاروج ســاخته شده است. 
بادگیــر بــزرگی که روی آن قرار دارد، برای تهویه طبیعی آب 
درون این برکه اســتفاده می شــود. همچنین وسعت زیاد این 
برکه ســبب شــد تا سقفی برای آن در نظر گرفته نشود و این 
برکه به شــکل طبیعی خنک بماند. قدمت برکه دریا دولت را 
مربــوط بــه دوره اتابکان فارس می داننــد و از آن زمان، این 
آب انبــار، همچنان پابرجاســت. برای دیــدن این برکه زیبا 

می توانید به سمت شمال بندر کنگ و جاده بستک بروید.
معماری خانه ها در بندر کنگ، بسیار خاص و منحصربه فرد 
اســت. از جمله مهم ترین نمونه های این ســبک معماری، 
می تــوان به »خانه گلبتان« اشــاره کرد. ایــن خانه یکی از 
مهم تریــن نمادهــای فرهنگی و هنر معمــاری بندر کنگ 
محســوب می شــود. از گذشته های دور، ســاخت خانه های 
تاریخی بندر کنگ، به شکلی بود که اوج مهمان نوازی را برای 

مهمانــان به جــای آورد و همه اجــزا موجب هدایت و دعوت 
مهمان به داخل خانه شــود؛ علاوه برآن، مانند بسیاری دیگر 
از خانه های ایرانی، خانه گلبتان نیز دارای یک حیاط مرکزی 
اســت کــه اتاق ها با کاربردهای مختلــف در اطراف آن قرار 

گرفته اند.
خانــه تاریخی گلبتان بزرگ ترین خانه تاریخی بندر کنگ 
محسوب می شود و به خوبی نشان دهنده زندگی یک خانواده 
اصیل و اشرافی است. این خانه با گچبری های زیبا و نقوش 
منحصربه فــرد خــود، یــکی از جاذبه های مهــم بندر کنگ 
محسوب می شود؛ اما درب ورودی و نمای بسیار ساده ای دارد. 
همچنیــن خانه گلبتان با وجود پنج بادگیر، بیشــترین تعداد 
بادگیر را در میان خانه های بندر کنگ دارد که در نوع خودش 

حائز اهمیت است.
از دیگر جاذبه هایی که در ســفر به بندر کنگ باید حتما به 
آن ســر بزنید، می توان به »قلعه لشــتان« اشاره کرد. قدمت 
قلعه لشتان را حدودا قبل از اسلام تخمین زده اند و یک قلعه 
باســتانی محسوب می شــود. اگر در بالاترین نقطه این قلعه 
بنشینید، می توانید نظاره گر کلوت های اطراف، کل شهر بندر 
کنگ و خلیج فارس باشید. وجود قلعه لشــتان روی یکی از 
کوه های این منطقه، ســبب شــده است که این قلعه از پایین 
دیده نشــود. در گذشــته برای رسیدن به قلعه، پلکانی از دل 
سنگ های کوه ساخته بودند و دورتادور قلعه دیوار بلندی وجود 
داشــت کــه چند برج نگهبــانی آن را احاطه کرده  بود. از این 
برج هــا، کل مناطــق اطراف و خلیج فارس به خوبی دیده بانی 
می شد.بندر کنگ از گذشته های دور، محل تجارت و آمدوشد 
کشــتی های مختلف تجاری بوده اســت. همچنین بازارهای 
بسیار زیبایی برای خرید در آن وجود دارد. بازار ماهی فروشان 
کنار »اسکله صیادی« که در آن ماهیان تازه صید شده، برای 
فروش در اختیار مســافران و مــردم محلی قرار می گیرند. از 
دیگر بازارهای مهم بندر کنگ، می توان به بازار بندر در خیابان 
طالقانی که نمونه های مختلفی از صنایع دستی مردمان این 
دیار در آن به چشــم می خورد، اشــاره کرد. »مجتمع تجاری 
بادگیر« نیز از دیگر بازارهایی محسوب می شود که می توانید 
کالاهایی با قیمت مناسب از آن خریداری کنید. مجتمع بادگیر 

در خیابان شهید رجایی قرار دارد.
یــکی از مناظر بسیار زیبایی کــه در بندر کنگ می توانید 
شاهد آن باشید، حضور تعداد زیادی کشتی در اسکله و ساحل 
این بندر است. منظره ای با قایق و کشتی های کوچک و بزرگ، 
پس زمینه ای جذاب و منحصربه فرد، برای عکس های شــما 
محسوب می شود. علاوه بر آن، در ساحل بندر کنگ، پارکی 
به نام پارک »شــهدای خلیج فارس« وجود دارد که قدم زدن 
در آن، همــراه بــا نسیم دلنشیــنی که از روی خلیج فارس به 
ساحل می وزد، تجربه ای درخشان از سفر به بندر کنگ برای 

شما به وجود می آورد.
بــرخی از بــزرگان بندر کنگ، تصمیــم گرفتند که برای 
محافظت از آیین دریانوردی، ابزار و وســایل و نقشــه های 
دریانــوردی را جمــع آوری کنند و آنان را برای بازدید مردم و 
مسافران در معرض دید عموم قرار دهند. این موزه، در خانه ای 
که با بادگیر و المان های معماری بندر کنگ شناخته می شود 
ایجاد شد. علاوه برآن، انواع ظروف قدیمی نیز از آثار باارزش 
این موزه است. یکی از اتاق های موزه مردم شناسی را با وسایل 
مختلف تزیین کردند تا نمادی از »اتاق حجله« باشــد که از 
گذشــته های دور جزو رسوم ازدواج مردم این دیار بوده است. 
بــا بازدیــد از ایــن موزه، مردمان بندر کنگ را بهتر و بیشــتر 
می شــناسید.بنای مسجد دو محرابه در غرب بندر کنگ قرار 
دارد. به نظر می رســد این بنا در گذشــته های دور هم مسجد 
بوده اســت و هم کاروانســرایی که ماهیگیــران و کارکنان 
کشتی ها در آن استراحت می کردند. کاوش ها در اطراف این 
بنای تاریخی هنوز هم ادامه دارد؛ اما در حال حاضر وجود دو 

محراب در این مسجد، نشان دهنده رونق و آبادانی بندر کنگ 
در ســال های مختلف تاریخ اســت. این بنا را با مصالحی مثل 
سنگ و ساروج، در سه طبقه ساخته اند که این تعداد طبقات، 
همراه با معماری خاص مسجد، عظمت و شکوه آن را روایت 

می کند.
بــرای اقامــت در بندر کنگ، لمس زندگی در دل معماری 
محلی و سنت های این دیار است. اقامتگاه های بومگردی در 
بندر کنگ، این امکان را فراهم می آورند تا گردشگران زندگی 
در بطــن جامعــه محلی و خانه های آنان را لمس کنند. علاوه 
بر همه این موارد، اگر در سفر خود، به دنبال هیجان بیشتری 
می گردید، در سواحل بندر کنگ کمپ کنید. مکان هایی مثل 
»ســاحل مکســر«، »ساحل بنود« و »کوه گنو« این امکان را 

برای گردشگران فراهم می کند.
تنــوع غذای محلی مردم بندر کنگ و آداب مختلف پخت 
آن، در نوع خود بی نظیر اســت. هر منطقه جغرافیایی منطبق 
با اقلیم خود، غذاهای مخصوص به خود را استفاده می کنند. 
به همین ســبب، غذای معمول مردم بندر کنگ بیشتر شامل 
ماهی و خرما می شود. به طور کلی غذاهای این منطقه به دو 

دسته خوراکی های دریایی و غیردریایی تقسیم می شود.
غذاهای دریایی: در بندر کنگ انواع غذاهای دریایی وجود 
دارد و با توجه به اینکه در خلیج فارس حدود ۴۰۰ گونه ماهی 
زندگی می کنند که تعداد بسیاری از آن ها خوراکی هســتند، 
این تنوع غذاهای دریایی، کاملا منطقی  به نظر می رســد. نام 
برخی از غذاهای دریایی که پیشــنهاد می کنیم حتما آن ها را 
تجربه کنید؛ شــامل »ســوراغ«، »هواری«، »قلیه ماهی«، 
»کتلت مــاهی«، »مطبق«، »مرگیــه«، »ته چین ماهی«، 
»ممــخ«، »کتلــت ماهی مرکب« و غذاهای تهیه شــده از 
خرچنگ می شود.غذاهای غیر دریایی: این نوع غذاها نیز به وفور 
در بندر کنگ یافت می شود. »گوبولی« غذای معروف بندر کنگ 
اســت که با برنج، گوشــت یا مرغ، نخود، پیاز و کشمش پخته 
می شــود. علاوه بر آن، نان های مختلفی در این منطقه پخت 
می شــود. این نان ها باید به شــکلی طبخ شوند که مردان بندر 
کنگ، در سفرهای دریایی خود بتوانند از آن ها استفاده کنند و 
همچنین رطوبت زیاد هوا، آن ها را خراب نکند. »نام تموشی«، 
»نان خمیر«، »نان کپوک«، »رگاگ«، »بالاتوه«، »شل شلی« 
و... از این نوع هستند. علاوه بر نان، انواع ترشی جات مخصوص 
جنوب ایران و بندر کنگ وجود دارد که شامل »گلرم زنگی«، 

»ترشی انبه کال«، »ترشی انبوک« و... می شود.
مردم محلی بندر کنگ همواره در حال تلاش برای کسب 
روزی حلال هســتند. زنان این منطقه، انواع صنایع دســتی را 
برای فروش می سازند. با تهیه سوغات، می توانید قطعه ای از 
خاطرات سفر به شهر کنگ را همراه خود به خانه ببرید. سوغات 
بندر کنگ به چهار گروه عمده دســته بندی می شــود. صنایع 
دســتی تزیینی که شامل »خوس دوزی«، »کمان دوزی« و 
»گلابتون دوزی« می شود. گروه دیگر محصولاتی مرتبط با 
درخت نخل هستند که شامل »بافت حصیری« و زنبیل های 
نگهداری خرما می شــوند؛ از این میان، »گت« برای خرمای 
مرغوب، »کوراغ« برای خرمای بی هســته و »کفات« برای 
خرمای خراب  استفاده می شود. گروه سوم، محصولاتی را در 
بر می گیرد که از خاک رس ساخته می شوند و چهارمین گروه، 
صنایع دستی مرتبط با ماهیگیری هستند؛ مثل »توربافی« و 

»گرگوربافی« که از لوازم صید ماهی محسوب می شوند.
»عروســک های خمیری« از دست سازه های سنتی بندر 
هســتند که مردم آن ها را می ســازند و به فروش می رسانند. 
به دلیل همســایگی بندر کنگ بــا خلیج فارس، انواع صنایع 
دســتی دریایی مثل منبــت کاری روی صدف و صدف های 
تزیینی نیز از جمله ســوغات این منطقه محســوب می شوند. 
لباس های مختلف محلی، دیگر ســوغات محبوب مسافران 

است.

چه لباس هایی در سفرهای زمستانی سفر به بندر کنگ؛ ملاقات با سانتورینی ایران
انتخاب کنیم

انتخاب لباس  برای سفرهای زمستانی نقش مهمی در راحتی و ایمنی شما 
دارد. با انتخاب لباس های مناسب، تجربه ای گرم و به یادماندنی از سفر خواهید 

داشت.
 سفرهای زمستانی، تجربه ای متفاوت و هیجان انگیز است که ما را به دل 
مناظر برفی و هوای تازه و خنک دعوت می کند؛ اما یکی از مهم ترین عوامل 
برای لذت بردن از این ســفرها، انتخاب لباس های مناســب برای هوای سرد 
است. لباس هایی که نه تنها شما را در برابر سرمای شدید و بادهای تند محافظت 

می کنند، بلکه راحتی و آزادی حرکت را نیز فراهم می آورند.
از لایه های زیرین گرم کننده گرفته تا کت های ضدآب و کفش های عایق، 
هر قطعه از لباس زمستانی نقشی حیاتی در حفظ گرما و سلامت شما در طول 
سفر دارد. علاوه بر جنس پارچه هایی نظیر پشم و کشمیر، برندها نیز از عوامل 
مهم در انتخاب لباس زمســتانی هســتند که برخی از آن ها شامل »کلمبیا« و 
»ماموت« می شــود. در اینجا، به بررسی نکات مهم در انتخاب و اســتفاده از 

لباس های مخصوص هوای سرد می پردازیم.
سفر به مناطق سردسیر و زمستانی نیازمند آمادگی کامل، به ویژه در انتخاب 
لباس  اســت. هدف اصلی از انتخاب لباس های مناســب، حفظ گرمای بدن، 
جلوگیری از نفوذ ســرما و راحتی در حرکت اســت. در ادامه به طور جامع تر به 

توضیح لباس ها و تجهیزات ضروری برای این نوع سفرها می پردازیم.
سیستم لایه بندی یکی از کلیدی ترین اصول در انتخاب لباس های زمستانی 
اســت. این روش نه تنها گرما را حفظ می کند، بلکه امکان تنظیم دمای بدن 

در شرایط مختلف را فراهم می کند.
لایه زیرین: این لایه مستقیما با پوست تماس دارد و وظیفه اصلی آن دفع 
رطوبت و جلوگیری از احساس سرما است. لباس هایی از جنس پشم مرینوس 
یــا الیاف مصنوعی بهترین گزینه هســتند. این مــواد نه تنها رطوبت را جذب 
می کنند بلکه ســریع خشــک می شوند. اســتفاده از لباس های نخی توصیه 
نمی شود؛ زیرا رطوبت را در خود نگه می دارند و باعث سرد شدن بدن می شوند

لایه میانی: این لایه وظیفه عایق بندی حرارتی را بر عهده دارد و به حفظ 
گرمــای بــدن کمک می کند. ژاکت هــای پلار، ژاکت های پر یا لباس هایی از 
جنس الیاف مصنوعی عایق گزینه های بسیار مناسبی هستند. ضخامت لایه 

میانی باید با توجه به دمای مقصد انتخاب شود.
لایه بیرونی:  این لایه شــما را در برابر باد، باران و برف محافظت می کند. 
کاپشن های ضد آب و ضد باد که دارای قابلیت تنفس هستند، بهترین انتخاب ها 
محســوب می شــوند. همچنین اطمینان حاصل کنید که کلاه و زیپ های این 

لایه به خوبی مانع نفوذ سرما شوند.
پاها از جمله اندام هایی هســتند که باید به خوبی در برابر ســرما محافظت 
شوند. برای این منظور، بهتر است، شلوارهای ضد آب و عایق دار یا شلوارهای 
مخصوص اســکی انتخاب کنید که برای شــرایط برفی و یخبندان مناســب 

هستند.
این شــلوارها باید ســبک و راحت باشــند و در عین حال از ورود آب و باد 
جلوگیری کنند. برای لایه زیرین، از شــلوارهای تنگ یا لگ های گرم کن که 
از جنس پشــم مرینوس یا مواد حرارتی مشــابه هستند استفاده کنید. این لایه 

به حفظ گرما کمک می کند و در عین حال عرق را دفع می کند.
انتخــاب کفــش مناســب نقش بسیار مهمی در راحتی شــما ایفا می کند. 
کفش های ضدآب با کفی های آج دار و قابلیت عایق بندی، برای جلوگیری از 
ســر خوردن و اســتفاده در برف و یخ ضروری هســتند. همچنین اســتفاده از 
جوراب هــای پشــمی ضخیم یا حرارتی داخل کفش نیــز، به افزایش گرما و 

جلوگیری از تاول کمک می کند.
اکسســوری ها نقش حیاتی در حفظ گرمای بدن و جلوگیری از نفوذ ســرما 

دارند.
کلاه گرم: کلاه های پشــمی یا بافتنی که گوش ها را می پوشــانند، بهترین 
انتخاب هســتند؛ چراکه این کلاه ها می توانند به طور موثری از اتلاف گرما از 

طریق سر جلوگیری کنند.
دستکش: دستکش های ضدآب و عایق دار از جنس مواد حرارتی یا گورتکس 
مناســب هســتند. اگر به اســتفاده از تلفن همراه نیاز دارید، دستکش هایی که 

دارای قابلیت لمسی هستند انتخاب کنید.
شــال  گردن یا گتر گردن: برای محافظت از گردن و جلوگیری از نفوذ باد، 
شــال  گردن های ضخیم یا گترهای گردن گزینه ای مناســب به شمار می آیند. 
این اکسسوری ها فضای خالی بین کاپشن و صورت را به خوبی پوشش می دهند

عینک آفتابی: برف می تواند نور خورشید را به  شــدت بازتاب دهد و باعث 
آسیب به چشــم ها شــود؛ بنابراین برای محافظت از چشــمانتان در سفرهای 

زمستانی، حتما از عینک  های آفتابی با UV بالا استفاده کنید.
پاها بیشــتر از هر نقطه دیگری از بدن، در معرض ســرما و رطوبت قرار 
می گیرند؛ بنابراین برای گرم نگه داشتن پاها از جوراب های پشمی یا حرارتی 

با ضخامت مناسب استفاده کنید.
در سفرهای زمستانی بهتر است، در لایه داخلی از جوراب های نازک برای 
جلوگیری از ساییدگی و تاول و در لایه بیرونی از جوراب های ضخیم تر برای 

حفظ گرما استفاده کنید.
کاپشــن های زمســتانی باید از ویژگی هایی نظیر عایق بندی مناسب برای 
حفظ گرما، ضدآب بودن برای جلوگیری از نفوذ برف و باران، داشــتن کلاه با 
قابلیت تنظیم برای محافظت از سر، وزن سبک و طراحی ارگونومیک برخوردار 
باشد. همچنین سعی کنید، برای بهتر دیده شدن در برف یا شرایط کم نور، از 

لباس هایی با رنگ روشن استفاده کنید.
شب های سرد زمستانی نیازمند لباس های خواب گرم و راحت است. شلوار 
و بلوز پشمی یا لباس های گرم کن سبک، گزینه های مناسبی برای خواب در 
چادر یا محل اقامت ســرد هســتند. در ضمن همیشــه یک دست لباس اضافه 

همراه داشته باشید تا در صورت خیس شدن، جایگزین کنید.
پارچه های گرم و مناسب برای لباس های سفری باید سبک، بادوام و عایق 

گرما باشند. در زیر به چند نوع از این پارچه ها اشاره می کنیم:
پارچه یا لایه پر معمولا در کاپشن ها و ژیله ها استفاده می شود و از بهترین 
عایق ها برای هوای سرد است. پر، سبک و فشرده  شونده است و به راحتی در 
کیف یا چمدان جای می گیرد؛ اما اگر در معرض رطوبت قرار گیرد، عایق بودن 
خــود را از دســت می دهــد و به همین علــت  آن را با یک لایه ضد آب ترکیب 
می کنند. این نوع لباس ها برای سفر به مناطق کوهستانی یا برفی بسیار مناسب 
هستند.پارچه های مصنوعی مانند »پلی استر« و »نایلون« به دلیل دوام بالا و 
خشک شــونده سریع، گزینه ای مقرون به صرفه و کاربردی برای سفر هستند. 
این پارچه ها معمولا به صورت ضدآب یا بادگیر تولید می شوند و برای لباس های 
لایه بیرونی ایدئال هســتند. علاوه بر این، وزن ســبک و قیمت مناسب آن ها 
باعث می شــود برای ســفرهای طولانی یا ماجراجویی در طبیعت گزینه ای 
پرطرفدار باشند.»پشم« انتخابی مناسب برای لباس های گرم در سفر محسوب 
می شــود؛ زیــرا به خــوبی گرما را در خود حفظ می کنــد. همچنین، این پارچه 
به صورت طبیعی در برابر بو مقاوم اســت، به همین دلیل می توان آن را برای 

چندین روز بدون شست وشو استفاده کرد.
پشــم در شــرایط مرطوب نیز عملکرد مناســبی دارد؛ حتا اگر خیس شود، 
همچنان گرمای بدن را حفظ می کند. برای سفر به مناطق سردسیر، ژاکت ها 

و شال های پشمی گزینه ای ایدئال هستند.
»میکروفایبر« پارچه ای سبک و نرم است که برای شال ها، دستکش ها یا 
پتوهای ســفری کاربرد دارد. این پارچه خاصیت خشک شــونده ســریع دارد و 
می تواند به راحتی شسته و دوباره استفاده شود. میکروفایبر به دلیل وزن کم و 
قابلیت جمع شدن در اندازه کوچک، برای سفرهای کم جا یا حمل آسان وسایل 

انتخابی عالی است.

خبر

بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی کاشی، سرامیک،چینی 
بهداشتی و صنایع وابسته  با حضور مشاور اقتصادی رئیس 
رئیس  نایب  تجارت،  و  صنعت،معدن  وزیر  معاون  جمهور، 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی و دیگر مقامات 

مرتبط، گشایش یافت.
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی نمایشگاه: در این 
نمایشگاه بین از ۹۰ شرکت داخلی و خارجی حضور و مشارکت 
دارند و نوین ترین طرح ها و تولیدات خود را ارائه و در معرض 

دید علاقمندان قرار دادند. 
احمد میرزائی، رئیس ستاد اجرایی این نمایشگاه گفت: بیست 
و نهمین نمایشگاه بین المللی کاشی، سرامیک،چینی بهداشتی 
و صنایع وابسته در فضایی بالغ بر ده هزار متر مربع و با حضور 
برترین فعالان، تولید کنندگان و صادر کنندگان برپا شده است 
و تا ۱۶ دی ماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 

ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: در این نمایشگاه ۷ گروه کالایی شامل: کاشی 
و سرامیک، چینی بهداشتی، ماشین آلات و تجهیزات، رنگ و 
لعاب و مواد اولیه، پخت سوم و شرکت های بازرگانی پخش 

کاشی و نشریات تخصصی مرتبط حضور دارند
میرزائی اضافه کرد: این نمایشگاه فرصت مغتنمی را فراهم 
می کند تا تجار، طراحان، مهندسین، معماران، دانشجویان رشته 

کاشی و سرامیک و .... بتوانند با آخرین دستاورد ها، طرح ها و 
ایده های جدید صنعت کاشی و سرامیک آشنا شوند.

شناسایی بازار های جدید صادراتی، توسعه صادرات، معرفی 
ظرفیت های بالقوه و بالفعل این بخش صنعتی کشور، ایجاد 

زمینه اشتغال و کارآفرینی، آشنایی دست اندرکاران با محصولات 
و نوآوری ها و ظرفیت های موجود، ایجاد فضای رقابتی سالم 
میان تولیدکنندگان داخلی برای ارتقاء کیفیت تولیدات و ایجاد 
ارتباط مستقیم میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان مهمترین 

اهداف برگزاری بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی کاشی، 
است.جمهوری  وابسته   صنایع  و  بهداشتی  سرامیک،چینی 
اسلامی ایران در زمینه تولید کاشی و سرامیک رتبه پنجم جهان 
را در اختیار دارد. در کشور سالانه بیش از ۵۰۰ میلیون متر مربع 
کاشی و سرامیک تولید می شود.در زمینه صادرات هم کشورمان 
جایگاه پنجم جهان را در اختیار دارد. میزان صادرات کاشی و 
سرامیک کشورمان سال گذشته بیش از ۲۰۰ میلیون متر مربع 
بود. محصولات این صنعت به ۶۰ کشور جهان صادر می شود.

همه کشور ها ی منطقه و بیشتر کشور های اروپایی و آسیایی، 
مشتری محصولات صنعت کاشی و سرامیک ایران هستند. در 
کشور بیش از ۱۵۰ واحد تولیدی کاشی و سرامیک فعال هستند 
که زمینه اشتغال بیش ۴۵۰ هزار نفر بصورت مستقیم و غیر 
مستقیم فراهم کرده اند.در این نمایشگاه همچنین بیش از پنجاه 
شرکت دانش بنیان و مرکز تحقیقاتی و علمی و پارک های علم 
و فناوری حضور دارند و آخرین یافته های علمی، تحقیقاتی و 
پژوهشی خود را ارائه و به نمایش عموم می گذارند که ارائه ۸ 

محصول پژوهشی و فناورانه جدید از آن جمله است.
بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی کاشی، سرامیک و چینی 
بهداشتی تهران  تا ۱۶ دی ماه هر روز از ساعت ۸ صبح الی ۱۵ 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران آماده بازدید 

علاقمندان است.

در محل دائمی نمايشگاههای بين المللی تهران

افتتاح بيست و نهمين نمايشگاه بين المللی کاشي و سراميک در تهران
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با پایان یافتن ســال ۲۰۲۴ پیش بینی های زیادی از نحوه 
درگیر شــدن هوش مصنوعی با زندگی کاربران صورت گرفته 
که از هوش مصنوعی شــخصی ســازی شده و نفوذ بیشتر در 

عرصه های مختلف تولید محتوا را شامل می شود.
بــه گزارش خبرنگار مهر؛ با پایان ســال ۲۰۲۴، این زمان 
فرصتی ارزشــمند برای بازنگری در روندهای برجسته هوش 
مصنوعی فراهم آورده است. به عقیده کارشناسان، سال گذشته 
شاهد شکوفایی فناوری هایی بود که تأثیرات عمیقی بر صنایع 
مختلف داشتند. مدل های چندرسانه ای که توانستند متن، صدا 
و تصویــر را به طــور همزمان پــردازش کنند، مدل های زبانی 
کوچک که امکان اجرای الگوریتم های هوش مصنوعی روی 
دستگاه های کوچک و غیرپیشرفته را فراهم کردند و همچنین 
سفارشی ســازی سیستم های مولد که برای اولین بار نیازهای 
خاص کسب وکارها را به شکلی دقیق پاسخ دادند. این تحلیل، 
بر اساس داده های معتبر از گزارش های مؤسسه گارتنر و شرکت 
اسنوفلیک، تلاش دارد تصویری روشن از آینده هوش مصنوعی 
در سال ۲۰۲۵ ارائه دهد. این چشم انداز نه تنها روندهای کلیدی 
گذشته را مرور می کند، بلکه به بررسی فرصت ها و چالش های 

پیش رو نیز می پردازد.
روندهای کلیدی سال ۲۰۲۴

در ســال ۲۰۲۴، هوش مصنوعی شــاهد پیشــرفت های 
چشمگیری بود که هر یک به نحوی توانستند مسیر توسعه این 
فناوری را متحول کنند. در ادامه، به سه روند کلیدی این سال 

و تأثیرات آن ها پرداخته می شود:
هوش مصنوعی چندرســانه ای: ترکیب متن، صدا و تصویر 
در مدل های واحد تحولی چشــمگیر در قابلیت های پردازشی 
هوش مصنوعی ایجاد کرد. این پیشرفت به مدل ها امکان داد 
تا درک عمیق تری از داده های چندرسانه ای داشته باشند و در 
حوزه هایی نظیر بازاریابی دیجیتال، خدمات مشــتریان و حتی 
حوزه های خلاقانه مانند تولید محتوا به کار گرفته شــوند. به 
عنوان مثال، مدل های چندرسانه ای توانستند ویدئوها را تحلیل 
کرده و متن مرتبط با آن را تولید کنند یا تصاویر را با توضیحات 
صــوتی تطبیــق دهند. با این حال، چالش هایی همچنان باقی 
اســت که از جمله آن ها می توان به نیاز مبرم به بهبود دقت در 
ترکیب داده های چندرســانه ای و افزایش کارایی در شــرایط 
واقعی اشــاره کرد؛ مسائلی که نیازمند سرمایه گذاری بیشتر در 

تحقیقات و توسعه هستند.
مدل های زبانی کوچک )SLM(: این مدل ها با هدف اجرا 
روی دســتگاه های کوچک و کاهش وابستگی به منابع بزرگ 
محاسباتی معرفی شدند. این پیشرفت تحولی بود که به کاربران 
اجــازه داد قابلیت های پیشــرفته هــوش مصنوعی را بر روی 
دســتگاه هایی ماننــد تلفن هــای هوشــمند، تبلت ها و حتی 
ســاعت های هوشــمند تجربه کنند. مدل های کوچک زبان با 
فشرده ســازی الگوریتم هــای پیچیــده و کاهش نیاز به منابع 
ســخت افزاری قوی، امکان دســترسی گســترده تر به هوش 
مصنوعی را فراهم کردند. با این حال، این مدل ها همچنان با 
چالش هــایی نظیر محدودیت در دقــت و توانایی پردازش در 
مقایسه با مدل های بزرگ تر روبه رو هستند. توسعه این فناوری 
 )IoT( همچنیــن راه را برای نوآوری هایی مانند اینترنت اشیا
هموار نموده و در صنایعی نظیر سلامت، آموزش و ســرگرمی 

کاربردهای قابل توجهی پیدا کرده است.
هــوش مصنــوعی مولــد قابل سفارشی ســازی شــده: 
کسب وکارها به این نتیجه رسیدند که راهکارهای یکسان برای 
همــه کاربــران دیگر کافی نیســتند و نیاز به سیســتم های 
سفارشی شده روزبه روز بیشتر احساس می شود. این روند باعث 
شــد ســازمان ها به دنبال طراحی و توسعه مدل هایی بروند که 
کاملااً با نیازهای خاص و محیط کاری آن ها تطابق دارند. برای 
مثال، در حوزه سلامت، سیستم های مولدی که بتوانند داده های 

بیمار را تحلیل کرده و درمان های پیشنهادی را شخصی سازی 
کنند، به شــدت مورد استقبال قرار گرفتند. همچنین در صنایع 
خرده فروشی، این فناوری به برندها اجازه داد تا تجربه خریدی 
متناسب با نیازها و ترجیحات هر مشتری ارائه دهند. این فرایند 
سفارشی ســازی نه تنها بهره وری را افزایش داد، بلکه رضایت 
مشــتریان را نیز به شــکل چشمگیری بهبود بخشید. از سوی 
دیگــر، چالش هــایی مانند هزینه های بالای توســعه و نیاز به 
تیم های متخصص برای پیاده ســازی این سیستم ها همچنان 

به عنوان موانع مهم باقی مانده اند.
پیش بینی های مهم برای ۲۰۲۵

۱. هوش مصنوعی لبه )Edge AI( روی دســتگاه های 
شخصی: یکی از پیشرفت های پیش بینی شده برای سال ۲۰۲۵، 
فشرده سازی مدل های زبانی بزرگ )LLMs( برای اجرا روی 
دســتگاه های کوچک مانند گوشی های هوشمند و گجت های 
پوشیدنی است. این فناوری ها بدون نیاز مداوم به اتصال اینترنت 
فعالیت خواهند کرد، اگرچه ممکن است دقت و کارایی کمتری 

نسبت به نسخه های ابری داشته باشند.
۲. عوامــل خودمختار هوش مصنــوعی: هوش مصنوعی 
به تدریــج جایــگاه خود را بــه عنوان همکارانی مســتقل در 
محیط هــای کاری تثبیت خواهد کــرد. این عوامل، علاوه بر 
کمــک بــه انجام وظایف، می توانند مدیریت و اجرای پروژه ها 
را نیــز بر عهده بگیرند. بر اســاس تحلیل های صورت گرفته، 
تعداد این عامل ها تا ســال ۲۰۲۵ از تعداد انســان ها در برخی 

محیط های کاری فراتر خواهد رفت.
۳. آموزش هوش مصنوعی در تمام رشــته ها: بر اســاس 
پیش بینی هــای صورت گرفته، با راه اندازی کنســرسیوم ملی 
هــوش مصنوعی کاربردی ایالات متحــده، در اکتبر ۲۰۲۴، 
آموزش های مرتبط با هوش مصنوعی به صورت گســترده در 
رشــته های مختلف دانشگاهی از جمله هنر، تاریخ و پرستاری 
وارد خواهند شد. این تحول، مهارت های ضروری برای دنیایی 
کــه هــوش مصنــوعی بخشی از همه چیز اســت را در اختیار 

دانشجویان قرار خواهد داد.
پیش بینی های گارتنر برای ۲۰۲۵

در این بخش، به ســه محور اصلی پیش بینی های مؤسسه 
گارتنر برای هوش مصنوعی در سال ۲۰۲۵ می پردازیم:

گسترش هوش مصنوعی مولد فراتر از متن: این فناوری از 
تولیــد متون نوشــتاری فراتر رفتــه و به حوزه هایی نظیر تولید 
ویدئو، صدا و حتی کدنویسی نیز گســترش بیشــتری خواهد 

یافت. این پیشرفت، صنایع مختلف را متحول می کند. به عنوان 
مثال، در صنعت سرگرمی، تولید ویدئوهای سفارشی و تعاملی 
بــا ســرعت و دقــت بالا ممکن خواهد شــد. در حوزه فناوری 
اطلاعــات، تولید کدهای بهینه و ســریع بــرای برنامه های 
نرم افزاری با اســتفاده از هوش مصنوعی مولد، فرآیند توســعه 
نرم افزار را تســریع می کنــد. همچنین، تولید محتوای صوتی 
مانند پادکســت ها و موسیقی های سفارشی بر اساس نیازهای 
خاص کاربران، از دیگر کاربردهای این فناوری در سال ۲۰۲۵ 
اســت که به صورت برجســته تر پیگیری خواهد شد. گسترش 
این قابلیت ها، افق های جدیدی برای خلاقیت و بهره وری در 
صنایع گوناگون ایجاد می کند و مسیر تازه ای برای نوآوری های 

دیجیتال باز می نماید.
دموکراتیزه شدن هوش مصنوعی: ظهور پلتفرم های بدون 
کد و کم کد، در سال ۲۰۲۵ استفاده از هوش مصنوعی را برای 
افراد غیرمتخصص ممکن خواهد ساخت. فناوری های مذکور 
بــه کاربــران این امکان را می دهند که بدون نیاز به دانش فنی 
عمیق، برنامه ها و ابزارهای مبتنی بر هوش مصنوعی را طراحی 
و پیاده ســازی کنند. برای مثال، در حوزه تجارت الکترونیک، 
فروشــگاه های کوچک می توانند از ابزارهای مبتنی بر هوش 
مصنوعی برای شخصی سازی تجربه خرید مشتریان خود بهره 
ببرند. همچنین، در حوزه آموزش، معلمان می توانند با استفاده 
از این پلتفرم ها ابزارهای یادگیری تعاملی طراحی کنند که به 

بهبود یادگیری دانش آموزان کمک کند.
افزایــش توجه بــه ضرورت حکمرانی هــوش مصنوعی: 
ســازمان ها به طــور جدی تر به حکمــرانی اخلاقی و تطابق با 
مقررات هوش مصنوعی خواهند پرداخت. با گســترش استفاده 
از هــوش مصنــوعی در حوزه های مختلف، مســائل مربوط به 
اخلاق، شــفافیت و مســئولیت پذیری در استفاده از این فناوری 
بیش از پیش برجســته می شــود. شرکت ها و نهادهای مختلف 
ناگزیــر خواهند بــود چارچوب هایی را تدوین کنند که تضمین 
کننــده تطابــق الگوریتم ها و داده ها با اصول اخلاقی و مقررات 
باشــد. این روند شامل شفافیت در تصمیم گیری های مبتنی بر 
هوش مصنوعی، حفاظت از حریم خصوصی کاربران و کاهش 
ســوگیری های احتمــالی در داده ها و نتایج اســت. همچنین، 
سازمان ها به توسعه تیم های متخصص در حوزه حکمرانی داده 
و هــوش مصنــوعی نیاز خواهند داشــت تا علاوه بر نظارت بر 
عملکرد سیســتم ها، بتوانند ریســک ها را شناسایی و مدیریت 

کنند.

روندهای کلیدی از نگاه اسنوفلیک
مهر در این بخش، به سه محور اصلی پیش بینی های شرکت 
اســنوفلیک درباره روندهای هوش مصنوعی در ســال ۲۰۲۵ 

می پردازد:
عوامــل خودمختار: این عوامل نقش مهمی در تســهیل و 
تسریع فرایندهای پیچیده در سال ۲۰۲۵ دارند. آن ها می توانند 
بدون نیاز به دخالت انسانی، وظایف چندمرحله ای را به صورت 
خــودکار انجام دهند و در صنایــع مختلف از مدیریت زنجیره 
تأمین تا خدمات مشــتریان مورد استفاده قرار گیرند. به عنوان 
مثال، در بخش لجســتیک، این عوامل قادر هستند مسیرهای 
حمل ونقل را بهینه سازی کرده و روند تحویل کالا را به صورت 
خــودکار نظارت کنند. در حوزه خدمات مالی، آن ها این امکان 
را دارنــد کــه به تحلیــل داده ها، شناســایی تقلب و مدیریت 

سرمایه گذاری ها بپردازند.
افزایش نیاز به کنترل و حکمرانی داده: با افزایش اســتفاده 
از هــوش مصنــوعی، نیاز به نظارت و حکمرانی بر جریان های 
داده به شــکل چشــمگیری افزایش خواهد یافت. این روند به 
سازمان ها امکان می دهد که نه تنها از کیفیت داده ها اطمینان 
حاصل کنند، بلکه از امنیت و تطابق آن ها با اســتانداردها نیز 
مطمئن باشــند. در حوزه هایی مانند سلامت و بانکداری، این 
موضــوع اهمیت دوچندانی پیدا می کند؛ چرا که هرگونه نقص 
یا سوءاســتفاده از داده ها می تواند پیامدهای گسترده ای داشته 
باشد. توسعه ابزارهایی برای مشاهده و ردیابی جریان داده ها، 
تحلیــل کیفیــت آن ها و اطمینان از تطابــق با قوانین، بخش 
ضــروری از معماری هوش مصنوعی مدرن خواهد بود. علاوه 
بــر این، ســازمان ها باید در ســال پیش رو بــه ایجاد تیم های 
متخصص و اســتفاده از فناوری های نوین برای مدیریت مؤثر 

داده ها و کاهش ریسک های مرتبط توجه ویژه داشته باشند.
شخصی ســازی مبتنی بر هوش مصنوعی: این فناوری از 
خرده فروشی تا مراقبت های بهداشــتی، توانسته است تحولی 
بنیادین در تجربه کاربران ایجاد کند. در صنعت خرده فروشی، 
هــوش مصنــوعی با تحلیــل داده های رفتاری مشــتریان، 
پیشنهادهایی دقیق و متناسب با سلیقه آن ها ارائه می دهد. به 
عنوان مثال، فروشگاه های آنلاین می توانند محصولات مرتبط 
با نیازهای خاص هر مشــتری را به او پیشــنهاد کنند. در حوزه 
مراقبت های بهداشــتی، هــوش مصنوعی با تحلیل تاریخچه 
پزشــکی بیماران و داده های سلامــت، برنامه های درمانی و 
مراقبتی کاملااً شخصی سازی شده ارائه می دهد. این سطح از 
شخصی سازی نه تنها باعث افزایش رضایت و اعتماد کاربران 
می شــود، بلکه به بهبود نتایج کســب وکارها و کیفیت خدمات 
ارائه شده نیز کمک شایانی می کند. با این حال، مسائل مربوط 
به حفظ حریم خصوصی و امنیت داده ها همچنان از چالش های 

کلیدی پیش روی این فناوری محسوب می شوند.
سخن پایانی

هوش مصنوعی در سال ۲۰۲۵ به نقطه ای می رسد که دیگر 
به عنــوان یک ابزار آزمایشی تلقی نمی شــود، بلکه به یکی از 
اجزای اصلی زندگی روزمره انســان ها تبدیل خواهد شــد. این 
تحول، فرصت های بی سابقه ای را برای بهبود کیفیت زندگی، 
افزایش بهره وری در صنایع مختلف و ایجاد نوآوری های جدید 
فراهــم می کنــد. در عین حال، چالش هــایی از جمله تضمین 
اخلاق در کاربردهای هوش مصنوعی، کاهش ســوگیری در 
الگوریتم ها و حفظ امنیت و حریم خصوصی کاربران نیز به طور 
جدی مطرح خواهد بود. به عبارت دیگر، کارشناســان معتقدند 
که در ســال آینده عوامل خودمختار، آموزش های همه جانبه و 
حکمرانی مسئولانه به صورت هم زمان پیش می روند. از همین 
روی، ایــن تغییــرات نیازمنــد هماهنــگی میــان نهادهای 
سیاســت گذار، شــرکت های فناوری و جامعه است تا پتانسیل 
کامل هوش مصنوعی به طور پایدار و مسئولانه محقق شود.

چهره جدید هوش مصنوعی در 2۰25؛ از دستیار شخصی تا همکار شما در محل کار

از  یکی    IMEI کد  دریافت  رجیستری  اجرای  با 
کد  کرد  توجه  آن  به  باید  که  است  مواردی  مهم ترین 

IMEI برای هر تلفن همراه منحصر به فرد است.
دو دستگاهی  عبارتی که هیچ  به  ایسنا،  گزارش  به 
نیستند که کد IMEI مشابهی داشته باشند و این موضوع 
سبب می شود تشخیص و پیگیری موبایل های دزدیده یا 
گم شده ممکن شود؛ مواردی که به عنوان بعضی از اهداف 

رجیستری هم به آن اشاره شده است.
اما ممکن است کاربران گوشی های موبایل این سوال 
را داشته باشند که چگونه می توان این کد را دریافت کرد؟ 
یکی از راه های آگاهی از کد IMEI، مشاهده آن روی 
باتری گوشی هایی  تلفن همراه و همچنین پشت  جعبه 
است که باتری آنها داخلی نباشد؛ البته علاوه بر اینکه 
این شناسه بر روی جعبه و باتری گوشی وجود دارد، با 

ارسال کد دستوری *#۰۶# هم قابل دریافت است.
نکته قابل توجه این است که کد IMEI از خود دستگاه 
تلفن همراه هم قابل دریافت است و برای دریافت این 
کد لازم بوده به منوی اصلی گوشی خود رفته، وارد بخش 
تنظیمات )Setting( شوید و در قسمت درباره تلفن 
)About(، وضعیت تلفن را پیدا کنید تا کد ۱۵ رقمی 
IMEI گوشی برای شما نمایش داده شود. در نهایت 
از  آگاهی  برای  همچنین  همراه  گوشی های  کاربران 
سنجش اصالت گوشی و قاچاقی نبودن آن، می توانند با 
دریافت شناسه IMEI  از طریق کد دستوری *#۰۶#، 
این شناسه را با برچسب روی جعبه گوشی و کد باتری 
مطابقت دهند و در صورتی که این سه کد یکسان باشد، 
آنگاه می توانند آن را به شماره سامانه پیامکی ۳۰۰۰۸۸۸۷ 
ارسال کرده و با استعلام از شبکه اپراتورها، صلاحیت 
گوشی را احزار و از قاچاقی بودن یا نبودن آن اطمینان 

حاصل کنند.
 در صورتی که تلفن همراه به صورت رسمی وارد شده 
باشد، این پیام متنی در پاسخ برای ارسال کننده پیامک،  
ارسال می شود که »شماره درخواستی برای کالاهای زیر 
ثبت شده است«، اما در صورتی که تلفن همراه مورد نظر 
از طریق مبادی غیررسمی و قاچاق به کشور وارد شده 
باشد، متقاضی با چنین پیامکی مواجه می شود که »شماره 
استعلام شده در پنجره واحد تجارت فرامرزی ثبت نشده 

است.
اما اگر برای کاربری پیامکی با مضمون پیامک هشدار: 

دستگاه با مشخصاتی جزء دستگاه های قانونی ثبت شده 
تاریخ مشخصی در شبکه سرویس نخواهد  از  نیست و 
)IMEI(گرفت ارسال شود به  به علت ثبت نبود نشناسه

دستگاه در سامانه همتا  است.
درصورتیکه کاربری این پیامک را دریافت کرده باشد 
ممکن است یکی از دلایلی که در ادامه گفته می شود را 
اسالت )شکاف  اگر دستگاه وی دارای دو  باشد.  داشته 
برای قرارگیری سیمکارت( است و تنها یکی از اسالتها 
را قبل از مشمول شدن دستگاه خود در طرح رجیستری، 
استفاده میکرده با قرار دادن سیمکارت در اسالت دوم، 

این پیامک را دریافت خواهد کرد.  
»افزودن  فرآیند  طریق  از  باید  مواردی  چنین  در 
دستگاه  اسالت های  شناسه)IMEI(تمامی  دستگاه«، 

خود را در سامانه همتا ثبت کند.  
از  قبل  که  دستگاه هایی  رجیستری،  طرح  اجرای  با 
قانونی  از مبادی  یا  نبوده  شروع طرح در کشور روشن 
از  دائم  صورت  به  نمی توانند  باشند،  نشده  وارد  کشور 
خدمات شبکه های اپراتوری کشور استفاده کنند بنابراین 
پس از ۳۰ روز قطع خواهند شد. برای اطلاع از قانونی 
بودن دستگاه خود می توانید از طریق درگاههای سامانه 

همتا و استعلام اصالت اقدام کنید. بنابراین یکی از دلایلی 
که میتواند باعث ارسال پیامک هشدار غیرقانونی بودن 
دستگاه برای شما شود، این است که دستگاه قاچاق بوده 
و پس از شروع طرح رجیستری، برای اولین بار روشن 
شده است. قابل ذکر است هیچ راهکاری برای ثبت این 
دستگاه ها وجود ندارد وحتی اگر پس ازخرید، متوجه این 
فروشگاه  به  فاکتور  داشتن  دست  بادر  شدید،  موضوع 

مربوطه مراجعه ودستگاه را به فروشنده بازگردانید.
وجه  یا  دستگاه،  قبول  است ضمن  موظف  فروشنده 
پرداختی را به شما بازگرداند یا دستگاه قانونی ثبت شده، 
به شما تحویل دهد. در صورت عدم همکاری فروشنده 
می توانید از طریق سازمان تعزیرات حکومتی یا سازمان 
به  تولیدکنندگان،  و  مصرفکنندگان  حقوق  از  حمایت 
صورت اینترنتی، شکایت تنظیم کرده تا پیگیری موضوع، 

در دستور کار نهادهای نظارتی کشور قرار گیرد.  
با توجه به بخشنامه گمرک جمهوری اسالمی ایران 
در تاریخ ۳۰ آبان ۱۳۹۶، مسافرینی که از خارج کشور 
دستگاه سیم کارتخور مشمول طرح رجیستری، خریداری 
در  کنند.  ثبت  را  خود  دستگاه  هستند  موظف  کرده اند، 
صورت عدم ثبت شناسه)IMEI( دستگاه این مسافران، 

این دستگاه ها نمی توانند به صورت دائم از خدمات شبکه 
های اپراتوری داخل کشور استفاده کرده و پس ازمدت 

۳۰ روز قطع خواهند شد. 
هشدار  پیامک  ارسال  دلایل  از  دیگر  یکی  پس 
خارجی  مسافر  که  است  این  دستگاه،  بودن  غیرقانونی 
بدون اینکه دستگاه خود را ثبت کند آن را روشن کرده و 
از شبکه اپراتوری داخل کشور استفاده می کند.  بنابراین 
به  درصورتیکه قصد وارد کردن دستگاه سیم کارتخور 
ایران را دارید و می خواهید بیشتر از ۳۰ روز از خدمات 
اپراتورهای داخل کشور، روی دستگاهتان استفاده کنید، 
باید در زمان ورود به کشور دستگاه را در گمرک اظهار 
کرده و سپس نسبت به ثبت دستگاه در سامانه گمرک 

اقدام کنید.
)IMEI(شناسه که  است  ذکر  شایان  ابتدا  در 

دستگاه های دارای سیمکارت، به عنوان شناسه رهگیری 
آن،  در  تغییر  آمده و هرگونه  به حساب  این دستگاه ها 
غیرقانونی است. بنابراین اگر قصد تعمیر دستگاه خود را 
که  باشید  داشته  نظر  در  را  نکته  این  حتما  دارید، 
شناسه)IMEI(دستگاهتان نباید در فرآیند تعمیر، تغییر 

کند.
کرده اید  تعمیر  را  دستگاهتان  درصورتیکه  اما 
وشناسه)IMEI(آن تغییر کرده است و به هر دلیلی، در 
که  ندارید  دسترسی  تعمیرکار  به  حاضر،  حال 
دستگاهتان  روی  را  تعمیر  از  شناسه)IMEI(قبل 
بازگرداند، سامانه همتا جهت رفاه حال شما فرآیند ثبت 
در  می توانید  بنابراین  است.  گرفته  نظر  در  را  تعمیری 
صورت تکمیل موفقیت آمیز فرآیند ثبت تعمیری درسایت 
جایگزین  را  تعمیر  از  شناسه)IMEI(بعد  همتا، 
شناسه)IMEI(قبل از تعمیر کنید. بنابراین یکی دیگر 
از دلایل ارسال پیامک هشدار غیرقانونی بودن دستگاه، 
آن است که شناسه)IMEI(دستگاه شما پس از تعمیر، 

تغییر کرده باشد.
در صورتی که برای ثبت دستگاه تخلفی صورت گرفته 
باشد، سامانه همتا دستگاه های متخلف را شناسایی و 
قطع خواهد کرد. لازم به تأکید است که در این حالت 
دستگاه های متخلف تحت هیچ شرایطی امکان بازگشت 
از سرویس  برای همیشه  و  نداشته  را  قانونی  حالت  به 
گرفتن در شبکه اپراتورهای داخل کشور محروم خواهند 

شد.

رجیستری تلفن همراه و نکاتی که باید درباره آن بدانید

آخرین خبرها از رفع فیلتر سکوهای 
خارجی و ارتقای کیفیت اینترنت

وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعات در هفته ای که گذشــت اعلام کرد 
بحث کیفیت شــبکه از دغدغه هایشــان در وزارت ارتباطات است و یک تیم 
تخصصی برای آن در نظر گرفته اند و تأکید کرد رفع فیلترینگ همه پلتفرم ها 

در دستور کار قرار دارد..
به گزارش ایسنا، هفته دوم دی ماه در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با خبری از ســوی وزیر ارتباطات درباره کیفیت اینترنت آغاز شــد. او درباره 
وضعیت تعهد اپراتورها برای افزایش کیفیت اینترنت در پی افزایش تعرفه ها 
در ســال گذشــته توضیح داد بحث کیفیت شبکه یکی از دغدغه هایشان در 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اســت. کیفیت شــبکه در یک سری از 
نقاط و در بعضی از ســرویس ها، دارای محدودیت اســت و ما به آن اذعان 

داریم.  
هاشمی تأکید کرد: بنابراین آن را انکار نمی کنیم و اگر به واقعیت موجود 
اذعان نکنیم طبیعتا نمی توانیم برنامه ای مبتنی بر آن در آینده داشته باشیم. 
در این راستا یک تیم تخصصی را برای این موضوع و از ماه های گذشته در 
نظر گرفته ایم و آسیب هایی که در زیرســاخت های شــبکه است را شناسایی 
کرده ایم و طبیعتا تقسیم کاری انجام شده و به اپراتورها محدودیت مشخص 

با زمان بندی می دهیم.  
البته وی در مراسم رونمایی و افتتاح ۴۸ طرح و پروژه پست بانک که به 
مناســبت ۲۹ امین ســالگرد تاسیس این بانک برگزار شــد، گفت: اگر درباره 
توســعه اقتصاد دیجیتال صحبــت می کنیم نباید از ظرفیت های بین المللی 
غافل شــویم و اســتفاده از ظرفیت هایی مانند بریکس، اوراسیا و شانگ های 

بسیار حائز اهمیت است.    
وزیر ارتباطات با بیان اینکه فناوری بی رحم است و از نگاه منفعل عبور 
می کند، تاکید کرد: این اتفاق بارها در کشــور ما رقم خورده و فناوری از ما 

عبور کرده و ما نتوانستیم از فرصت های آن استفاده کنیم.
در ایــن هفتــه همچنین حمید فتاحی- معــاون وزیر ارتباطات و رئیس 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی بر لزوم توجه به نظر کاربران در 

حکمرانی فضای مجازی تأکید و توضیحاتی ارائه کرد.
او گفــت: اگــر کاربری آسیبی در فضای مجازی می بیند، به صرف اینکه 
از ابزار مسدودســازی اســتفاده شده عملااً نتوانستیم حکمرانی خودمان را در 
این فضا به ظهور برسانیم. بنابراین باید به آن توجه کرد و یکی از مهم ترین 
مولفه های این حکمرانی چه در فضای حقیقی و چه در فضای مجازی توجه 
به نظر مردم و به خصوص در این فضای مجازی نظر کاربران است.        

فتاحی تأکید کرد: به دلیل گســترش ابزار فیلترشــکن براساس آمارهای 
رسمی بیش از ۸۰ درصد از کاربران از این ابزار استفاده می کنند و این موضوع 
نشان می دهد علاوه بر دسترسی که صاحب پلتفرم ممکن است به اطلاعات 
کاربر داشــته باشــد، یک دســترسی جدید دیگر نیز از طریق فیلترشکن به 
اطلاعات کاربران ایجاد شــده و مشــخص نیســت چه کسانی با چه اهدافی 

این ابزار را در اختیار کاربران ما قرار می دهند.  
اساسنامه صندوق توسعه شبکه تار )فیبر( نوری تائید شد، از دیگر خبرهایی 
بود که دی این هفته منتشــر شــد. هادی طحان نظیف ســخنگوی شورای 
نگهبان  در این باره گفت: اساســنامه صندوق توســعه شبکه تار )فیبر( نوری  
در جلسه شورای نگهبان بررسی شد و مغایر با موازین شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.   
در این راستا سید ستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- اظهار 
کرد: توسعه فیبرنوری با اصلاح برخی سیاستها و شاخص ها در اولویت دولت 
وفاق اســت. اولین گام اختصاص هدفمند، حســاب شده و با نظارت دقیق و 
مبتنی بر شــاخص های عملیاتی و کارشــناسی  از منابع صندوق فیبرنوری 
اســت.  علاوه بر موارد گفته شــده ابلاغ  آئین نامه اجرایی هوشمندســازی 
خدمات دولت از دیگر خبرهایی بود که در این هفته منتشــر شــد. براســاس 
این آئین نامه دســتگاه های اجرایی مکلف هســتند سالی ۲۰ درصد خدمات 
خود را هوشــمند کنند به طوریکه تا پایان برنامه هفتم توســعه ۱۰۰ درصد 
خدمات هوشمند شده باشد. همچنین دستگاه های اجرایی باید تا پایان سال 
۱۰۰ درصــد خدمــات خود را به شــکل الکترونیــکی و از طریق پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند در دسترس مردم قرار دهند.
در این دوره تلاش خواهد شد پنجره ملی خدمات دولت هوشمند تجربه 
متمایزی را برای خدمت گیرندگان فراهم آورد. خدمت محور شــدن پنجره 
و هوشمندانه عمل کردن آن در ارائه خدمات مورد نیاز مردم در اولویت قرار 

گیرد.    
در ایــن هفته همچنین محمد محســن صدر-رئیس ســازمان فناوری 
اطلاعات ایران- تأکید کرد توسعه بدون ایجاد زیرساخت مناسب امکان پذیر 
نیست و امروزه در تمام دنیا هر توسعه ای از مسیر فناوری اطلاعات می گذرد.  
به گفته وی اســتفاده از تمام تکنولوژی های نوین باید در راســتای خلق 
دستاورد باشد تا بتوان داده ها را گردآوری کرده و از آنها کاربری ایجاد کرد؛ 
در این میان لازم اســت فضایی ایجاد شــود تا شــرکت های دانش بنیان و 
اســتارتاپی نیز به داده ها دســترسی داشته و بر اساس آنها خدمت ارائه کنند.   
باید زیرساخت های درست ایجاد شود تا از داده ها به درستی استفاده کنیم و 

چنانچه این امکان فراهم شود موفقیت قطعی است.   
با نزدیک شــدن به پایان هفته مدیرکل دفتر مدیریت کیفیت و حمایت 
از مشــتری شــرکت ملی پســت از حل  مشکل کارت های سوخت با توسعه 
زیرساخت ها خبر داد.   کاوه دولتی با اشاره به اینکه اکنون باجه های تحویل 
پســت معطله قادر هســتند شماره موبایل گیرنده را دریافت کرده و کد اثبات 
تحویل "POD" را ارســال کنند، اظهار امیدواری کرد: با توافقات جدید 
بین سازمان پالایش و پخش فرآورده های نفتی و فراجا، باقیانده مشکلات 

موجود به زودی برطرف شود.
مدیرکل دفتر کیفیت و امور مشــتریان با تاکید بر اینکه تمام تلاشــمان 
این است تجربه مشتریان در دریافت خدمات پست را بهبود بخشیم و رضایت 
حداکثری آنها را تامین کنیم، توضیح داد: اوایل امسال، قراردادی بین شرکت 
ملی پســت و ســازمان پالایش و پخش فرآورده های نفتی به امضا رسید که 
دو هدف اصلی کاهش زمان تولید تا تحویل کارت های ســوخت و افزایش 

امنیت تحویل این کارت ها به، مالک اصلی را دنبال می کرد. 
در نهایت، سید ســتار هاشــمی-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- روز 
چهارشــنبه، در راس هیاتی به اســتان کهگیلویه و بویراحمد سفر کرد. او در 
حاشیه این ســفر از دســتور کار رفع فیلترینگ همه پلتفرم ها خبر داد. او در 
ایــن زمینــه گفت: در طرحی با محوریت مرکز ملی فضای مجازی و با نگاه 
فعالانــه ای کــه از ابتدا قول داده بودیــم، این موضوع در وزارت ارتباطات و 
فناوری پیگیری شــده اســت. در این طرح، کارگروهی پیش بینی شده است 

تا ادامه مسیر را دنبال کند.
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دکتر »غلامرضا فتحعلی« خبر داد:
راه اندازی بازارگاه بانک قرض الحسنه 
مهر ایران برای حمایت از شرکت های 

دانش بنیان
از  بانک  حمایت  به  اشاره  با  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  مدیرعامل 
شرکت های دانش بنیان، گفت: این بانک برنامه دارد تا با راه اندازی یک بازارگاه، 

همکاری با سازمان ها را گسترش دهد.
دکتر  مشترک  نشست  قرض الحسنه،  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
دکتر  و  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  مدیرعامل  فتحعلی«  »غلامرضا 
»محمدصادق خیاطیان« رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی و جمعی از مدیران 

دو مجموعه برگزار شد.
دکتر »غلامرضا فتحعلی« مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران در این 
نشست، با استقبال از توسعه همکاری های مشترک دو مجموعه و حمایت از 
شرکت های دانش بنیان کشور، اظهار داشت: بانک برنامه دارد تا با راه اندازی 

یک بازارگاه، همکاری با سازمان ها را گسترش دهد.
وی افزود: بانک می تواند در این بازارگاه، زنجیره ارزش فعالیت های صندوق 

نوآوری و شکوفایی را رشد دهد.
دکتر »محمدصادق خیاطیان« رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی نیز در این 
جلسه با اشاره به سابقه همکاری دو مجموعه، گفت: در حال حاضر بیش از 

۱۰هزار شرکت دانش بنیان در کشور از خدمات صندوق استفاده می کنند.
وی افزود: با توسعه همکاری های بانک و صندوق می توان زمینه حمایت از 

شرکت های دانش بنیان و مشتریان آن ها را افزایش داد.

دکتر اخلاقی در بزرگداشت روز صنعت پتروشیمی در 
منطقه ماهشهر:

بانک تجارت شریک استراتژیک صنعت 
پتروشیمی کشور است

مدیرعامل بانک تجارت در مراسم بزرگداشت روز ملی صنعت پتروشیمی، 
با حضور در جمع مدیران و کارکنان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ماهشهر 

بر حمایت همه جانبه بانک تجارت از این صنعت استراتژیک تأکید کرد.
به گزارش مدیریت روابط عمومی و ارتقای سرمایه اجتماعی بانک تجارت، 
دکتر هادی اخلاقی فیض آثار به همراه حمیدرضا شریفیان "نایب رییس هیات 
مدیره بانک تجارت" و هیات همراه با حضور در مراسم بزرگداشت "روز ملی 
صنعت پتروشیمی" در منطقه ویژه ماهشهر، ضمن تبریک این روز به مدیران و 
کارکنان صنعت پتروشیمی در این منطقه بر نقش کلیدی این صنعت در توسعه 
اقتصادی کشور تاکید کرد و گفت: بانک تجارت وظیفه خود می داند تا از صنعت 

راهبردی پتروشیمی حمایت همه جانبه داشته باشد.
صنعت پتروشیمی موتور محرکه اقتصاد کشور

مدیرعامل بانک تجارت با بیان اینکه صنعت پتروشیمی موتور محرکه توسعه 
اقتصادی کشوراست، یادآور شد: بانک تجارت با ارائه خدمات نوین و بهره گیری 
از فناوری های روز بانکی، نقش خود را به عنوان شریک استراتژیک صنعت 

پتروشیمی، در حمایت از تولید، اشتغال و صادرات ایفا می کند.
وی با اشاره به مشارکت بانک تجارت در احداث و تکمیل چندین طرح و 
پروژه بزرگ و ملی صنعت پتروشیمی کشور افزود: روز ملی صنعت پتروشیمی 
فرصت ارزشمندی است تا نقش بی بدیل این صنعت در توسعه اقتصادی کشور 
را بازبینی و از تلاش های بی وقفه مدیران و کارکنان آن قدردانی کنیم. بانک 
تجارت به عنوان همراه همیشگی صنعت پتروشیمی آماده است تا با ارائه تسهیلات 
و حمایت های مالی زمینه های رشد و پیشرفت بیشتر این مجموعه ها را فراهم 

کند.
دکتر اخلاقی با تقدیر از زحمات تمامی دست اندرکاران این صنعت، اظهار 
امیدواری کرد که با همت و تلاش مدیران و کارکنان، مسیر رشد و تعالی صنعت 
پتروشیمی ادامه یابد و گام های مؤثری در توسعه اقتصادی کشور برداشته شود

تقدیر مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ماهشهر از بانک 
تجارت

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی هم در این مراسم با 
از  قدردانی  و  کشور  اقتصاد  در  پتروشیمی  جایگاه صنعت  اهمیت  بر  تأکید 
همکاری های مؤثر بانک تجارت با صنعت ملی پتروشیمی تصریح کرد: بانک 
تجارت همواره به عنوان پشتیبانی قابل اعتماد در کنار این صنعت بوده و نقشی 

کلیدی در پیشبرد پروژه های بزرگ این حوزه ایفا کرده است.
محمدرضا مطیری افزود: منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ماهشهر به عنوان 
قطب اصلی توسعه اقتصادی کشور، علاوه بر تأمین نیازهای داخلی، در بازارهای 

بین المللی، نمادی از توانمندی کشور ایران است.
افتتاح باجه ارزی بانک تجارت در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ماهشهر

باجه ارزی بانک تجارت در سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی همزمان 
با گرامیداشت روز صنعت پتروشیمی با حضور مدیرعامل بانک تجارت و هیأت 
همراه با هدف ارتقای خدمات بانکی تخصصی و تسهیل فعالیت های ارزی در 

یکی از مهم ترین مناطق صنعتی کشور افتتاح شد.
مدیرعامل بانک تجارت و همراه هیأت همراه در جریان حضور در منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشیمی ماهشهر همچنین با حضور در گلزار شهدای گمنام 

این منطقه، به مقام شامخ این شهیدان ادای احترام کردند.

از سوی بیمه مرکزی منتشر شد:
گزارش تحلیلی آمار عملكرد نه ماهه 

۱۴۰۳ بازار بیمه كشور
گزارش آمار عملکرد نه ماهه بازار بیمه بر اساس ارقام خود اظهاری توسط 
شرکت های بیمه که در سامانه سنهاب بارگذاری شده، توسط اداره مدل سازی 

آماری، بهره وری و ارزیابی عملکرد بیمه مرکزی منتشر شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی، بر این 
اساس، حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی به ترتیب حدود ۳۲۴.۸ و ۱۶۷.۶ 

همت )هزار میلیارد تومان( اعلام شده است.
همچنین مبالغ حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی نسبت به ۹ ماهه سال 

گذشته به ترتیب ۵۹.۳ و ۵۷.۱ درصد رشد نشان می دهد.
از سوی دیگر، حق بیمه تولیدی رشته های بیمه درمان و زندگی  به ترتیب 
با ۳۹.۲ درصد و ۱۴.۲ درصد سهم از حق بیمه و رشد حق بیمه معادل ۲۸.۲ 
درصد و ۶۴.۶ درصد، موجبات رشد ۵۹.۳ درصدی حق بیمه تولیدی بازار در این 
مدت را فراهم آورده اند که این میزان رشد، بیشتر متأثر از عملکرد شرکت های 
بیمه آسیا، دی، البرز، کوثر و ملت به ترتیب با ۱۰.۳، ۸.۸، ۷، ۶.۲ و ۵.۳ درصد 
سهم از حق بیمه بوده است.این گزارش می افزاید: رشد بالای ۵۷.۱ درصدی 
خسارت پرداختی، بیشتر ناشی از عملکرد رشته های "درمان" و "زندگی" به 
ترتیب با سهم ۴۲.۶ و ۱۱.۱ درصد از خسارت پرداختی و رشد بالای خسارت 
پرداختی مربوط به این دو رشته به ترتیب معادل ۶۲.۶ و ۱۰۰.۳۹ درصد بوده 
است.شرکت های بیمه دی، کوثر، سینا، معلم، سامان، ملت و ما نیز با سهم عمده 
از خسارت پرداختی بازار بیمه )از ۸.۲ تا ۲.۲ درصد و در مجموع با ۲۷.۹ درصد 
سهم( و برخورداری از رشد بالای خسارت پرداختی )بین ۶۵.۸ تا ۱۶۳.۱ درصد(، 

رشد ۵۷.۱ درصدی خسارت پرداختی در بازار بیمه را رقم زده اند.
براساس این گزارش نسبت خسارت بازار با ۰.۷ واحد کاهش در مقایسه با ۹ 
ماهه سال قبل، به ۵۱.۶ درصد رسیده است. البته در محاسبه این نسبت )حاصل 
تقسیم خسارت پرداختی به حق بیمه تولیدی ضربدر ۱۰۰(، مبالغ خسارت های 
معوق، ذخایر حق بیمه، کارمزد شبکه فروش و هزینه های اداری- عمومی 

شرکت های بیمه در نظر گرفته نمی شود.

خبر

خدمات وام های قرض الحســنه و تسهیلات حمایتی شعب 
سپهری بانک صادرات ایران در استان سرسبز گیلان از ابتدای 

ســال از ۱۳ هزار فقره عبور کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، این بانک 
در ادامه کمک به اشتغال و کارآفرینی و تأمین مالی طرح های 
زیربنایی در اســتان گیلان، همراه و همگام با رونق کســب و 
کارها و معیشت مردم این استان، بیش از ۱۳ هزار و ۱۶۰ فقره 
وام قرض الحســنه و تســهیلات حمایتی به ارزش بیش از ۱۹ 
هزار و ۲۳۰ میلیارد ریال از ابتدای سال ۱۴۰۳ به مردم اقصی 
نقــاط مختلــف اســتان پر افتخــار گیلان پرداخــت کرده و 

پاســخگویی به نیازهای مردم همچنان ادامه دارد.
پرداخت ۲۰۰۰ فقره وام ازدواج، نزدیک به ۱۷۰۰ فقره وام 
فرزندآوری، بیش از ۵۶۷۰ فقره وام ودیعه مسکن، ۱۵۰۰ وام 
مشــاغل خانگی و اشــتغالزایی در اغلــب نهادهای حمایتی، 
پرداخت بیش از ۱۰۷۰ فقره وام بهســازی و نوســازی مسکن 
روســتایی و انواع وام های ضروری، بخشی از خدمات شــعب 

بانــک صادرات ایران در بخش های مســئولیت اجتماعی در 
گیلان است.

۱۲ دی ماه به مناســبت انتخاب شــهر رشت به عنوان مرکز 
سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و  اقتصادی گیلان توسط نماینده 
شاه طهماسب صفوی به عنوان روز رشت در تقویم ملی کشور 

نامیده شده است.
شــهر رشــت با توجه به سطح سواد و بینش مردم آن و قرار 
گرفتن در جاده ابریشــم از یک ســو و جایگاه مردم این دیار در 
بزنگاه هــای تاریخی ایران از جملــه یورش مغولان، انقلاب 
مشــروطه، جنبش جنگل و...، از دیرباز دروازه اروپا شــناخته 
شده و از آن به عنوان دروازه تمدن مدرن در ایران یاد می شود

شهر رشت دارای پیشینه درخشان در عرصه تجارت خارجی 
ایران بوده است. رشت در سال ۲۰۱۵ به عنوان شبکه شهری 
خلاق جهان و شــهر خلاق خوراک شــناسی زیر نظر یونسکو 
پذیرفته شــد. شهر رشت شاهد تأسیس اولین مدرسه دخترانه 

به شــکل نوین پس از تهران در ایران بوده است.

به بهانه ۱2 دی ماه روز »رشت«

بانک صادرات ایران همچنان خادم گیله مردان و گیله زنان

وزیر تعاون،کار ورفاه اجتماعی در دومین کارگاه آموزشی مدیران ستادی 
و استانی بانک توسعه تعاون اعلام کرد: ایران مهد تعاونی ها بوده است اما در 

سال های گذشته نتوانسته ایم این سنت تاریخی را احیا کنیم.
دکتر احمد میدری گفت: ایجاد تعاونی مبتنی بر سیستم همکاری می تواند 

بسیاری از چالش های سیستم اداری را حل کند.
میدری بیان کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان یک وزارتخانه 
بسیار بزرگ وظایف مهم و فراگیری دارد که شاید رفاه به منظور کاهش فقر 

در اولویت باشد.
وی اظهار کرد: کاهش فقر، افزایش رفاه از مسیر کار و تعاون فراهم می شود

میدری به انتظارات از بانک توسعه تعاون اشاره کرد و گفت: توسعه کسب 
و کارهای کوچک و ماندگار و وصل کردن این شرکت ها با شرکت های بزرگ 

می تواند یکی از اولویت های عملیاتی بانک توسعه تعاون باشد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: میزان تشکیل سرمایه لازم برای 
درآمد در آمریکا ۳تا۵/۳، در چین ۵/۱ است اما این شاخص در ایران به ۵/۵ 

می رسد که نشان از سهم بالای سرمایه در کشورمان دارد.
میدری در ریشه یابی نسبت بالای سرمایه در ایران گفت: گسسته بودن 

زنجیره های تولید و ارتباط نداشتن با یکدیگر موجب بروز این چالش شده 
است.

این اقتصاددان بیان کرد: برخی مواقع مشاهده می شود برخی صنایع همچون 
شرکت های فولاد را وارد حوزه تولید برق کرده ایم که این امر موجب افزایش 

خواب سرمایه و بالا رفتن هزینه تولید و گران شدن آن می شود.
وی گفت:می توان با کمک بانک توسعه تعاون، تشکیل ائتلاف های تجاری 

و کنسرسیوم ها را تسهیل کرد.
میدری با اشاره به تجربه موفق کشورهای اسکاندیناوی در تشکیل کسب 
وکارهای تعاونی گفت: فعالیت بر اساس سنت های جامعه هدف در کنار کم 

ترین مقررات می تواند به تداوم فعالیت تعاونی ها کمک کند.
وزیر تعاون، کار ورفاه اجتماعی اعلام کرد: به منظور الگوسازی در ایران 

می توان مقررات را در جهت توسعه تعاونی ها تفسیر و تدوین کرد.
وی ادامه داد: بانک توسعه تعاون می تواند تعامل حرفه ای با صندوق های 
قرض الحسنه خانوادگی و صنفی برقرار کند و در این مسیر این صندوق ها را 

به روز رسانی و مجهز به ابزارهای مالی مدرن کرد.
وی همچنین افتتاح ساختمان مرکزی بانک توسعه در آستانه ماه رجب را 

مبارک دانست و گفت: امیدواریم با افتتاح این ساختمان خدمات بانک توسعه 
تعاون نیز افزایش پیدا کند.

بانک توسعه تعاون، پیشرو در اخذ تاییدیه های بانک مرکزی
دکتر سرزعیم نیز پیش از سخنان وزیر تعاون، کار ورفاه اجتماعی اعلام 
کرد: بانک توسعه تعاون به عنوان یک بانک کوچک توانسته است با استفاده 
از توان داخلی سامانه بانکداری دیجیتال خود را با نام »بانکواره« که یک 

سوپر اپلیکیشن است، راه اندازی کند.
وی افزود: بانک توسعه تعاون، اولین بانک است که بیشترین تاییده ها را 

درحوزه بانکداری دیجیتال از بانک مرکزی گرفته است.
سرپرست بانک توسعه تعاون بیان کرد: می توانیم با استفاده از ابزارهای 

نوین تامین مالی مناسبی برای جامعه هدف داشته باشیم.
گفتنی است اوراق گواهی حق تقدم تعاون به عنوان جدیدترین محصول 
بانک توسعه تعاون با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی رونمایی شد. این 
طرح امکان دسترسی سریع و بدون واسطه به تسهیلات مسکن اعم از ساخت، 
خرید و جعاله را فراهم می کند و با همکاری و هماهنگی نهادهای حاضر در 

بازار سرمایه از جمله فرابورس به اجرا در می آید.

دکتر میدری:
 بانک توسعه تعاون می تواند حلقه واسط بین کسب و کارهای کوچک و خانگی با شرکت های بزرگ باشد

بانک مسکن با تقویت مالی می تواند بیش از گذشته به 
وظیفه ذاتی خود که تأمین مسکن برای اقشار مختلف جامعه 

است، عمل کند.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن، هیبنا ؛ دکتر علی 
خورسندیان، مدیرعامل بانک مسکن در نشست مشترک با 
فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی با بیان این 
مطلب گفت: افزایش سرمایه بانک مسکن، مهمترین دغدغه 
این بانک در انجام وظایف محوله بود که با تلاش ها و حمایت 
های نمایندگان محترم مجلس به ویژه اعضای فراکسیون 

زنان و خانواده محقق شد.
وی با اشاره به این مطلب که واگذاری اموال دولت و انتشار 
اوراق از جمله ابزار های افزایش سرمایه بانک مسکن در نظر 
گرفته شده است افزود: در سال آینده با توجه به برنامه های 
لازم و هماهنگی بین دستگاه های مختلف در خصوص نحوه 
بکارگیری این ابزارها به حمایت مضاعف اعضای محترم 
فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی نیازمندیم

مدیرعامل بانک مسکن، اجرای سیاست های دولت محترم 
در جهت رفع دغدغه مسکن هموطنان در قالب طرح نهضت 
ملی مسکن را مهمترین رسالت این بانک توصیف کرد و یادآور 
شد: بانک مسکن آمادگی دارد سهمیه ابلاغ شده بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران به سایر بانک ها در خصوص پرداخت 

تسهیلات در طرح نهضت ملی را در اختیار گرفته و سازوکارهای 
لازم برای تحقق اهداف این طرح را بکارگیرد.

سابقه درخشان بانک در حوزه تامین مالی مسکن
دکتر خورسندیان با اشاره به سالگرد تأسیس بانک مسکن 
در ۲۵ دی ماه گفت: بانک مسکن، اثرگذارترین نهاد در حوزه 

تأمین مالی مسکن است و سابقه درخشان فعالیت این بانک 
در سال های گذشته نیز نشان می دهد که توانسته است 
عملکرد مثبت و ارزنده ای در تأمین مالی بخش مسکن از خود 

به منصه ظهور بگذارد.
مدیرعامل بانک مسکن در خصوص بکارگیری ابزارهای 

نوین در تأمین مالی بخش مسکن افزود: ابزارهای نوین تأمین 
مالی به عنوان یکی از مهمترین محرک ها برای توسعه بخش 
مسکن و تقویت پروژه های ساخت وساز به شمار می آید؛ به 
همین دلیل تلاش می کنیم تا از شیوه های سنتی تامین مالی 
خارج شده و به سمت ابزارهای نوین در این حوزه به پیش 

رویم.
وی با اشاره به شرایط کنونی حاکم بر بازار مسکن تصریح 
کرد: بانک مسکن می تواند همچون گذشته و حتی فراتر از 
قبل به حمایت خود از تامین مسکن اقشار مختلف جامعه ادامه 

دهد.
ابراز  با  ادامه سخنان خود  در  بانک مسکن  مدیرعامل 
خرسندی از برگزاری این نشست بر لزوم افزایش تعامل بانک 
و مجلس شورای اسلامی در چارچوب ظرفیت های قانونی 
برای حمایت از خانواده، جوانی جمعیت و رفع مشکلات و 

دغدغه های مردم عزیز کشورمان تأکید کرد.
در این نشست، اعضای فراکسیون زنان و خانواده مجلس 
شورای اسلامی نیز طی سخنان جداگاته، خواستار تسریع در 
اجرای سیاست های کلی نظام در توسعه بخش مسکن و رفع 
مشکلات موجود در بخش هایی چون اشتغال، مسکن زنان 
سرپرست خانوار، مسکن اقشار نیازمند و اجرای قانون حمایت 

از خانواده و جوانی جمعیت شدند.

 بــه گــزارش روابــط عمــومی بیمــه آسیــا، ایــن شــرکت 
در راســتای اجــرای هدفمنــد و دقیــق برنامــه هــای هیــات 
مدیــره و مدیرعامــل  و  بــا تکیــه بــر ســرمایه انســانی کارآمــد 
و متخصــص، توانســته اســت بــا شــاخص هــای ارزنــده ای 
در افزایــش درآمــد، بهبــود ترکیــب پرتفــوی، توســعه بیمــه 
هــای زنــدگی و افزایــش ســرعت وکیفیــت ارائــه خدمــات 
بیمــه ای بــه مــردم، عملکــرد مطلــوبی در نــه ماهــه امســال 

به ثبت برساند.
 افزایش ۶۵ درصدی پرتفوی

ــده  ــا تلاش ارزن ــال ب ــه امس ــه ماه ــا در ن ــه آسی  بیم
ــات  ــه خدم ــا ارائ ــد و ب ــروش توانمن ــبکه ف ــان و ش کارکن
بیمــه ای بــا کیفیــت، توانســت بــا رشــد ۶۵ درصــدی، بیــش 
از ۳۳.۵ همــت فــروش را بــه ثبــت برســاند. ایــن در حــالی 
ــغ  اســت کــه کل پرتفــوی بیمــه آسیــا در ســال ۱۴۰۲ بال
بــر ۲۹ همــت بــوده اســت. همچنیــن بــر اســاس آخریــن 
گــزارش هــای آمــاری، بیمــه آسیــا در ایــن بــازه زمــانی، در 
میــان شــرکت هــای بیمــه خصــوصی از لحــاظ تولیــد، در 
جایــگاه نخســت قــرار گرفتــه اســت و از لحــاظ پرداخــت 

خسارت، در رتبه دوم قرار دارد.
 افزایش سرعت و کیفیت خدمات بیمه ای به مردم

 بیمــه آسیــا در ایــن مــدت توانســته اســت ســرعت در 
بــررسی و پرداخــت خســارت هــا بــه زیاندیــدگان و کیفیــت 
ارائــه خدمــات را بــا وجــود ریســک ســنجی و کنتــرل هــای 
مناســب و کاهــش نســبت خســارت، افزایــش دهــد. ایــن 
شــرکت در نــه ماهــه امســال بــا ۴۱ درصــد رشــد خســارت، 
بیــش از ۱۶۷ هــزار میلیــارد ریــال خســارت پرداخــت کــرده 
و در همــان حــال، نســبت خســارت خــود را بــا ۸.۶ واحــد 

کاهــش نســبت بــه ســال گذشــته، بــه ۴۹.۹ درصــد رســانده 
ــداز و  ــس ان ــش ســوزی، عمــر و پ اســت. بیمــه هــای آت
درمــان بیشــترین تاثیــر را در کاهــش نســبت خســارت ایــن 

شرکت داشته اند.
ــخاص و  ــدگی )اش ــای زن ــه ه ــهم بیم ــش س  افزای

مسئولیت(
 ســهم بیمــه هــای اشــخاص و مســئولیت از پرتفــوی 
بیمــه آسیــا بــا رشــد ۱۱۷ درصــدی، از ۳۴.۸ درصــد در نــه 

ــابه  ــدت مش ــد در م ــه ۴۵.۸ درص ــال ۱۴۰۲ ب ــاه اول س م
ســال جــاری افزایــش پیــدا کــرده اســت. بیشــترین رشــد 
تولیــد در ایــن نــه ماهــه مربــوط بــه بیمــه هــای عمــر و 
پــس انــداز بــا مبلــغ ۳۳.۴ هــزار میلیــارد ریــال و بــا رشــد 
۳۴۷ درصــد اســت کــه عــملا ۱۰ درصــد از پرتفــوی شــرکت 
را بــه خــود اختصــاص داده اســت. طــراحی و ارائــه بیمــه 
نامــه هــای جدیــد مســتمری رایــان، آرســا  و مهرآسیــا و 
تلاش ارزنــده کارکنــان و شــبکه فــروش در ایــن زمینــه، 

بــر فــروش بیمــه هــای زنــدگی بیمــه آسیــا و تحقــق راهبــرد 
ایــن شــرکت جهــت توســعه ایــن بیمــه هــا، تاثیــر قابــل 

توجهی داشته است.
 کاهش سهم بیمه های شخص ثالث اتومبیل

 از ســوی دیگــر در راســتای بهبــود ترکیــب پرتفــوی، 
ســهم بیمــه شــخص ثالــث اتومبیــل در نــه ماهــه امســال، 
ــه ۳۲.۴  ــل، ب ــال قب ــه س ــه ماه ــد در ن ــدود ۴۰ درص از ح
درصــد در ســال جــاری کاهــش پیــدا کــرده اســت. بــه طــور 
کلی، ســهم ۳۲.۴ درصــدی بیمــه هــای شــخص ثالــث و 
۱۲.۲ درصــدی بیمــه هــای بدنــه اتومبیــل از کل پرتفــوی 
بیمــه آسیــا، نشــان می دهــد ایــن شــرکت بــزرگ بیمــه ای 
بــه عنــوان شــرکتی شــاخص در راســتای توســعه خدمــات 
در ســطح کشــور، بــار ســنگین خدمــات بیمــه ای بــه مــردم 

در بخش خودرو را به خود اختصاص داده است.
 بهبود قابل ملاحظه ترکیب پرتفوی

 آمــار عملکــرد نــه ماهــه بیمــه آسیــا نشــان می دهــد، 
ترکیــب پرتفــوی ایــن شــرکت بــه طــور چشــمیگری بــه 
ســمت رشــته هــای خــرد، ســودآور و کــم ریســک درحــال 
تغییــر اســت. بیشــترین رشــد فــروش در رشــته هــای بیمــه 
درمــان  بیمــه  درصــد(   ۳۴۷( انــداز  پــس  و  عمــر 
)۱۰۶.۵درصــد(، بیمــه بدنــه اتومبیــل )۴۵ درصــد(، بیمــه 
آتــش ســوزی )۴۲.۶ درصــد( بیمــه هــای عمــر و حــوادث 
) ۴۱.۷ درصــد( بیمــه هــای مســئولیت )۳۵.۲ درصــد( بیمــه 
شــخص ثالــث )۳۴.۲ درصــد( و بیمــه هــای باربــری )۳۰.۴ 
درصــد( رقــم خــورده اســت و نشــان از تــداوم رونــد رو بــه 
رشــد حــق بیمــه تولیــدی و بهبــود ترکیــب پرتفــوی بیمــه 

آسیا نسبت به مدت مشابه در سال قبل دارد.

دکتر علی خورسندیان ، مدیرعامل بانک مسکن در نشست با اعضای فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی عنوان کرد

آمادگی قبول سهمیه دیگر بانک ها در طرح نهضت ملی مسکن

رشد ۶۵ درصدی پرتفوی بیمه آسیا با ۳۳.۵ همت فروش در نه ماهه ۱۴۰۳
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بعد از بازگشایی واردات خودرو در اواخر سال ۱۴۰۱ و اجرایی 
شدن آن در سال ۱۴۰۲، شاهد ورود موجی از انواع خودروهای 
وارداتی به کشور بودیم.در ابتدا تنوع وارداتی به نفع خودروهای 
با برند چینی بود؛ اما کم کم ورق برگشت و با عدم استقبال بازار 
از برندهــای چیــنی، خودروهای وارداتی با برندهای غیر چینی 
در کانــون توجه قرار گرفتند. هرچند همچنان کراس اوورهای 
وارداتی در مرکز توجه مخاطبان بودند، اما سقف قیمت ۲۰ هزار 
یورویی برای واردات سبب شد کراس اوورهای وارداتی عموما 
از نــوع تک دیفرانسیــل و با ابعاد کوچک یا نســبتا کوچک و با 
پیشــرانه های ضعیف وارد بازار شــوند؛ مشکلاتی که درمورد 

واردات خودروهای سدان کمتر شاهد آن بودیم.
به همین ترتیب با گذشت زمان، شاهد استقبال هرچه بیشتر 
بازار از خودروهای سدان وارداتی هستیم. زیرا با توجه به سقف 
قیمتی تعیین شــده، امکان واردات خودروهای ســدان جذاب با 

امکانات چشــمگیر و پیشــرانه های مناسب بیش از مدل های 
کــراس اوور یا اصطلاحا شــاسی بلند وجــود دارد. یکی از این 
خودروهای سدان، نیسان سیلفی است که فول ترین نسخه آن 
به نام مکس ادیشن توسط »نامی خودرو پیشرو« به بازار کشور 

عرضه شده است .
با این مقدمه به معرفی نیسان سیلفی مکس ادیشن و مقایسه 
آن با رقبای وارداتی  این مدل می پردازیم. هرچند بسیاری این 
خودرو را یک ســدان ســگمنت C می دانند، اما درواقع نیسان 
سیلفی یک خودرو ســگمنت C+ است. بنابراین به لحاظ ابعاد، 
جایگاه آن درمقایسه با  رقبایی همچون مزدا ۳، تویوتا کرولا و 

لوین بالاتر است.
 C در واقع ابعاد این خودرو چیزی بین سدان های سگمنت
همانند کرولا لوین و مزدا ۳ و خودروهای ســدان D ســگمنت 
همانند کیا اپتیما یا همان K۵، هیوندای سوناتا و تویوتا کمری 

تعریف می شود. این موضوع به خوبی در ابعاد بزرگ تر کابین و 
همچنین صندوق بار نیســان سیلفی نســبت به رقبایی همانند 

کرولا، لوین و مزدا ۳ به چشم می آید.
تا به این جا نیسان سیلفی توسط دو واردکننده به بازار عرضه 
 E-power شده است که هر دو مدل عرضه شده از پیشرانه
یا هیبرید بهره می برند و توانی در حدود ۱۳۶ اسب بخار و گشتاور 

۳۰۰ نیوتون متری دارند.
هرچند قدرت اســب بخار نیســان سیلفی در برابر رقبا عدد 
بالاتری نیست، اما گشتاور ۳۰۰ نیوتونی آن که ناشی از پیشرانه 
هیبرید و تکنولوژی به کار رفته در این مدل خودرو است، سبب 
می شود در شــتاب گیری ها برتری محسوسی نسبت به رقبای 
ســدان ســگمنت C خود همانند تویوتا کرولا و لوین توربو، 
هیبرید و مزدا ۳ داشــته باشــد. زیرا عامل مهم در شتابگیری و 
به خصوص شتابگیری های ثانویه، گشتاور موتور و نه اسب بخار 

تولیدی آن است.
همچنین نیروی محرکه هیبرید ســبب شــده است مصرف 
ســوخت ترکیبی این خودرو در حــد و اندازه خودروهای بسیار 
کم مصرف باشد و با مصرف سوخت ترکیبی ۴.۵ لیتر در هر صد 
کیلومتر بهترین عملکرد را با فاصله معنادار نسبت به رقبای خود 
کــه از موتورهای بنزینی معمولی یا حتی هیبرید بهره می برند، 

ارائه می کند.
در بحــث طــراحی ظاهری و جذابیت بصری نیز همان طور 
که اشاره شد، به دلیل ابعاد بزرگ تر نیسان سیلفی نسبت به رقبای 
هم سگمنت آن، این خودرو به وضوح از جذابیت ظاهری و ابهت 
بیشتری درمقایسه با  تویوتا کرولا، لوین و حتی مزدا ۳ برخوردار 
است.طول و عرض به ترتیب ۴۶۵۲ و ۱۸۱۵ میلی متری آن نیز 
به طــور محســوسی بزرگ تــر و با وقارتر بــودن این خودرو را 
درمقایسه با رقبای جمع وجور هموطن آن به رخ می کشد. درواقع 
نیســان سیلــفی از لحاظ طراحی ظاهــری تا حد زیادی وامدار 
نیســان آلتیما، ســدان معروف و پرآوازه نیسان است که رقیب 
مســتقیم خودروهایی همانند تویوتــا کمری و هوندا آکورد در 

بازارهای جهانی به شمار می رود.

نیســان سیلفی با پیشــرانه هیبرید تاکنون توسط دو شرکت 
واردکننده به بازار عرضه شــده اســت؛ اما نامی خودرو به عنوان 
واردکننده اصلی نیســان، این خودرو را با ســطح آپشنی فول یا 
همان نســخه مکس ادیشــن راهی بازار کرده است که نسبت 
به مدل عرضه شــده توسط واردکننده دیگر، تفاوت آپشن های 
رفــاهی و ایمــنی بسیار زیادی دارد. نســخه مکس ادیشــن 
عرضه شــده توســط نامی خودرو یک پکیج کامل از آپشن های 

ایمنی و رفاهی را در اختیار شما قرار می دهد.
آپشــن های رفاهی بیشــتر نسخه مکس ادیشن عبارتند از: 
کروزکنتــرل تطبیقی، شــارژ بی سیم تلفن همــراه، نوربالای 
اتوماتیک و صندلی راننده برقی. همچنین آپشــن های ایمنی 
بیشــتر این نســخه عبارتند از: سیستم پرو پایلوت، رادار کنترل 
خطــوط )خط خوان(، رادار نقطه کور، رادار اخطار برخورد از جلو، 
رانندگی هوشــمند بین خطوط، هشــدار حرکت در دنده عقب و 
ترمز اضطراری اتوماتیک.درواقع هرچند از نظر ظاهری تفاوت 
محســوسی بین دو نســخه نیســان سیلفی وارداتی توسط دو 
واردکننده وجود ندارد، اما با توجه به تفاوت آپشن ها و به خصوص 
آپشن های ایمنی در نسخه مکس ادیشن وارداتی توسط نامی 
خودرو می توان گفت این خودرو به بالاترین سطح از آپشن های 
رفاهی و ایمنی مجهز شــده اســت و از سطح آپشن های ایمنی 
بسیــار فراتــر از رقیب هم نــام خود و همچنین ســایر رقبای 

هم سگمنت ان یعنی کرولا، لوین و مزدا ۳ بهره می برد.
در انتهــا باید گفت با توجه به موارد یادشــده و همین طور با 
توجه به قیمت این خودرو، نیســان سیلفی مکس ادیشــن نامی 
خودرو می تواند لقب ارزشمندترین سدان وارداتی در برابر بهای 

پرداختی را از آنِ خود کند.
زیرا شــما با بهای پرداختی برای این خودرو علاوه بر ابعاد 
بزرگ تر، راحتی بیشــتر و ظاهر چشــمگیرتر نســبت به رقبای 
هموطن آن، از بالاترین ســطح آپشــن های ایمنی و رفاهی که 
در خودروهای بسیار گران قیمت تر مشــاهده می کنید، بهره مند 
می شوید. این نکته نشان دهنده ارزش بالای این خودرو در برابر 

بهای پرداختی آن است.

ارزشمندترین سدان وارداتی در برابر بهای پرداختی

خودروهای برقی و گسترش حمل ونقل برقی، نقش محوری 
در زمینه استفاده از انرژی های نوین دارد. بر این اساس از سال 
۲۰۱۰ میلادی در برنامه جامعی تمام خودروسازان مطرح جهان 
برای کاهش آلودگی  هوا و در کل حفظ محیط زیست، درصدد 
گسترش سبد محصولات پاک و استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 

الکتریکی برآمدند.
این مسیر به حدی جدی شده که در ۶ سال اخیر، خودروسازان 
داخلی نیز به آن ورود کرده اند. بر این اساس روز دوشنبه، ۱۰ دی ماه 
سال جاری همایش »آینده  فروشی در جاده مخصوص )گفتمانی 
در باب خودروهای برقی(« در محل اندیشکده خودرو برگزار شد. 

در ادامه گزارشی از برگزاری این همایش می خوانید.
در همایش خودروهای برقی؛ آینده فروشی، چه گذشت؟

این همایش با حضور کیانوش پورمجیب )مدیرعامل ساپکو(، 
هادی ملکان )مدیرعامل گروه ماموت(، مدیران ارشد شرکت 
ایپکو، عادل دمشقی )مدیرعامل شرکت خدمات شارژ مپنا(، مدیران 
گروه بهمن، مدیران گروه خودروسازی سایپا و سایر فعالان صنعت 

خودرو و اصحاب رسانه برگزار شد.
علی میرزایی سیسان، به عنوان سخنران اصلی این رویداد 
گفت: »در بازار خودروهای برقی اروپایی ها دیوارهایی کشیده 
می شود که چینی ها به سختی به آن وارد شوند. اما جالب است 
بدانید که چینی ها در مقابل، انعطاف پذیری خود را افزایش داده اند. 
براساس گزارش های منتشرشده، اروپایی ها از جریان برقی سازی 
خودرو عقب افتاده اند و در زمینه خودروهای هوشمند و برقی، آن ها 
در مقابل آمریکایی ها و چینی ها حرفی برای گفتن ندارند. به جرأت 
می توان  گفت که آئودی، ب ام و و مرسدس بنز مانند قبل آمار فروش 

خوبی در زمینه خودروهای برقی ندارند.«
وی همچنین با اشاره به جنگ تعرفه اروپایی ها و آمریکایی ها 
علیه خودروهای برقی چینی بیان کرد: »چینی ها با ایجاد انعطاف 
زیاد در تجارت سعی دارند از موانع غربی ها با تولید خودروهای 
هیبرید عبور کنند. اروپا در زمینه هوش مصنوعی، خودروهای 
برقی و حمل ونقل پاک از چینی ها عقب افتاده است. در چنین 
شرایطی رقابت سرسختی میان چین و ایالات متحده در حال 
شکل گیری است. اکثر منتقدان اروپایی اکنون بر این باورند که 
اگر نوآوری نداشته باشند، از عرصه جهانی حذف می شوند. جالب 
مقابل  در  و  کم  خودروسازان  سهم  به زودی  که  بدانید  است 
شرکت های ارائه دهنده نرم افزارها و قطعات الکترونیکی، سهم 
بیشتری از بازار را کسب خواهند کرد. البته این موضوع به معنای 
اول یا آخر راه بودن صنعت خودرو در این مسیر نیست؛ بلکه راهی 
طولانی با تغییراتی فراوان در زمینه فناوری های نوین در پیش 
است. همچنین چینی ها به تولید خودرو برقی ۲۵ هزار دلاری دست 
یافته اند که این امر می تواند رقابت با آن ها را بسیار سخت تر کند؛ 
چراکه خودروهای برقی اروپایی ها و آمریکایی ها در بازه قیمتی 

۴۰ تا ۵۰ هزار دلاری هستند. اگر آمریکایی ها و اروپایی ها بخواهند 
به جایگاه چینی ها دست یابند تا سال ۲۰۲۸ به زمان نیاز دارند. از 
طرفی چین تا سال ۲۰۲۸ به جایگاهی خواهد رسید که بر زنجیره 

تامین خودروهای هوشمند کاملا مسلط خواهد شد.«
برقی سازی در کشور؛ سخت یا آسان؟

علی میرزایی سیسان در بخش دیگری از سخنان خود، درباره 
گسترش حمل ونقل پاک در کشور گفت: »گسترش حمل ونقل 
برقی در کشور بسیار مهم است. البته دنبال کردن این سیاست در 
کشورهای مختلف، متفاوت است. اگر نگاهی به کشور نروژ داشته 
باشیم، می بینیم که این کشور به ۵ سال و ۴ ماه زمان نیاز داشت 
تا به سطح مطلوبی از برقی سازی برسد. ایجاد این شرایط در کشور 
آلمان ۶ سال و ۵ ماه زمان  برد. در کشورمان سرعت برقی سازی 
به نسبت سایر نقاط جهان بسیار ضعیف است. لطفا به این  نکته 
 توجه داشته باشید که این روزها آن چه جاده مخصوص را تهدید 
می کند، برقی سازی نیست؛ بلکه صنعت زدایی زودرس است که 

به شرایط فعلی جاده مخصوص منتهی شده است.«
ساخت ایستگاه های شارژ در ایران

عادل دمشقی، مدیرعامل شرکت خدمات شارژ مپنا نیز به عنوان 
دومین سخنران این همایش گفت: »اگرچه این روزها برخی به 
خودروهای برقی نگاه   منفی دارند، اما دخالت نهادها و سازمان های 
مختلف نیز در برقی سازی قابل توجه است. در دنیا، برقی سازی 
تعاریف مختلفی دارد و حمل ونقل تنها یکی از مسیرهای این روند 
است. البته ناترازی هایی در این بخش وجود دارد و در کشور، 

ذخیره سازی انرژی برای ایستگاه های شارژ هم انجام نمی شود.
همچنین موانعی در زمینه تامین سوخت های فسیلی برای 

از  استفاده  که  دارد  وجود  الکتریکی  خودروهای  برق  تولید 
ذخیره سازها می تواند به رفع این ناترازی ها کمک ویژه ای کند.

راه اندازی  برای  مناسبی  زیرساخت های  حاضر  حال  در 
نیز  آن  هزینه های  و  ندارد  وجود  خانگی  شارژ  ایستگاه های 
به اصطلاح یک به یک است. در کشور هزینه یک شارژر ۱۲۰ 
کیلوواتی ۱۰ هزار دلار و هزینه زیرساخت آن ۲۰ هزار یورو خواهد 
بود. برای راه اندازی و نصب ایستگاه های شارژ ۱۰ تا ۲۰ میلیارد 
هزینه نیاز است. همچنین در پایتخت ۳۰۰ نقطه مورد بررسی قرار 
گرفته که ۱۵ نقطه آن برای ایجاد ایستگاه های شارژ انتخاب شده 
است؛ اما فقدان زیرساخت های توزیع برق همچنان یک چالش 

بزرگ در این زمینه به شمار می رود.«
ایجاد تغییر اساسی در صنعت خودرو

در پایان این همایش علی میرزایی سیسان به خبرنگار »دنیای 
خودرو« گفت: »برقی سازی آن طور که باید جدی گرفته نشده و 
به عنوان یک تحول سیستمی درنظر گرفته نشده است. می توان 

گفت ما در این مسیر، جزو کشورهای مردد به حساب می آییم.«
وی درپاسخ به این سوال که مهم ترین گام در مسیر برقی سازی 
چیست؟ بیان کرد: »سال ۲۰۲۵ در این رابطه تعیین کننده خواهد 
بود. بر این اساس هر کشوری نتواند نوآوری داشته باشد، خود 
به خود از این رقابت حذف می شود. اگر این مهم را درک کنیم و 
بدانیم که تا چه میزان رقابت جهانی سخت می شود، این موضوع 
تلنگری برای پیشرفت صنعتی مان خواهد بود. همچنین این تلنگر 
می تواند در زمینه اشتغال زایی و پیشرفت صنعت در جاده مخصوص 
بسیار موثر باشد. به نظر بنده در حال حاضر با چنین جایگاهی فاصله 
داریم و باید مشخص کنیم که آیا می خواهیم به این سمت حرکت 

کنیم یا خیر؟«
مولف کتاب اقتصاد حمل ونقل برقی، در ادامه بیان کرد: »زمانی 
می توانیم بگوییم باید به سمت برقی سازی حرکت کنیم که مانند 
کشورهای پیشرفته، در این زمینه الزام های قانونی داشته باشیم. 
ما در کشور الزام قانونی در این مورد نداریم. در کشورهای مختلف 
جهان در ۶۰ هزار سند به صورت قانونی و رسمی به خودروهای 
برقی اشاره شده است. ما در کشور در این زمینه یک یا دو سند 
داریم که تازه الزام آور هم نیستند. به نظرم تحرک قانون گذار و 
مجری باید بیشتر شود و لازم است گفتمان درباره این موضوعات 

نیز افزایش یابد.«
این استاد دانشگاه در ادامه افزود: »اولویت ما گلوگاه هایی مانند 
تولید انرژی پاک است. تولید انرژی خورشیدی در ایران باید افزایش 
یابد و به نظرم این مهم به برطرف شدن ناترازی انرژی کمک 
می کند و فرصتی را در اختیار سیاستگزار قرار می دهد تا بداند برای 
گسترش خودروهای پاک و برقی باید چطور برنامه ریزی کند. تا 
زمانی که ناترازی انرژی داشته باشیم، اولویت دولت عوامل 
مهم تری خواهد بود. اگر قوانین بخواهند تغییر کنند، باید به سمت 

دفاع و حمایت از انرژی های پاک برود.«
برنامه های گروه خودروسازی سایپا در زمینه برقی سازی

همچنین در ادامه احمد زیبافر، مدیر تحقیق و توسعه حمل ونقل 
الکتریکی گروه خودروسازی سایپا درگفت وگو با خبرنگار »دنیای 
خودرو« در پاسخ به این که گروه خودروسازی سایپا در زمینه 
برقی سازی چه برنامه هایی دارد؟ گفت: »طبق برنامه ای که داشتیم 
بحث نمونه سازی خودرو آریا EVR در حال انجام است. همچنین 
تاکسی های برقی چانگان ایدو را داریم. به نظرم سال گذشته از 
توسعه خودروهای برقی بهتر حمایت می شد؛ اما مسائلی که در 
تامین برق کشور وجود دارد، سرعت حرکت مان را کمی کُند کرده 

است. اما در حال حاضر روند داخلی سازی را پیش می بریم.«
وی در پاسخ به سوال دیگری با این عنوان که تاکنون چند 
دستگاه خودرو برقی فروخته اید؟ افزود »در این زمینه قرارداد ما با 
شهرداری و برای بخش تاکسیرانی است و در حال حاضر خودرو 
در این زمینه برای عرضه عمومی نداریم. اما مطمئن هستیم 
خودروهایی که به صورت EVR مورد استفاده قرار می گیرد، در 

آینده بازار خوبی خواهند داشت.«
خودروهای تمام الکتریکی در حاشیه همایش

در محوطه این رویداد، گروه بهمن سه خودرو هاوال هیبرید، 
بی وای دی هیبرید و هونگچی EQM۵ را به نمایش گذاشته بود. 
همچنین گروه صنعتی ایران خودرو دو محصول برقی و کرمان موتور 
نیز یک خودرو تمام برقی را درمعرض  نمایش گذاشته بودند. آن ها 
نشان دادند که در پیمودن این مسیر عزم شان جزم است و این 
همایش نشان داد که خودروسازان داخلی همچنان به برقی سازی 

علاقه مند هستند.

لزوم تغییرات سیستمی در روند پیشرفت صنعت  خودرو

اشتوتگارتی هایی که »لادا« را توسعه 
دادند!

شاید از شنیدن این موضوع که پورشه در دوران جنگ سرد به شوروی 
برای تولید خودرو کمک کرده است، تعجب کنید اما چنین چیزی حقیقت 

دارد
دنیای خودرو پر از همکاری های گوناگون بوده است. در تاریخ این صنعت 
برای تولید خودروهای جدید  با یکدیگر  مهم، شرکت های خودروسازی 
همکاری کرده و یا حتی به دلیل شرایط وخیم اقتصادی در یکدیگر ادغام 
و  فنی  تجارب  اشتراک گذاری  به  از  زیادی  مثال های  شده اند. همچنین 

مهندسی وجود دارد.
اینکه برخی تلاش های مشترک بین خودروسازان منجر به تولید  با 
اسطوره هایی همچون مک لارن F۱، پاگانی زوندا و تویوتا GR سوپرا شده 
اما برخی همکاری ها خیلی به چشم نیامده اند. در دهه ۸۰ میلادی و در اوج 
جنگ سرد یک همکاری غیرمحتمل در اروپا شکل گرفت. پورشه به عنوان 
برندی آلمانی با چند دهه تجربه گران بها همکاری غیرمعمولی را با شرکت 
روسی لادا کلید زد تا به این ترتیب مردم شوروی بتوانند پشت فرمان 

خودروهای بهتری بنشینند.
درحال حاضر پورشه از نظر اقتصادی و مالی مشکلی ندارد اما اواخر دهه 
۷۰ میلادی وضعیت مالی این خودروساز آلمانی پایدار نبود. در واقع تا قبل 
از عرضه ۹۸۶ باکستر در سال ۱۹۹۶ پورشه با فراز و نشیب های زیادی 
دست وپنجه نرم می کرد و تمامی فرصت های لازم برای اطمینان از آینده 
خود را در نظر می گرفت. به همین خاطر همکاری با لادا شکل گرفت. پورشه 
از یک طرف سرمایه لازم را دریافت می کرد و لادا نیز از تجربه ضروری 

پورشه استفاده می کرد تا خودروهای بهتری بسازد.
در سال ۱۹۷۵ جلسه ای بین ارنست فورمن، رئیس پورشه در آن دوران 
و ویکتور پولایکف، وزیر صنعت شوروی ترتیب داده شد. تا آن زمان فروش 
لادا جوابگوی بازار داخلی بود اما همکاری با پورشه به لادا این فرصت را 
می داد در بازارهای دیگر هم حضور پیدا کند. با اینکه فروش محصولات لادا 
در بازارهای بین المللی کاملا عملیاتی نشد اما این شرکت همچنان از مزیت 
همکاری با پورشه بهره می برد به گونه ای که کیفیت ساخت خودروهای خود 

را بهبود بخشید و حتی در موتور اسپرت نیز حضور یافت.
در بازه زمانی ۳ ساله که همکاری با پورشه ادامه داشت، ۲ خودرو تولید 
شد که یکی نسخه ارتقا یافته از لادا ۲۱۰۳ و دیگری لادا سامارا بود که از 

این مدل نسخه رالی هم تولید گردید.
اولین محصول لادا که با هدایت های پورشه تولید شد ۲۱۰۳ نام داشت. 
این خودرو که در شوروی به نام ژیگولی هم مشهور بود در بازارهای بین المللی 
با نام لادا ۱۵۰۰ نیز عرضه شد. ۲۱۰۳ اساسا حاصل همکاری بین لادا و 
فیات بود و قبلا بر پایه خودرو فیات ۱۲۴ شکل گرفته بود هرچند برای اینکه 
خودرو موردبحث خشن تر شود و مناسب آب وهوای نامساعد شوروی باشد، 

لادا تغییراتی در آن اعمال کرده بود.
همچنین ترمزهای دیسکی عقب فیات ۱۲۴ جای خود را به نمونه های 
کاسه ای داده بودند و هندل هم به عنوان پشتیبان به پیشرانه اضافه شده بود 
تا در صورت از کار افتادن باتری به خاطر دمای پایین هوا، خودرو را مشکل 
مواجه نشود. از نظر بدنه، لادا ۲۱۰۳ کمی سنگین تر از فیات بود چراکه از 

پانل های فولادی استفاده می کرد.
زمانی که پورشه با لادا همکاری کرد ۳سال از عرضه ۲۱۰۳ می گذشت. 
این خودرو از نظر ظاهری و فنی تغییراتی را تجربه نمود. در بخش جلو تریمی 
کرومی اضافه شد و جلوپنجره، دستگیره درها و تریم اطراف پنجره ها نیز 
همرنگ بدنه شد. پورشه تلاش کرد کابین را نیز با افزودن صندلی های 
چرمی و فرمان جدید برگرفته از ۹۲۸ لوکس تر کند. از نظر فنی، سیستم 
تعلیق مجددا تنظیم شد تا هندلینگ و راحتی آن بهبود یابد. البته این تغییرات 
برای لادا گران تمام می شدند و کل پروژه قبل از اینکه پورشه شانس تعویض 

پیشرانه ۲۱۰۳ با یکی از پیشرانه های خود را داشته باشد لغو شد.
پس از ۲۱۰۳، پورشه روی لادا جدیدی کار کرد که سامارا نام گرفت. 
خودرو موردبحث بین سال های ۱۹۸۴ تا ۲۰۱۳ تولید شد و اگرچه جزئیات 
چندانی از چند و چون دخالت های پورشه در فرآیند توسعه این خودرو وجود 
ندارد اما حدس می زنیم تمرکز اصلی پورشه بر قوای محرکه سامارا بوده 
است. طراحی سر سیلندر یکی از بخش هایی بود که پورشه روی آن دست 
گذاشت هرچند حتی تجربه مهندسان پورشه نیز برای تبدیل سامارا به 
محصولی بین المللی کافی نبود. این خودرو از نظر قابلیت اطمینان، راحتی 

و عملکرد فاصله زیادی با بهترین های بازار داشت.
سامارا از پیشرانه ۰.۹ و ۱.۷ لیتری استفاده می کرد و قدرت ۴۵ یا ۱۰۷ 
اسب بخاری داشت. این خودرو می توانست بسته به نوع پیشرانه بین ۷.۶ تا 
۲۱.۶ ثانیه از سکون به تندی ۹۶ کیلومتر در ساعت برسد. لادا سامارا حضوری 
غیرمنتظره در موتور اسپرت هم داشت. در واقع این خودرو راهی رالی داکار 
به عنوان یکی از سخت ترین رشته های موتور اسپرت شد. البته باید دانست 
لادا با پاریس داکار آشنایی داشت و بین سال های ۱۹۸۰ تا ۱۹۸۸ با خودرو 
نیوا در داکار حضور یافته بود. نیوا در حد خود خوب ظاهر شده و در این ۸سال 

توانسته بود دو مقام دومی کلی را کسب کند.
نسخه مسابقه ای سامارا با پسوند T۳ شناخته می شد و تفاوت های اساسی 
با مدل جاده ای داشت. پیشرانه ۶سیلندر ۳.۶ لیتری و سیستم چهار چرخ 
محرک این خودرو از پورشه ۹۵۹ قرض گرفته شده بودند هرچند پورشه تنها 
شرکتی نبود که در تولید T۳ نقش داشت چراکه شرکت هوافضای توپولف 

روسیه نیز به طراحی سیستم تعلیق آن کمک کرده بود.
سامارا T۳ در مسابقات داکار ۱۹۹۰ و ۱۹۹۱ شرکت کرد و به ترتیب 
رتبه های هفتم و پنجم کلاس خود را کسب کرد. پشت فرمان این خودرو 
جکی ایکس مشهور قرار داشت، فردی که شش بار قهرمان لمان شده بود 
و جزو چهره های مشهور فرمول یک به شمار می رفت. ایکس قبلا با لادا 

نیوا هم در داکار شرکت کرده بود.

خبر

مجلس در راستای برنامه  هفتم توسعه تسهیلاتی را برای کمک به واردات این 
خودروها در نظر گرفته است.

پس از آن که در سال های اخیر، ماشین آلات معدنی به کمترین بهره وری خود رسیدند 
و مشکلات داخلی و محدودیت های خارجی این صنعت را محاصره کرد، حالا به تازگی 
مجلس به این صنعت ورود کرده و وعده داده که به زودی تسهیلاتی را برای تامین 
خودروهای مورد نیاز این بخش از طریق واردات در نظر بگیرد. این در حالی است که 
پیش از این مشکلات در مسیر واردات، باعث شد ناوگان ماشین آلات معدنی کشور با 
فرسودگی بیش از حد همراه شوند؛ اتفاقی که در سال های اخیر به بهانه حمایت از تولید 
و توسعه داخلی سازی در این صنعت افتاد و نه تنها کمک حال این صنعت نشد، بلکه 
ناوگان معدنی را مستقیم نشانه گرفت و باعث شد مانند بسیاری از بخش های تجاری 
کشور، این ماشین آلات نیز به شدت فرسوده شوند. حالا امروز که این خودروها زمین 
خورده و باعث تعطیلی برخی معادن و افت بهره وری در برخی دیگر شده، مجلس حمایت 
از تولید داخل را کنار گذاشته و در راستای برنامه  هفتم توسعه تسهیلاتی را برای کمک 

به واردات این خودروها در نظر گرفته است.
پس از آن که صنعت و ناوگان ماشین آلات کشاورزی در سال های اخیر همچون سایر 
صنایع سنگین ساز کشور، با مشکلات بسیاری همراه شد، حالا پای مجلس به معدن باز 
شده و قرار است فکری به حال واردات خودروها و تامین نیاز معادن به ماشین آلات از 

طریق مدل های وارداتی کند.

در همین راستا، به تازگی سخنگوی هیات رئیسه مجلس درباه تامین ماشین آلات 
معدنی عنوان کرده است که »در برنامه هفتم توسعه رشد بخش معدن ۱۳درصد پیش بینی 
شده است، به همین دلیل برای تحقق این رشد، در حوزه واردات ماشین آلات معدنی 

تسهیلات بسیار مناسبی را مصوب کرده ایم.«
علیرضا سلیمی همچنین بیان کرد: »در واقع فضا برای واردات فراهم است زیرا از 

تکنولوژی های روز دنیا عقب مانده ایم.«
صحبت از واردات ماشین آلات معدنی و تخصیص تسهیلات به این موضوع در حالی 
از سوی مجلس مطرح می شود که در سال گذشته و هم زمان با تعیین برنامه هفتم توسعه، 
برخی کارشناسان اعلام کردند جای نوسازی ماشین آلات معدنی در این برنامه خالی 
است.در همین زمینه، حسنعلی حق شناس، یکی از فعالان صنعت مس در خصوص 
برنامه هفتم توسعه اذعان داشته بود که »اگر بخواهیم به رشد ۱۳ درصدی در بخش 
معدن برسیم باید معادن بزرگ فعالیت بیشتری داشته باشند و این نیازمند تامین 

ماشین آلات سنگین معدنی است که در برنامه هفتم به آن توجه نشده است.«
از سوی دیگر، سال گذشته معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صمت با اشاره به 
برنامه هفتم توسعه و جایگاه ماشین آلات معدنی عنوان کرده بود که »ناوگان ماشین آلات 
معدنی، نیازمند نوسازی است و به این موضوع در برنامه هفتم باید به درستی پرداخته 

شود.«
در سنوات گذشته همچنین به بهانه آن که تولید داخل مورد حمایت قرار گیرد، واردات 

ماشین آلات معدنی دستخوش ممنوعیت ها و محدودیت های بسیاری شد تا آن جا که 
حتی بعد از ابلاغ دستورالعمل و شیوه نامه واردات ماشین آلات معدنی، اتفاق درخـــــوری 
در این حوزه نیفتاد.پس از آن که در سال های گذشته واردات این خودروها با ممنوعیت 
همراه بود، در نهایت اردیبهشت ماه سال جاری دستورالعمل واردات این خودروها ابلاغ 
شد که براساس آن وزارت صمت، واردات ماشین آلات معدنی نو و دست دوم با حداکثر 
۱۰سال قدمت را مجاز اعلام کرد. اگر این واردات در سال های اخیر مجاز بود، تا امروز 
شاید با این حجم از فرسودگی در ناوگان ماشین آلات معدنی مواجه نبودیم و امروز نقطه 

صفر و آغاز نوسازی این خودروها نبود.
واردات در این سال ها محدود و ممنوع بود تا شاید تولید داخل بدون رقیب رونق 
بگیرد، اما حالا سخنگوی هیات رئیسه مجلس از بسترسازی ها برای واردات ماشین آلات 
معدنی خبر داده و تولید داخل را متهم به بازماندگی از تکنولوژی های روز دنیا کرده است

درحالی که پیش تر نیز مشخص بود که تولید داخل دراین زمینه به تنهایی توان تامین 
نیاز ناوگان داخلی به ماشین آلات سنگین و پیشرفته را ندارد، آن هم بدون حمایت دولت 
و ارائه تسهیلات. حالا دولت و مجلس بر این باورند که تولیدکنندگان داخلی حتی بدون 
حضور سفت و سخت رقبا، امکان برآورده کردن تمام نیاز معادن به ماشین آلات داخلی 
را ندارد و چنان چه از این تولیدکنندگان حمایت به عمل نیاورد یا راه را برای واردات مدل 
های خارجی هموار نکند، معادن بیش از این به محلی برای حضور مدل های قدیمی و 

از کارافتاده تبدیل خواهند شد.

تاکید مجلس برای واردات ناوگان معدنی


